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امان ا... قرایی مقدم 
در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

صداوسیما 
برای 
جامعه بستهجامعه بسته
 برنامه می سازد برنامه می سازد

همین صفحه

»آرمانملی«دستاوردهایبرجامراپساز8سالبررسیمیکند

گلابی های برجام  در دستان باقری کنی
صفحه 6

صفحه 2

       طبق توافق برجام از دیروز تحریم های موشکی علیه ایران لغو شد و تهران از این به بعد امکان خرید و فروش
تجهیزات  نظامی را دارد

       طبق فاکتورهای منتشرشده بیماران، طی ۲۰ روز ، قیمت داروی سرطان چهاربرابر 
شده و این در حالی است که سالانه ۱55 هزار به آمار مبتلایان این بیماری افزوده می شود

وزیر کشور واکنش نشان دادبه دنبال حل مساله با اروپا باشیم
 شایعه شباهت قتل مهرجویی

 با قتل های زنجیره ای
 سیدحسن موسوی چلک

رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران

کودک و بحران

توقف  بدون  آگاهی    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

آرمان ملی: وزیر کشــور هدف شایعه سازان شباهت قتل 
مهرجویی با قتل های زنجیره ای را ناامن سازی روانی جامعه 
دانست. احمد وحیدی درباره آخرین سرنخ ها از قتل داریوش 
مهرجویی و همسرش، گفت: این واقعه تلخی بود و به هر حال 
افکار عمومی را جریحه دار کرد. این کارها به شدت محکوم 
است و اخال در نظم و انضباط عمومی و یک جنایت است. 
فراجا با جدیت در حال پیگیری است و سرنخ هایی بدست 
آورده و این کار تا آخر توسط فراجا با نظارت قوه قضائیه انجام 
می شود و امیدواریم قاتل یا قاتلین پیدا شوند. وی در پاسخ 
به این پرسش که نظر شما درباره شباهت دادن این قتل با 
قتل های زنجیره ای چیست، گفت: اینها اظهارات بی پایه و 
ناصحیحی است. عده ای تاش می کنند هر ماجرایی را که 
از این دست اتفاق می افتد را به یک مساله خارج از آن حوزه 
تبدیل کنند. این افراد  به دنبال آشفته سازی و ناامن سازی 
روانی جامعه هستند. این اظهارات از اساس غلط است.  نیت 
این افراد حتما مورد تردید و سوال است. وی درباره جنایت 

اخیر صهیونیست ها در بمباران بیمارستان غزه، اظهار کرد: 
فاجعه غزه از هولناک ترین اتفاقاتی بود که روی داد و حتما 
مصداق علیه بشریت و نسل کشی است و چه رژیم اسرائیل 
و چه کسانی که به نحو در این جنایت ایفای نقش و حمایت 
کردند مسئول این جنایت هستند مخصوصا رژیم آمریکا که 
با آوردن ناوهای خود تاش کرد به رژیم اسرائیل بفهماند با 
این رژیم برای انجام جنایت همراهی می کند. هر کسی در 
این ماجرا حرفی نزند و اقدامی نکند، محکوم به مشارکت در 
این جنایت بزرگ است. وی درباره تاش منافقین برای ایجاد 
اختاف بین مردم ایران و مهاجرین افغانستانی، تصریح کرد: 

مردم مهاجر افغانستان به دلیل ظلم و ستم ابرقدرت ها چه 
در دوره شوروی چه زمانی که آمریکا به این کشور رفت، خانه 
و کاشانه خود را از دست داده و مجبور به مهاجرت شدند. 
ایرانی ها هم با آغوش باز این مهاجرین را پذیرفتند و نگاه ما 
به مردم افغانستان این است که آن ها مردم مظلومی هستند 
که مورد ستم واقع  شــده اند. با همین نگاه بود که ایران به 
این مردم کمک کرد و به آن ها امکانات داد تا دانش آموزان 
آن ها به مدارس بروند. اما برخی تاش می کنند روابط خوب 
مردم دو کشور را به چالش تبدیل کنند و این حتما طراحی 
دشمنان دو کشور اســت. البته برخی مردم نگرانی هایی 
درباره ســاماندهی مهاجرین دارند که ایــن نگرانی مورد 
قبول است و مهاجرین ساماندهی خواهند شد ولی تاش 
برای افغانستان ستیزی محکوم بوده و کار غلطی است و به 
هم ریختن نظم و امنیت کشور  را به دنبال دارد. مهاجرین 
غیرقانونی باید از کشور خارج شوند ما آن هایی را ساماندهی 

می کنیم که قانونی بوده و ویزا دارند.

روایت »آرمان ملی« از دوازدهمین روز حمله رژیم صهیونیستی به فلسطین 
محکومیت جهانی جنایت بیمارستان غزه 

       تلاش  های دیپلماتیک برای جلوگیری از ادامه نسل کشی صهیونیست ها

آرمان ملی- ســهیل ثابت: دوازدهمین 
روز جنگ غزه میان حماس و رژیم اسرائیل و 
جنایات صهیونیست ها در حالی سپری شد که 
شامگاه سه شنبه یک نمونه دیگر از حقوق بشر 
صهیونیستی! با بمباران وحشیانه بیمارستان 
المعمدانی غزه و به خاک و خون کشیده شدن 
مجروحان بســتری و مردم پناه برده به آنجا 
دوباره به نمایش درآمد. حمله به بیمارستان 
المعمدانی غزه که بیش از ۵۰۰ نفر را به مسلخ 
مرگ برد، حتی صدای حامیان جنایتکاران 
صهیونیســت از این توحش سران تل آویو را 
درآورد . این در حالی اســت که رویدادهای 
روز گذشته، از تحولات دیپلماسی منطقه ای 
در نشست وزرای خارجه کشورهای اسامی 
در جده گرفته تا دیدار نتانیاهو نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی با جو بایدن رئیس جمهور 
آمریکا تحولات پیرامون جنگ کمتر از روزهای 
گذشته نبود. چه اینکه از همان ساعات اولیه 
پس از انفجار بیمارستان المعمدانی غزه موج 
محکومیت ها و ابراز انزجار از رژیم کودک کش 
صهیونیستی در کشورهای مختلف اسامی و 
غیر اسامی بلند شد و در کشورهای مختلف 
اعتراضات و راهپیمایی هایی هم بر ضد رژیم 
صهیونیســتی صورت گرفت. این در حالی 
اســت که روز گذشــته نیز در ایران، عراق و  
برخی دیگر از کشــورهای اسامی به جهت 
جنایت بیمارستان غزه عزای عمومی اعام 
شــد.  در عین حال، جوزپ بورل؛ مســئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز در واکنشی 

گفت:  عامان حمله مرگبار به بیمارســتان 
غزه باید پاسخگو باشــند. یونیسف نیز این 
حمله را قویا محکوم کرد. همچنین آنتونیو 
گوترش دبیرکل سازمان ملل و امانوئل مکرون 
رئیس جمهور فرانسه نیز جداگانه این جنایت 
را محکوم کردند. دیده بان  حقوق بشــر نیز 
کشتار بیش از ۵۰۰ فلســطینی را جنایتی 
غیرقابل توصیف خوانــد.   البته ابعاد فاجعه 
آنقدر بالا بوده که وزارت بهداشت فلسطین 
اعام کرده که اجساد شــهدای بیمارستان 
المعمدانی قابل شناسایی نیستند. از طرفی 
شاید نقطه مشترک همه معترضان جنایت 
بیمارســتان غزه را بتوان در نوع نگاهشان به 
نهادهای بین المللی همچون ســازمان ملل 
و شــورای امنیت دانســت. چرا که جملگی 
معتقدند نهادهای بین المللی باید جلوی نسل 
کشی صهیونیســت ها و جنایاتی که در غزه 
رخ می دهد را بگیرند. چه اینکه کشــورهای 
عربی سازمان ملل نیز بر همین مبنا خواستار 
عمل شورای امنیت به مســئولیت خود در 
توقف جنگ علیه غزه شدند.  با این حال روز 
گذشته  بمباران سنگین نوار غزه تداوم داشت 
و ۳۹ تن دیگر شهید شدند. از طرفی حزب ا... 
نیز در درگیری های خود یک تانک مرکاوای 

رژیم صهیونیستی را  شکار کرد. جالب  اینکه 
به  اذعان ارتش اسرائیل تاکنون ۳۰۴ نظامی  
این رژیم به هاکت رسیده اند.  نکته دیگر آنکه 
همه گروه ها و نهادهای بین المللی ابراز نگرانی 
می کنند اما هیچ عزمی برای مقابله با ماشین 
خونریزی صهیونیست ها وجود ندارد. چنانکه 
شمار شهدای فلســطینی بنابر اعام وزارت 
بهداشت فلسطین در نوار غزه ۳ هزار و ۳۰۰ 
نفر و شمار مجروحان نیز به حدود ۱۱ هزار 
نفر رسیده است که اکثر آنها را زنان و کودکان 

تشکیل می دهد. 
  از سفر به اسرائیل تا لغو نشست چهار 

جانبه
روز گذشته بود که پس از گمانه زنی های بسیار 
پیرامون سفر رئیس جمهور آمریکا به اسرائیل  
پس از فرود هواپیمای حامل جو بایدن، رئیس 
جمهوری آمریکا در یونــان، وی با یک فروند 
هواپیمای نظامی از یونان به تل آویو سفرکرد. 
رسانه های صهیونیستی اعام کردند  که این 
تغییر مسیر به دلیل ترس بایدن از هدف قرار 
گرفتن موشک های مقاومت بوده است. این در 
حالی است که تا روز سه شنبه بنا بود دیداری 
چهار جانبــه بین بایــدن »محمود عباس« 
رئیس تشکیات خودگردان فلسطین، »ملک 

عبدا...« پادشاه اردن و »عبدالفتاح السیسی« 
رئیس جمهوری مصر برگزار شود که پس از 
جنایت بیمارستان غزه اردن اعام کرد که این 
نشست لغو شده چرا که آمریکا قادر نخواهد 

بود تصمیمی برای برای توقف جنگ بگیرد.
  نشست جده 

روز گذشته همچنین نشست کمیته اجرایی 
سازمان همکاری اســامی در جده با حضور 
وزرای خارجه کشــورهای اســامی و وزیر 
امور خارجه کشورمان آغاز به کار کرد. ایران 
بافاصله پس از حمات وحشــیانه و فاجعه 
بار رژیم صهیونیستی علیه مردم مظلوم غزه 
متعاقب عملیات موفقیت آمیز طوفان الاقصی 
که توســط گروه مقاومت فلسطین حماس 
صورت گرفت، تاش های گسترده دیپلماتیک 
خود را آغاز کرد. تماس هــای تلفنی آیت  ا...

ابراهیم رئیســی با مقامات عالی کشورهای 
منطقه از جمله عربستان، قطر، عراق، روسیه، 
فرانسه و ســفر منطقه ای وزیر امور خارجه 
به چهار کشور عراق، ســوریه، لبنان و قطر، 
مکاتبه و تماس تلفنی با دبیرکل سازمان ملل 
و تماس های تلفنی رئیس دستگاه دیپلماسی 
ایران با همتایــان خود در ســطح منطقه و 
جهان از جمله این تاش ها بوده است. این در 
شرایطی است که حسین امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه نیز در این نشست با وزرای خارجه 
کشورهای اسامی در خصوص تحولات غزه 
و چگونگی پایان بخشیدن به جنگ بحث و 

گفت وگو کرد. 

ادامه یادداشت
... با ایــن وجود اتحادیه اروپــا اعام کرده 
است که این تحریم ها را بر نخواهد داشت. 
فارغ از اینکه تاثیر حقوقــی این تصمیم از 
سوی اروپایی ها در ارتباط با ایران چیست؟ به نظر 
می رســد باید در روابط دیپلماتیک خود با اروپا به 
سمت و ســویی حرکت کنیم که اروپایی ها مانند 
گذشــته در کنار ایران و برجام قرار گیرند. با توجه 
به نوع نگاهی که اروپایی ها در حال حاضر به ایران 
دارند که نگاهی همراه با همراهی و از سر حسن نیت 
نیست، ضروری است، ایران با اروپایی ها مذاکراتی را 
آغاز کند و آنان را مجاب کنند که به تعهدات خود در 
برابر ایران پایبند باشند. ضمن اینکه موضوعاتی که 
بین ایران و اروپا وجود دارد را با عنوان نقاط چالش 
برانگیز در معرض مذاکره قرار داده به گونه ای که این 
نقاط چالش بر انگیز یا حل شود و یا اینکه حداکثر از 
تعداد آن کاسته شود. در این صورت است که دولت 
سیزدهم می تواند به سمت شعاری که سر می دهد 
برود؛ یعنی اســتفاده از فرصــت و موهبت برجام. 
از ســوی دیگر، برخاف اینکه برخی اینگونه فکر 
می کنند که نقاط چالش بر انگیز بین ایران و اروپا 
به مســاله پهپادها باز می گردد اما این مساله تنها 
یکی از چالش های بین ایران و اروپاست بحث ها و 
چالش های دیگری بین ایران و اروپا وجود دارد یکی 
از این چالش ها  جنگ در غزه اســت که اروپایی ها 
نگاهی به نقش آفرینی ایران برای حل مساله دارند تا 
ایران از بحرانی تر شدن شرایط در منطقه جلوگیری 
کند و یا اینکــه اروپایی هــا  در بحث های امنیتی، 
انرژی و اقتصــادی نگاهی به نقــش آفرینی ایران 
دارند. از این رو بر اســاس تجربه گذشته باید یک 
ســری گفت وگوهای جامع با اروپا را در دستور کار 
قرار دهیم چرا که در گذشته نیز این گفت وگوهای 
جامع باعث ایجاد حســن نیــت در طرفین و حل 
مشکات  شده. در نهایت  این گفت و گوها به کاهش 
و حتی حل  بحران هــا و چالش ها منجر شــد. در 
نتیجه بر اســاس مجموعه حــوادث و چالش هایی 
که در سال های اخیر وجود داشته که هم مذاکرات 
به نتیجه نرســیده و  هم اختافات تشدید شده و 
فاصله ها زیاد شــده. از این رو نیاز به گفت وگوهای 
جامع با اروپا وجود دارد که ایــن گفت وگوها هم، 
ســطح اختافات را کاهش دهد و هم، چالش ها را 
کم کند و هم اینکه رویکردها را نســبت به یکدیگر 
مثبت کند تــا طرفین بتواننــد همدیگر را درک و 

همکاری هایی را با یکدیگر آغاز کنند.

این روزها اخبار و تصاویر نگران کننده ای درخصوص وضعیت کودکان منتشر 
می شود که آخرینش اتفاقی بود که در بیمارســتانی در غزه برای کودکان 
افتاد. متاسفانه در جنگ های مختلف در تمام دنیا ما شاهد بی پناهی کودکان 
هستیم. کودکانی که نه نقشی در ایجاد جنگ دارند و نه نقشی در مدیریت 
جنگ دارند ، بلکه فقط قربانی جنگ هایی هســتند که بــا امیال و امراض 
سیاسی و جغرافیایی و غیره در جاهای مختلف اتفاق می افتد. ما آثارش را در 
جنگ  تحمیلی عراق بر ایران دیدیم. در بمباران های اخیر و حمات اسراییل 
نیز کودکان زیادی از بین میروند یا دچار آسیب روحی و جسمی میشوند. 
آثار جنگ روی کودکان کوتاه مدت نیست. این آثار سالیان سال با آنها خواهد 
ماند و می تواند روی سامت همه جانبه، آینده و ایفای نقش هایشان در آینده 
تاثیر منفی بگذارد.  ای کاش جنگی نبود و ما شاهد خونریزی نمی بودیم و 
 ای کاش در جنگ ها کودکان بی پناه، قربانی نمی شدند. اتفاقی که برای غزه 
افتاد و حتی کودکانی که در زلزله ها آسیب می بینند همان طور که در هرات 
افغانستان رخ داد و در بحران های طبیعی دیگر، باعث میشود کودکان تحت 
تاثیر این بحران ها قرار می گیرند.  در چنین شرایطی حمایت های روانی – 
اجتماعی از کودکان باید تقویت شوند و بچه های درگیر با جنگ و کودکانی 
که از بحران های طبیعی وغیرطبیعی تاثیر می پذیرند نباید رها و تنها شوند. 
گرچه باید اعتراف کنیم که برنامه های مشخص و مدونی برای جلوگیری از 
عوارض منفی ناشی از این جنگ ها نداریم ولی این را بپذیریم؛ چه بخواهیم 
چه نخواهیم جنگ روی کودکان تاثیرات منفی خودش را خواهد گذاشت. 
کودکانی که فقط باید هزینه این جنگ ها را پرداخت کنند و هیچ نفعی از این 
جنگ ها نمی برند. ماهیت جنگ این است که بچه ها بیش از همه از جنگ ها 
تاثیر می پذیرند و آســیب می بینند که خیلی از این آسیب ها و پیامدها در 
بلندمدت خودش را نشان می دهد. حتی بچه هایی که سرپرستان خود را از 
دست می دهند و کسی نمی تواند جایگزین والدین شان شود. لذا این عوارض 

برای این بچه ها مانا و ماندگار است. 

 واکنش ایران به ادعاها درباره بلوکه شدن
 منابع ایران در قطر

آرمان ملی: ســخنگوی وزارت خارجه به انتشــار ادعاها درباره بلوکه شدن 
پول های ایران در قطر واکنش نشان داد. ناصر کنعانی در مورد وضعیت پول های 
آزاد شده ایران در قطر و فشارهای برخی از مقامات سنای آمریکا برای اینکه این 
پول ها بلوکه شود و در اختیار ایران قرار نگیرد، گفت: همانطور که مقامات ایران 
و قطر اعام کرده اند در این زمینه تحول جدیدی رخ نداده اســت. به گزارش 
ایسنا، وی در ادامه افزود: این منابع متعلق به مردم ایران است و در چارچوب 
تعریف شده در دسترس ایران است و ما متناسب با نیازهای خود از این منابع 
استفاده می کنیم.  گفتنی است به دنبال انتشار برخی گزارش ها ادعایی درباره 
توافق واشنگتن و دوحه برای ممانعت از دسترسی ایران به منابع ارزی آزاد شده 
در قطر، »شیخ محمد بن عبدالرحمان آل ثانی« نخست وزیر این کشور تاکید 
کرد که شش میلیارد دلار پول نفت ایران در این کشور مطابق توافق تهران و 

واشنگتن مورد استفاده قرار خواهد گرفت.

 هحفص
۱۱

یاد  د  اشتسخــن روز

  جریان اصاحات همواره تاش داشته در همه عرصه ها 
از تمام ظرفیت های خود اســتفاده کنــد و به همین 
جهت در مسائل درون جریانی نیز تاش شده تا نوعی 

هماهنگی، همکاری و همگرایی...

 تقویت بعُد جامعه محوری 
اولویت اصلاح طلبان  

 روزگذشته پایان بخشی از تحریم های ایران بر اساس برجام 
بود و از این تاریخ به بعد ایران هیچ محدودیتی از منظر شورای 
امنیت برای خرید و فروش ســاح خصوصا موشــک های 

بالستیک ندارد. 

به دنبال حل مساله با اروپا باشیم

 حسن لاسجردی
کارشناس روابط بین الملل

صفحه 9

گزارش ها از افزایش عجیب قیمت داروهای سرطان حکایت دارند

درد  مضاعف  بیماران سرطانی  در 20  روز!

وزیر دولت  سیزدهم پاسخگوی سفر رئیس جمهور قبلی به گواتمالا  شد

چالش هر روزه احمدی  نژادی ها 
در کابینه   رئیسی!

صفحه 11صفحه 4

»آرمان ملی« به بررسی احتمال و دلایل حذف 
مجدد شورای رقابت در بازار خودرو می پردازد؛ 

 دورآخر رقابت
 شورای رقابت!

 نیاز فوتبال به پول 
برای بازی دوستانه؟!

 ایران درجا زد
 کره و ژاپن صعود کردند! 

صفحه 3

محکومیت جهانی جنایت
 بیمارستان غزه 

مراسم تشییع پیکر زنده یاد کارگردان شهیر ایرانمراسم تشییع پیکر زنده یاد کارگردان شهیر ایران
 و همسرش وحیده محمدی فر  برگزار شد و همسرش وحیده محمدی فر  برگزار شد

بدر قه 
 داریوش مهر  جویی 

به خانه ابدی 

محمود صادقی
  دبیر کل انجمن اسلامی 

مدرسین دانشگاه ها
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  جریان اصاحات همواره تاش داشته در همه عرصه ها از 
تمام ظرفیت های خود استفاده کند و به همین جهت در مسائل 
درون جریانی نیز تاش شده تا نوعی هماهنگی، همکاری 
و همگرایی از سوی جبهه اصاحات با احزاب و گروه های 
اصاح طلب صورت گیرد.  در همین راستا پیرو تصمیمی که 
جبهه اصاحات اتخاذ کرده هیأت رئیسه جبهه به فواصل 
مختلف در جمع شورای مرکزی احزاب حضور پیدا می کند. مثا 
هفته گذشته هیأت رئیسه جبهه اصاحات در جمع فرهنگیان 
حضور پیدا کرد و اخیرا نیز در نشستی با مجمع روحانیون مبارز 
حضور پیدا کرد و پنجشنبه نیز در انجمن اسامی اسامی 
معلمان حضور خواهند یافت و جلسه خواهند داشت. لذا هم 
اندیشی و نشستی که با اعضای مجمع روحانیون مبارز نیز صورت 
گرفت در اجرای چنین تصمیمی بوده است. در این نشست های 
متداول با احزاب اصاح طلب پیرامون مسائل مختلف تبادل نظر 
می شود و جلسه اخیر نیز به نوعی پیرامون پیگیری بیانیه ۱۵ 
بندی آقای خاتمی و تلقی آن به عنوان مانیفست جبهه اصاحات 
بود که گفت وگو و صحبت شد.  البته انتخابات نیز یکی از مسائلی 
است که می توان در خصوص آن صحبت کرد، به بررسی نشست 
و با توجه به شرایط جامعه رویکرد جریانی اصاح طلبان را در 
خصوص آن مطرح کرد، اما مهم تر از انتخابات نقش آفرینی 
موثرتر اصاح طلبان در تحولات سیاسی و اجتماعی است. در 
واقع این مساله که چگونه می شود اصاح طلبان مطالبات جامعه 
را  اولا درک کنند و ثانیا بتوانند به نوعی همزبانی کنند و بخشی 
از آن را  نمایندگی کنند. در حال حاضر این مهم ترین مساله 
برای اصاح طلبان و جبهه اصاحات است که چگونه فاصله ای را 
که به نوعی میان بخش هایی از متن جامعه و اصاح طلبان ایجاد 
شده، پر کنند. لذا این دغدغه اصلی اصاح طلبان است و مساله 
انتخابات شاید یکی از مسائل فرعی و کم اهمیت تر در این بین 
باشد. البته برنامه و راهبرد خاص و مشخصی در جریان اصاحات 
برای  بازیابی سرمایه اجتماعی و اعتماد از دست رفته مردم 
وجود دارد. در جبهه اصاحات از جمله در کمیته برنامه ریزی 
و راهبردها به طور خاص در خصوص راهکارهای اجرای تقویت 
بعد جامعه محوری اصاحات گفت وگو صورت می گیرد. چنانکه 
در گفت وگویی که با اعضای مجمع نیز صورت گرفت این مساله 
مطرح شد. البته یکسری پیش نویس هایی هم برای راهکارهای 
اجرای این راهبرد تقویت جامعه محوری آماده شده است. چرا 
که امروز مهم ترین دغدغه اصاح طلبان جامعه و بازگرداندن 
اعتماد از دست رفته مردم به اصاح طلبان است. چنانکه اگر 
اعتماد مردم بازیابی شود اصاح طلبان باز هم خواهند توانست 
در عرصه های مختلف کنش فعال، موثر و موفقیت آمیزی داشته 
باشند.  لذا عاوه بر تعامل با احزاب عضو جبهه اصاحات قرار 
است که با سایر نهادهای جامعه مدنی هم در همین راستا ارتباط 

و تعامل  برقرار شود. 

 تقویت بعد جامعه محوری اولویت
  اصلاح طلبان

یادداشت

  انتصاب نماینده ولی فقیه 
در استان کرمانشاه 

رهبر انقاب اسامی در حکمی حجت الاسام 
حاج شیخ حبیب الله غفوری را به عنوان نماینده 
ولی فقیه و امام جمعه کرمانشاه منصوب کردند. 
متن حکم رهبر انقاب اسامی به این شرح است: 
جناب حجت الاسام آقای حاج شیخ حبیب الله 
غفوری دامت افاضاتهُ اکنون که جناب حجت 
الاسام والمسلمین آقای علماء دامت توفیقاتهُ 
از امامت جمعه  کرمانشاه کناره گیری کرده اند، با 
تقدیر و تشکر از خدمات معنوی و اخاقی ایشان، 
جنابعالی را به امامت جمعه و نمایندگی خود در 
آن شهر و استان منصوب می کنم. دلاورمردان 
کرمانشاه و عموم مردم مؤمن و صادق و صمیمی 
آن سامان، خاطره  وفاداری خود به انقاب اسامی 
را در حوادث گوناگون زنده نگاه داشته و یکی از 
سنگرهای مهم امنیت کشور بوده و می باشند. 
وظیفه  عالمِ دینی و جایگاه امامت جمعه در میان 
این برادران و خواهران محترم، حساس و خطیر 
است. ارتباط با همه  قشرها به ویژه جوانان و حضور 
در مجامع علمی و دینی و اجتماعی آنان سفارش 
مؤکد اینجانب است. توفیقات همگان را از خداوند 

متعال مسألت می کنم.

انسیه خزعلی به گوترش نامه نوشت
 انسیهخزعلی در نامه ای خطاب به دبیرکل 
سازمان ملل نوشت: سازمان ملل را چه شده که بر 
پیکر قطعه قطعه زنان و کودکان چشم می بندد؟ 
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری ضمن 
محکوم کردن جنایات رژیم صهیونیستی در غزه، 
خطاب به آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل 
در بیانیه ای آورده است: »این بیانیه و این پیام 
از معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
اسامی ایران و با قید فوریت به سازمان ملل 
جهانی است؛ جهت تاکید بر این که فاجعه عظیم 
انسانی برای زنان و کودکان خردسال که در 
فلسطین اشغالی در سالیان طولانی رخ داده است 
هم اکنون به اوج خود رسیده و جنایت هولناکی در 
حال وقوع است. در زمانه ای که جهانیان بیش از هر 
چیز به اهمیت کانون گرم خانواده پی برده اند، این 
روزها جنگی نابرابر در فلسطین به وقوع پیوسته 
و خانواده های بسیاری را در غزه از هم پاشیده 

است«.

 باید سطح قدرت دفاعی را 
در دریا و آسمان افزایش دهیم

سرلشکر یحیی صفوی در »همایش فرصت ها 
و تهدیدهای فناوری های نوپدید دریایی« که 
در دانشگاه امام  حسین)ع( برگزار شد با اشاره به 
آخرین تحولات جنگ غزه گفت: چند روز گذشته 
در غزه با جنایات رژیم  صهیونیستی تقریباً روزانه 
۱۰۰ نفر به شهادت رسیدند و عده ای هم هنوز 
زیر آوارها هستند بدون اینکه شناسایی شوند؛ 
این  نشان دهنده پایان عمر این رژیم منحوس 
ضدبشری در آینده نزدیک است. صفوی همچنین 
با اشاره به موضوع همایش، گفت: ایرانی ها از 
گذشته شناخت کمی از دریا داشتند به همین 
دلیل استراتژی ما بر پایه شناخت زمین است. 
غربی ها در ۵۰۰ سال گذشته قدرت خود را بر پایه 
دریا قرار دادند. امروز هم آمریکا و کشورهای عضو 
ناتو که ۳۰  کشور هستند، قدرت خود را بر پایه 
دریا قرار داده و عمده قدرت شان دریایی است. 
مشاور فرمانده کل قوا  ادامه داد: اگر می خواهیم 
قدرت اول اقتصاد غرب آسیا بشویم باید اقتصاد 
را دریامحور کنیم؛ در حال حاضر امنیت مشترک 
و صلح پایدار در غرب آسیا و حتی صلح جهانی از 
طریق همکاری  کشورهای ساحلی امکان پذیر 
است. از این رو باید باید سطح قدرت دفاعی را در 

دریا و آسمان افزایش دهیم

آزمون استخدام وزارت بهداشت 
امروز برگزار می شود

رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور گفت: 
آزمون استخدامی وزارت بهداشت برای جذب 
۲۲ هزار کادر درمان از میان ۱۱۱ هزار داوطلب با 
اولویت جذب پرستاران دوران کرونا روز پنجشنبه 
برگزار می شود. میثم لطیفی  افزود: برای آن دسته 
از پرستارانی که در ایام کرونا در بیمارستان خدمت 
داشتند امتیاز ویژه ای هم در نظر گرفته شده است.

صهیونیست ها منتظر انتقام سخت 
جبهه مقاومت باشند

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
رژیم  به جنایت  اشاره  با  خارجه مجلس 
صهیونیستی و بمباران بیمارستان غزه، گفت: 
انتقام سخت جبهه  صهیونیست ها منتظر 
مقاومت باشند.  وحید جال زاده افزود: این 
شهادت را به آزادی خواهان جهان، ملت های 
مستقل و مردم عزیز ایران تسلیت عرض 
می کنم، اتفاقی که طی روزهای گذشته در 
باریکه غزه رخ داد دل تمامی آزادی خواهان 
جهان را به درد آورد اما خط بطان و پایانی 
که می توان بر مدعیان حقوق بشری کشید 
شب گذشته در این بیمارستان غزه رخ داد. 
جال زاده با تاکید بر اینکه جمهوری اسامی 
و مجلس در تمامی ارکان خود این جنایت 
وحشیانه را محکوم می کند، ادامه داد: این 
جنایت به معنای زیرپا گذاشتن کنوانسیون های 
چهارگانه ژنو که ناظر بر بهبود سرنوشت 
زخمیان و مجروحان نظامی و غیرنظامی است را 
در بالاترین سطح خود نادیده گرفت، همچنین 

حقوق و عرف بین الملل را زیرپا گذاشته است.

محمود صادقی
  دبیر کل انجمن اسلامی 

مدرسین دانشگاه ها

خبــــر
 حسین امیر عبداللهیان:   

 جنایت بیمارستان المعمدانی 
غیرقابل تحمل است

وزیر امور خارجه کشورمان در فرودگاه جده گفت: یک 
بیمارستان در غزه هدف موشک ها و بمب های رژیم صهیونیستی 
قرار گرفت و بر اساس اطاعاتی که ما داریم بیش از ۵۰۰ نفر از 
بیماران و کادر پزشکی و همراهان بیماران به صورت یکجا به 
شهادت رسیده اند. این جنایت برای مسلمانان جهان وجدان های 
آگاه در جهان غیر قابل تحمل است. حسین امیرعبداللهیان 
همچنین با اشاره به برگزاری نشست کمیته اجرایی سازمان 
همکاری اسامی با حضور وزیران امور خارجه کشورهای عضو 
به میزبانی عربستان در جده با محوریت تحولات جاری در اراضی 
اشغالی بیان کرد: در روز سه شنبه تبادل پیامی با وزیر خارجه 
عربستان داشتیم و تاکید بر این بود که باید نسبت به توقف فوری 
جنایت های جنگی صهیونیست ها علیه غیرنظامیان در غزه، باز 
شدن معبر برای ارسال غذا، دارو و سوخت به مناطق مختلف غزه و 
همچنین برای مقابله با جنایت دیگر صهیونیست ها مبنی بر تاش 
جهت کوچ اجباری مردم غزه پیام قوی صادر کنیم. وزیر خارجه 
جمهوری اسامی ایران با بیان اینکه با وزیر خارجه عربستان 
توافق کردیم که در مورد این سه موضوع مهم روز چهارشنبه نیز 
از نزدیک با یکدیگر رایزنی و گفت وگو کنیم، اظهار کرد: باید در 
پایان این اجاس یک بیانیه قوی در حمایت از فلسطین توسط 
اعضای شرکت کننده و وزیران امور خارجه حاضر در اجاس صادر 
شود. امیرعبداللهیان تصریح کرد: امیدوارم با توجه به جنایت 
انجام شده شاهد یک اقدام جمعی جهانی برای توقف جنایت علیه 
بشریت، نسل کشی و قتل عامی که رژیم جعلی و کودک کش رژیم 
صهیونیستی راه انداخته  است، باشیم. وی ضمن ابراز خرسندی 
از این دیدار، نشست امروز سازمان همکاری اسامی در جده 
را برای اتخاذ تصمیم قوی در حمایت از قضیه فلسطین و مردم 
مظلوم فلسطین در غزه بسیار مهم دانست. وی در دیدار با وزیر 
خارجه کویت با تشکر از موضع قوی کویت در حمایت از فلسطین 
از ابتدای تحولات جاری، گفت: حمات رژیم صهیونیستی علیه 
غزه باید سریعا متوقف شود و ارسال کمک های انسانی به مردم 
مظلوم و تحت محاصره غزه سریعا آغاز شود. امیرعبداللهیان تاش 
صهیونیست ها برای کوچاندن مردم غزه را اقدامی خطرناک و ناقض 
قوانین و مقررات شناخته شده بین المللی دانست و افزود: لازم 
است این موضوع با جدیت مورد توجه اجاس جده باشد. وزیر امور 
خارجه کشورمان با محکوم کردن جنایت دیشب صهیونیست ها 
در حمله جنایتکارانه به بیمارستان المعمدانی در غزه، این اقدام 
را جنایت جنگی و نسل کشی دانست و اظهار کرد:  عدم توقف این 
جنایات جنگی و استمرار نسل کشی جاری توسط رژیم آپارتاید 
صهیونیستی در غزه، فضای منطقه را از کنترل خارج خواهد کرد. 
امیرعبداللهیان افزود: مقاومت در منطقه مستقل تصمیم می گیرد 
و کسی نمی تواند تضمین کند که شرایط به همین شکل باقی 
بماند. وزیر خارجه کویت نیز در این دیدار بر استمرار حمایت قوی 
کویت از فلسطین تاکید کرد. همچنین توسعه دامنه درگیری را 
خطری بزرگ برای کل منطقه دانست و افزود ما بر ضرورت توقف 

جنگ و آغاز فوری ارسال کمک های انسانی تاکید داریم. 

رئیس جمهور  ملی:  آرمان   
با بیان اینکه امروز نفرت از رژیم 
صهیونیستی در میان همه مردم با 
سایق، باورها و گویش های مختلف 
به اوج رسیده است، افزود: مردم 
دنیا امروز از سران کشورها، افراد 
صاحب نفوذ و همه سازمان ها و 
مجامع بین المللی به ویژه کشورها 
و مجامع عربی و اسامی سوال 
دارند که چرا در برابر این میزان از 
ددمنشی، درنده خویی و جنایت 
رژیم صهیونیستی نسبت به کودکان 
و زنان بی دفاع، بی گناه و بی پناه 
اقدام موثری انجام نمی دهند؟ سید 
ابراهیم رئیسی در جلسه هیات 
شدید  محکومیت  ضمن  دولت، 
جنایت شنیع رژیم صهیونیستی 
در بمباران بیمارستان »معمدانی« 
در غزه و تسلیت به مردم مظلوم و 
بی دفاع غزه، همه فلسطینیان و امت 
اسامی تصریح کرد: اگر چه رژیم 
سفاک صهیونیستی در سال های 
حیات ننگین خود، همواره همه 
قوانین بین المللی و اصول انسانی 
را زیرپا گذاشته بود، اما جنایت 
بمباران مردم بی دفاع و مجروحی 

که به بیمارستان پناه برده بودند، 
نقطه عطفی در کارنامه سیاه او 
محسوب می شود. رئیس جمهور 
با بیان اینکه امروز نفرت از رژیم 
صهیونیستی در میان همه مردم با 
سایق، باورها و گویش های مختلف 
به اوج رسیده است، افزود: مردم 
دنیا امروز از سران کشورها، افراد 
صاحب نفوذ و همه سازمان ها و 
مجامع بین المللی به ویژه کشورها 
و مجامع عربی و اسامی سوال 
دارند که چرا در برابر این میزان از 
ددمنشی، درنده خویی و جنایت 
رژیم صهیونیستی نسبت به کودکان 
و زنان بی دفاع، بی گناه و بی پناه 
انجام نمی دهند؟  اقدام موثری 

رئیسی با تاکید بر اینکه در این 
محکومیت  هولناک  جنایت 
صرف کفایت نمی کند، توقف هر 
چه سریع تر ماشین جنگی رژیم 
صهیونیستی را ضروری دانست و 
محاکمه و مواخذه عامان و حامیان 
این جنایات را به عنوان تضمینی 
برای حیات انسانی و حفظ حقوق 
بشر خواستار شد رئیس جمهور بار 
دیگر دقایق و لحظات را در توقف 
جنایات رژیم صهیونیستی و یاری 
رساندن به مردم بی دفاع غزه مهم 
دانست وافزود: احساس خشمی که 
همه جهان را فراگرفته باید در وهله 
اول در مسیر توقف ماشین جنگی 
جنایتکار رژیم صهیونیستی به کار 

گرفته شود و سپس با رفع محاصره 
غزه، آب، غذا، دارو و سوخت لازم 
به مردم مظلوم غزه رساند، تا از 
تعمیق فاجعه و تراژدی انسانی که 
در این منطقه در حال رقم خوردن 
است، جلوگیری شود. رئیسی با 
فراخواندن حقوقدانان آزاده دنیا 
برای دفاع از بدیهی ترین های حقوق 
انسانی، اظهار داشت: آیا قوانین و 
معاهدات جهانی صرفا نوشته شده 
تا روی کاغذ بماند! قضاوت همه 
مردم جهان این است که این رژیم 
مرتکب جنایات شنیع و هولناکی 
علیه بشریت شده است و باید ضمن 
توقف فوری این جنایات، عامان و 
حامیان آن مورد مواخذه و محاکمه 
قرار گیرند. رئیس جمهور در بخش 
دیگری از جلسه به فرمایشات رهبر 
معظم انقاب اسامی در دیدار روز 
گذشته با نخبگان کشور اشاره و 
خاطرنشان کرد: فرمایشات رهبری 
مثل همیشه راهگشا و چراغ راه 
است و وزیر علوم، همان گونه که 
خود تاکید کرد باید هر چه سریع تر 
راهکارهای اجرایی رهنمودهای 

ایشان را احصا و عملیاتی کند.

رئیس جمهور: 
 محاکمه و مواخذه عاملان و حامیان جنایات بیمارستان غزه ضروری است

 نسل کشی صهیونیست ها
 در اذهان جهانیان باقی

خواهد ماند

  حجت الاسام علی اکبر ناطق نوری 
جنایات  محکومیت  با  دربیانیه ای 
غزه تاکید کرد که نسل کشی انزجار 
آمیز صهیونیست ها که بوی تعفن 
است، در  فراگرفته  را  آن جهانی 
حافظه ملت های با شرافت جهان، 
برای همیشه باقی خواهد ماند. وی 
افزود: ساز و کار های به وجود آمده 
پس از جنگ جهانی دوم همچون 
شورای امنیت سازمان ملل متحد، 
در خوشبینانه ترین حالت، نظام هایی 
پوشالی، بی خاصیت و بی معنا برای 
بشریتند و تنها ابزاری هستند در دست 
قدرت های بزرگ جهان و مدعیان 
دروغین حقوق بشر، برای تامین منافع 
خود ولاغیر. ناطق نوری بیان کرد: 
تردیدی ندارم که این ظلم فاحش در 
پیشگاه خدای بزرگ و در نظام عادلانه 

او بی پاسخ نخواهد ماند. 

 آرمان ملی: رئیس مجلس شورای اسامی 
گفت: صهیونیست ها با جنایات اخیر خود روی 
زشت و دست های خون آلود خود را به جهانیان 
نشان دادند. محمدباقر قالیباف در جلسه علنی 
مجلس شورای اسامی بیان کرد: در مقابل چشم 
مردم جهان نسل کشی هولناکی علیه مردم 
مظلوم فلسطین به دست شیاطین صهیونیست 
رقم خورد. صهیونیست ها روی زشت کودک کش 
خود و دست های خون آلود خود را برای جهانیان 
آشکار کردند و نشان دادند حقوق بشر و نهادهای 
بین المللی در عصر ما به واژه هایی کاما بی معنا 
و بی خاصیت تبدیل شده است. رئیس مجلس 
شورای اسامی در ادامه تصریح کرد: دیگر دوران 
بیانیه نویسی و اظهار تاسف های دروغین به پایان 

رسیده است و جهان منتظر اقدامات عملی است. 
ما مسلمانان برای مقابله با رژیم صهیونیستی آماده 
فداکاری و جهاد هستیم. ملت های مسلمان و عرب 
از دولت های خود انتظار دارند عاوه بر محکوم 
کردن این جنایات اقدامات عملی را به صورت 
هماهنگ انجام دهند. وی در ادامه تاکید کرد: 
صهیونیست ها با دستان خود در حال بازکردن 
درهای جهنم و لبریز کردن خشم تمام مسلمانان 
هستند. از همه جهان انتظار می رود برای پایان 
دادن به این جنایات به پا خیزند. صهیونیست ها 
با این اقدام دودمان خود را به باد خواهند داد. 
قالیباف پس از حضور نمایندگان در راهپیمایی 
بیان کرد: جنایات شب گذشته رژیم کودک کش 
صهیونیستی را تسلیت می گویم. در یک ساعت 

گذشته همکاران بنده در مجلس شورای اسامی و 
بخش اداری برای محکوم کردن جنایات هولناک 
رژیم صهیونیستی به راهپیمایی پرداختند. رئیس 
مجلس در ادامه اظهار کرد: امیدوارم دنیای اسام 
و امت اسام و دولت های اسامی گام عملی 
برای مبارزه با ظلم رژیم شیطانی صهیونیستی و 
حیوان صفت و جنایت پیشه برداشته و با اقدامات 
خود مانع ادامه جنایات این رژیم شوند و از حقوق 
ملت فلسطین دفاع کنند. از همه مسلمانان و 
آزادگان جهان انتظار می رود در این مسیر گام 
بردارند. قالیباف در پایان تصریح کرد: جلسات 
علنی مجلس شورای اسامی از شنبه هفته آینده 
به صورت سه شیفت خواهد بود که شیفت سوم 

بعد از نماز مغرب و عشا تشکیل می شود. 

محمد باقر قالیباف: 
نهادهای حقوق بشری بی معنا شده اند

»آرمان ملی« دستاورد های برجام را پس از 8سال بررسی  می کند

گلابی های برجام  در دستان باقری کنی
طبق توافق برجام از دیروز تحریم های موشکی علیه ایران لغو شد و تهران از این به بعد امکان خرید و فروش تجهیزات  نظامی را دارد

باید سطح قدرت دفاعی 
را در دریا و آسمان 

افزایش دهیم

احتمال گسترش جنگ به 
سرتاسر منطقه وجود دارد

 دستیار و مشاور عالی فرمانده  کل 
قوا در »همایش فرصت ها و تهدیدهای 
فناوری های نوپدید دریایی« گفت: اگر 
می خواهیم قدرت اول اقتصاد غرب 
آسیا بشویم باید اقتصاد را دریامحور 
کنیم؛ در حال حاضر امنیت مشترک و 
صلح پایدار در غرب آسیا و حتی صلح 
جهانی از طریق همکاری  کشورهای 
ساحلی امکان پذیر است. سرلشکر 
یحیی رحیم صفوی با بیان اینکه 
باید آمادگی های دفاعی در دریا و 
هوا را افزایش دهیم، افزود: نیروهای 
مسلح ما در زمین قدرتمند هستند. 
در صورتی که اکنون باید سطح قدرت 
دفاعی را در دریا و در هوا هم افزایش 
دهیم تا بتوانیم عاوه بر حفظ امنیت 
مرزهای کشورمان، برای صلح و امنیت 
پایدار در منطقه نیز بکوشیم. وی 
تصریح کرد: هزینه آماده شدن برای 
دفاع نسبت به زمان جنگ بسیار کمتر 
است. بنابراین هرچه نیروهای مسلح 
برای بازدارندگی دفاعی هزینه کنند تا 
جنگی به سراغ ما نیاید از هزینه کردن 

در زمان جنگ راحت تر است. 

هماهنگی  عالی  شورای  دبیر   
خصوص  در  قوا  سران  اقتصادی 
حوادث اخیر در فلسطین و جنایات 
رژیم غاصب صهیونیستی ادامه این 
روند را موجب گسترش جنگ به 
سراسر منطقه دانست. محسن رضایی 
گفت: روزها و هفته های آینده در 
سرنوشت منطقه غرب آسیا بسیار 
مهم و سرنوشت ساز است. احتمال 
گسترش جنگ به منطقه وجود دارد. 
اگر جنایات جاد تل آویو که بالاترین 
رتبه را درجنایت، آدم کشی ونسل 
کشی در طول تاریخ به خود اختصاص 
داده است قطع نشود، حوادث جدیدی 
در منطقه شکل می گیرد. وی درباره 
موضع کشورهای اسامی در این 
شرایط اظهار کرد: احتمال اینکه 
کشورهای اسامی مرزهای خود را به 
روی داوطلبان جهان اسام باز کنند 
وجود دارد و در پی آن جوانان انقابی 
جهان اسام که آرزوی شهادت در 
مقابل صهیونیست ها در دل آن ها موج 
می زند به کمک برادران وخواهران 
بی پناه خود در فلسطین خواهند 

شتافت. 

  آرمان ملی – احسان اسقایی: امروز 
را باید به حسن روحانی، محمدجواد ظریف 
و سید عباس عراقچی تبریک گفت چرا که 
بر  اساس مفاد برجام که به امضای گروه ۵+۱ 
رسیده است از روز گذشته تمامی تحریم های 
نظامی ایران لغو شد و طبق معیارهای حقوق 
بین الملل، ایران می تواند اقدام به خرید و فروش 
تجهیزات نظامی، موشک و پهپاد بکند و شورای 
امنیت سازمان ملل متحد دیگر هیچ گونه 
محدودیتی برای ایران قائل نیست. البته چندی 
پیش اروپایی ها اعام کردند که تحریم های 
ایران در حوزه نظامی که بر اساس برجام باید 
در ۲۶ مهر ماه لغو شود را ملغی نخواهند کرد. 
هرچند اروپایی ها اعام کرده اند که اقدام به لغو 
تحریم های نظامی و موشکی ایران نخواهند کرد 
اما آنقدر هم که در گذشته در این ارتباط پیغام 
و پسغام می فرستادند به گفته  های خود پایبند 
نماندند چرا که در گذشته رسانه ها این احتمال 
را می دادند که اروپایی ها در یک هماهنگی 
با آمریکا عدم لغو تحریم های موشکی ایران 
را حتی به شورای امنیت سازمان ملل برده و 
قطعنامه ای الزام آور در این زمینه به تصویب 
برسانند اما ۲۶ مهر ماه آمد و تحریم های ایران 
از نظر حقوق بین الملل لغو شد اما اروپا و آمریکا 
حتی نتوانستند پرونده  ایران را در شورای امنیت 
سازمان ملل مطرح کنند. در همین راستا، وزارت 
خارجه ایران دیروز با انتشار بیانیه ای اعام کرد: 
» از این تاریخ، هیچ محدودیتی در حوزه نقل و 
انتقال اقام، خدمات و فناوری های موشکی به 
و از ایران وجود نخواهد داشت و همکاری ها در 
همه حوزه های دفاعی و تسلیحاتی، بر اساس 
صاحدید و نیازهای کشور و در چارچوب 
قراردادهای دوجانبه با سایر کشورها، بدون هیچ 

محدودیتی قابل انجام خواهد بود.
 دفاع آقای مخالف از برجام

  هرچند این روزها سکان مذاکرات هسته ای 
در دست علی باقری کنی است اما حمات 
شدید او در کنار سعیدجلیلی به جواد ظریف 
و تیم مذاکره کننده گذشته هیچ گاه از ذهن ها 
نمی رود. با این وجود او امروزه تغییر مسیر 
داده است و چون دفاع از برجام از نظر حقوقی 
دفاع از حقوق حقه ایران است، حالا به مدافع 
توافق وین تبدیل شده است. البته گفته اند 
ماهی را هر زمان از آب بگیری تازه است اما 
همواره این سوال در ذهن ها خواهد ماند که 
چرا آن روز مخالف برجام بودند و چرا امروز 
برای لغو تحریم های موشکی و نظامی ایران 

ذوق زده می شوند. میگوییم ذوق زده، چون 
او روز گذشته با اشاره به فرارسیدن ۲۶ مهرماه 
»۱۸ اکتبر« گفت در رشته توییتی در صفحه 
اجتماعی ایکس گفت: ایران دیگر موضوع هیچ 
محدودیتی در چارچوب شورای امنیت سازمان 
ملل نیست.  معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
جمهوری اسامی ایران افزود: »۲۶ مهرماه، 
مطابق با قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت، همه 
محدودیت هایی که به صورت ناعادلانه در 
مورد فعالیت ها و نقل و انتقالات مرتبط با 
موشک های بالستیک جمهوری اسامی ایران 
وضع شده بود، خاتمه پیدا می کند و ایران 
دیگر موضوع هیچ محدودیتی در چارچوب 
شورای امنیت نیست.«علی باقری در توئیت 
دیگری نوشت: »امروز، همه محدودیت های 
تحمیل شده بر افراد و نهادهای مندرج در 
فهرست ۲۲۳۱، از جمله انسداد دارایی ها، 
خاتمه پیدا می کند و این فهرست از وبسایت 
سازمان ملل، حذف خواهد شد. همه اقدامات 
محدود کننده و تحریم هایی که در سطح ملی 
یا منطقه ای، بر اساس قطعنامه ۲۲۳۱ علیه 
ایران وضع شده بود، باید خاتمه یابد. حفظ 
این قبیل محدودیت ها و یا وضع تحریم های 
جدید در این چارچوب، نقض صریح متن و 
روح قطعنامه ۲۲۳۱ است. « دفاعی که باقری 
کنی از برجام می کند نشان از آن است که 
برجامی که ظریف و روحانی و عراقچی دانه آن 
را کاشتند، حالا نتیجه داده است؛ هرچند برجام 
با خروج ترامپ و همچنین تندروی های داخلی 
و صدمه  دید؛ اما آنقدر دقیق است و آنقدر ابعاد 
حقوقی مسلمی برای ایران دارد که امروز هم که 
مخالف ترین شخص در ارتباط با برجام، که حالا 
مذاکرات احیای آن را عهده دارد؛ بر پلکانی که 
ظریف ایجاد کرده خواهد ایستاد تا گابی های 
برجام را چیده و تقدیم هواداران ضد برجامی 

خود خود کند. 
 رابطه دولت رییسی با اروپا

به نظر می رسد تیم سیاست خارجه دولت 
ابراهیم رئیسی به همان اندازه که در برقراری 
رابطه با کشورهای منطقه و کشورهای مسلمان 
موفق شده و توانسته مذاکرات غیر رسمی و غیر 
مستقیم به واسطه اعراب منطقه با آمریکایی ها 
را آغاز کند؛ اما به شدت در برقراری رابطه با اروپا 
ضعیف است و به عبارت بهتر فعال ترین معاونت 
در وزارت خارجه یعنی معاونت اروپایی اکنون 
به بیکار ترین معاونت در این وزارت خارجه 
تبدل شده است چرا که آنگونه که شاهدیم 

اروپایی که روزی در برابر ترامپ در شورای 
امنیت ایستاد و ترامپ را سرافکنده از سوی 
امنیت خارج کرد و ترامپ نیز در برابر این اقدام 
نیکی هیلی را از سمت خود در سازمان ملل 
اخراج کرد و هیچ گاه اجازه نداد مکانیزم ماشه 
علیه ایران فعال شود اما امروز کوچک ترین 
تاشی برای احیای برجام نمی کند. علت را 
هم باید در نوع نگاه وزارت خارجه ایران به اروپا 
جست وجو کرد. بسیاری از ناظران سیاسی 
معتقدند اگر دستگاه سیاست خارجی ایران 
در ارتباط با برجام به طور جدی وارد مذاکره با 
اروپایی ها شود؛ قطعا شرایط بازگشت به برجام 
تسهیل خواهد شد. یکی از پایه های اصلی 
برجام و یا هرنوع توافقی که تحریم های ظالمانه 
آمریکا علیه ایران را لغو کند، اروپاست و تا این 
مهم از سوی تیم سیاست خارجی رئیسی جدی 
گرفته نشود نمی توان امیدی به احیای برجام و 
آغاز مذاکرات جدی برای رفع تحریم ها و حتی 
القاء اطمینان به آژانس بین المللی انرژی اتمی 

برای بستن پرونده های ایران داشت. 
 لزوم استفاده از تیم ظریف در ارتباط 

با اروپا
واقعیت آن است که تیم کنونی وزارت 
خارجه با تیم وزارت خارجه در زمان دولت 
قبل متفاوت است و حتی اگر از نظر کمی از 
همان تیم قبلی استفاده شده، کیفیت و دستور 
العمل های ارتباط با اروپا مناسب نیست. از این 
رو برای لغو تحریم ها نباید همه تخم مرغ ها را در 
سبد چند کشور عربی گذاشت و باید از طریق 
اروپایی ها هم تاش کرد. پس چه بهتر که از 
تجربه سفرا و کارشناسان گذشته که در دولت 
روحانی و خاتمی توانستند روابط ایران و اروپا 
را در عالی ترین سطح قرار دهند؛ به طوری که 
وزرا و روسای جمهور اروپایی همواره در ایران 
آمد و شد داشتند، استفاده شود. از سوی دیگر 
البته چند مانع دیگر در پرونده بین ایران و اروپا 
وجود دارد که باید بسته شود از جمله پرونده  
باز بین ایران و اروپا، پرونده مربوط به پهپادهای 
ایران در اوکراین است که مورد بهانه جویی 
اروپایی ها قرار دارد. البته تاکنون مستندی 
ارائه نکرده اند و حتی در جلسات مشترک بین 
مقامات ایرانی و اوکراینی ثابت نشده که این 
پهپادهای ایران است که علیه زیر ساخت های 
اوکراین استفاده شده است. با این حال، ایران 
و اروپا  برای رفع هر نوع سوتفاهم می توانند در 
این زمینه مذاکره کرده و در نهایت، مذاکرات 

را به تاش اروپا برای احیای برجام گره بزنند.



 مقصران شکست طرح شفافیت 
چه کسانی هستند؟

شفافیتِ نصفه و نیمه در مجلس
از همان روزهای ابتدایی مجلس یازدهم که نمایندگان 
مجلس انقابی با ارائه طرحی در پی عملی کردن شعار 
شفافیت شان بودند، برخی چهره های قدیمی پارلمان چون 
الیاس نادران پیش بینی می کردند این شعار و طرح بی پشتوانه 
به در بسته خواهد خورد. الیاس نادران آن روزها از موافق نبودن 
عامه نمایندگان مجلس با طرح شفافیت خبر داده و گفته بود 
این هم یکی از اشکالات سیستم انتخاباتی بدون حزب است. 
پیش بینی نادران در مورد آینده طرح شفافیت از آنجایی 
درست از آب در آمد که اولین شعار و طرح پرسروصدای 
مجلس اولی ها با گذشت بیش از یکسال از عمر مجلس مهر 
ماه ۱۴۰۰ در دستور کار قرار گرفت اما تا آبانماه خبری از 
مطرح شدن آن در صحن علنی نبود و بعد از بررسی در صحن 
هم تصویب نشد. در نهایت بعد از رفت وآمدهای فراوان طرح 
جدید از شفافیت آن هم حجیم تر از قبل و این بار با گستره ای 
وسیع تر که غیر از مجلس دو قوه دیگر و نهادهای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام را شامل می شد، ۲۸ اردیبهشت ماه 
۱۴۰۲ در مجلس تصویب و به شورای نگهبان ارسال شد که 
بافاصله با در بسته این شورا برخورد کرد چنانچه هادی طحان 
نظیف، سخنگوی شورای نگهبان شفافیت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام را مغایر با قانون اساسی خواند و مصوبه شفافیت 
را به مجلس بازگرداند. در مقابل مجلس نیز مجددا ایرادات 
وارده از جمله ایراد وارده در مورد مجمع تشخیص مصلحت 
نظام را اصاح و به شورای نگهبان ارسال کرد و این بار به جای 
شورای نگهبان رسما خود مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ورود پیدا کرده و طرح شفافیت را در ماه های منتهی به عمر 
مجلس یازدهم مسکوت نگه داشت. با وجود اینکه بنا به گفته 
مجلسی ها ایرادات شورای نگهبان نسبت به طرح شفافیت 
برطرف شده ولی رفت وآمد طرح شفافیت میان مجلس، شورای 
نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام و از طرفی اظهارات 
افرادی نظیر نادران مبنی بر بی سرانجامی  طرح مذکور به دلیل 
مخالفت نمایندگان و یا دست به دامن شدن عضو کمیسیون 
قضائی مجلس شورای اسامی  به هیات رئیسه برای خارج 
کردن طرح شفافیت از حالت شعاری، منجر به شکل گیری این 
پرسش می شود که به نتیجه نرسیدن طرح شفافیت حاصل 
عملکرد مجلسی است که به  رغم دادن شعار شفافیت در عمل 
صحنه را خالی گذاشته و در مسیر تصویب طرح شفافیت 
سنگ اندازی می کنند یا پای سایر نهادها در میان است؟ در 
پاسخ به این پرسش چهره نزدیک به جبهه پایداری معتقد است 
که با دخالت دادن سایر قوا و نهادهایی نظیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مجلس با انداختن توپ شفافیت در زمین سایر 

قوا طرح مذکور را تبدیل به شیر بی یال و کوپال کرده است.

   طرح شفافیت شبیه به شیر بی یال و کوپال شده 
است

حسین جالی از چهره های نزدیک به جبهه پایداری در 
مجلس درباره سرانجام طرح شفافیت در مجلس یازدهم 
گفت: بنده از طرفداران طرح شفافیت در مجلس هستم اما این 
شفافیتی که در مجلس درآمد شبیه شیر بی یال و کوپالی شد، 
به این ترتیب که کاری با این طرح کردند که بگویند هم شفافیت 
را اجرا کردیم و هم شفافیتی وجود ندارد. او افزود: واقعیت امر در 
مورد طرح شفایت این است که ما تعهد کردیم مجلس شفاف 
عمل کند اما در ادامه طرح به نحوی بسته شد که قوه قضائیه، 
قوه مجریه و مجمع تشخیص مصلحت نظام هم به آن اضافه 
شدند. بنابراین به اندازه ای طرح شفافیت را وسیع کردیم که 
نهادی گفت ما آمادگی نداریم، دیگری گفت زیرساخت نداریم 
و غیره. انداختن توپ شفافیت به سایر قوا توسط مجلس از 
جمله موانع مصوب نشدن طرح شفافیت است که جالی در 
این گفت وگو به آن اشاره کرد و تصریح کرد: وضعیت به نحوی 
شد که به طرح شفافیت عمل نشود، به این صورت که از طرفی 
توپ را در زمین آنها انداختیم که در نتیجه اسم شفافیت آمد اما 
به آن عمل نشد. این نماینده نزدیک به جبهه پایداری در پاسخ 
به اینکه چه کسانی یا جریانی غیر از مجلس سایر نهادها را شامل 
شفافیت کرد؟، خاطرنشان کرد: دنبال مقصر نباشید. در حقیقت 
مسائلی پیش آمد که در مواردی بحث منافع شخصی افراد بود، 
در شرایط دیگر بحث منافع احزاب و گروه ها مطرح شد، لذا نباید 
وارد نقش افراد شویم و بگوییم چه کسانی خواستند و چه کسانی 
نخواستند طرح شفافیت به سرانجام برسد. در حالی که چهره 
نزدیک به جبهه پایداری معتقد است مجلس با انداختن توپ 
شفافیت در زمین سایر قوا طرح مذکور را تبدیل به شیر بی یال 
و کوپال کرده و در نتیجه این اقدام خود را از پاسخ گویی پیرامون 
بی سرانجام ماندن شعاری که در ابتدا داده بود، مبرا کند. یکی 
دیگر از نمایندگان مجلس به معایب بنیادین طرح شفافیت 
اشاره کرده و می گوید مجلسی ها طرح شفافیت را به نحوی 
برنامه ریزی کردند که شفافیت دوخته شده برای مجلس هم 
نصفه و نیمه است و مجلس نیز در مواردی که نیاز به شفافیت 

دارد، شفاف نخواهد بود.

   هیأت رئیسه و رأی به وزرا شامل شفافیت نیست
محمد باقری بنابی، نماینده مردم آذربایجان شرقی در مجلس 
در واکنش به بی نتیجه ماندن طرح شفافیت آن هم در حالی که 
تنها چند ماه به پایان عمر مجلس یازدهم باقی مانده، گفت: 
مجلس یازدهم تا حدودی پیرو طرح شفافیت اقدام کرد اما 
متاسفانه در مجمع تشخیص مصلحت نظام باقی مانده است 
البته ذکر این نکته خالی از لطف نیست که شفافیت کامل هم 
درباره مجلس انجام نشد. در حقیقت ما به دنبال این بودیم که 
انتخابات هیات رئیسه شفاف شود، انتخابات کمیسیون ها شفاف 
شود و در مجموع همه انتخابات در مجلس شفاف شوند نه اینکه 
لوایح و طرح ها را شفاف کردند اما هیات رئیسه، رای اعتماد به 
وزرا و استیضاح ها را به عنوان کارت مطرح کردند. لذا آن قسمت 
از مجلس که باید شفاف شود در مجلس شفاف نشد اما آن 
قسمت هایی که مردم نمی خواستند شفافیت صورت گرفت. 
البته بنده آرای خود را در سامانه بارگذاری می کنم اما مردم 
به دنبال آن شفافیت واقعی بودند که عما این اتفاق نیفتاد. او 
در واکنش به اینکه بسیاری بر این باور هستند که اگر مجلس 
شورای نگهبان و مجمع را در طرح شفافیت لحاظ نمی کرد، 
مانعی وجود نداشت و حداقل شفافیت مجلس قانونی می شد، 
افزود: اگر شفافیت خوب است برای همه خوب است و اگر بد 

است برای همه بد است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: شامگاه 
دوشنبه بود که اعضای هیأت رئیسه جبهه 
اصاحات ایران با اعضای مجمع روحانیون 
مبارز نشست مشترکی داشتند تا در خصوص 
مسائل مختلف به ویژه مباحث درون جریانی، 
از جمله مساله شکاف ایجاد شده میان جامعه 
و اصاح طلبان و چگونگی پرکردن این شکاف 
و بازیابی این اعتماد از دست رفته چاره اندیشی 
کنند و طرحی نو در اندازند. هر چند که در 
شرایط فعلی با توجه به قریب ۵ ماه فاصله ای که 
تا انتخابات مجلس باقی است و همه جریانات 
سیاسی به دنبال حضوری پر قدرت برای 
رسیدن به پیروزی در انتخابات هستند؛ اما 
اصاح طلبان همچنان موضع واحد و مشخصی 
در خصوص انتخابات اتخاذ نکرده اند و شاید 
هم بخواهند در ماه ها و شاید هفته های پایانی 
منتهی به انتخابات سمت گیری، رویکرد و 
راهبرد کلی خود را نسبت به انتخابات مجلس 
اعام کنند. با این حال نشست اخیر جبهه 
اصاحات و مجمع روحانیون را می توان حرکتی 
در راستای وحدت نظر و استفاده از نظرات 
بزرگان و موی سپیدان اصاح طلب در مجمع 
روحانیون در نظر گرفت. اتفاقا یکی از نقاط قوت 
اصاح طلبان را می توان همین خرد جمعی و 
مشاورت با بزرگان جریانی در مجمع روحانیون 
دانست که خود مزیتی افزون برای آنها به شمار 
می رود. لذا اینکه اصاح طلبان بتوانند جایگاه از 
دست رفته خود در جامعه و نزد مردم را به دست 
آورند برای آنها در اولویت قرار دارد و به نظر 
می رسد که راهبرد انتخاباتی آنها برای آوردگاه 
اسفند ۱۴۰۲ نیز بر مبنای پیشنهادات ۱۵ 
گانه سید محمد خاتمی رهبر اصاحات است. 
ایجاد و تقویت فضاي همبستگي ملي، وحدت 
ملي، تغییر نگاه رسانه هاي ملي،  ایجاد فضاي 
باز و امن و آزاد سیاسي، محدودکردن دایره 
غیرخودي، برداشتن حصر، آزادي تمام زندانیان 
سیاسي، اعام عفو عمومي، پایان دادن افراط 
و تندروي، سخگویي دولت، زنده نگه داشتن 
اعتماد مردم ،  از جمله پیشنهادات خاتمی بوده 
است. حال باید دید در اردوگاه اصاح طلبان در 
ماه های پیش رو چه تحولاتی رخ خواهد داد و 

چه تصمیماتی اتخاذ خواهد شد.
 

 منتظر تجدیدنظر و اصلاح سیاست ها 
و رویه ها خواهیم بود

سخنگوی جبهه اصاحات در خصوص 
با مجمع  این جبهه  نشست هیأت رئیسه 
روحانیون مبارز اظهار داشت: ضرورت این 
نشست برای هم افزایی و تبادل نظر خصوصا در 
این دوره از فعالیت های جبهه اصاحات، بیشتر 
احساس می شود که تعامل بیشتری داشته 
باشیم. به هر حال هم با نهادهای حاکمیتی 
و هم با دوستان خودمان و در این راستا احزاب 
اصاح طلب نشست هایی را داشتیم. جواد امام 
به »آرمان ملی« گفت: » با مجمع روحانیون نیز 
در سال گذشته با حضور آقای مهندس نبوی 
نشستی داشتیم و در ادامه بحث؛ گزارشی 
از فعالیت های دور جدید جبهه ارائه شد و 
ضرورت پرداختن و عملیاتی شدن بیانیه ۱۵ 
ماده ای آقای خاتمی به عنوان یک راهبرد مورد 
تصویب جبهه اصاحات قرار گفت. وی افزود: 
از طرفی هم جایگاه مجمع روحانیون و نسبت 
آنها با امام)ره( به عنوان یک حزب سیاسی که 
مولود تفکر امام بودند و متاسفانه انحرافاتی که 
امروز شاهد آن هستیم باعث روی برگرداندن 
مردم از انتخابات و صندوق شده است. به هر 
حال جریانات سیاسی حذف شدند و امروز 

دچار وضعیتی شدیم که می بینید.« دبیر 
کل مجمع ایثارگران اصاح طلب بیان کرد: 
دوستان از مجمع روحانیون انتظاراتی داشتند 
و رسالت مجمع روحانیون اقتضا می کند که در 
این زمینه بیشتر فعال شوند و در این بحث هایی 
که شاهدش هستیم کنش ها متناسب با جایگاه 
و رسالت مجمع روحانیون نیست و انتظارات 
بیشتری از مجمع هست. امام ادامه داد:  به 
صندوق رای ضربه  خرده است. صندوق باید 
متعلق به همه جریانات سیاسی و مردم باشد 
اما شاهدیم که سیاستگذاری ها به گونه ای 
دیده شده که این صندوق رای متعلق به یک 
اقلیت و صدای خاص برای رسیدن به تک 
صدایی و خالص سازی مد نظرشان شده است. 
لذا این باعث شده که صندوق رای و حضور در 
انتخابات نتواند تداعی کننده نگاه مردم باشد . 
این در حالی است که در صورت تغییر شرایط، 
خروجی صندوق رای می تواند باعث تغییر این 
نگاه ها، سیاست ها و حضور چشمگیر تر مردم 
شود  و این نیاز جامعه است زیرا امروز متاسفانه 
شاهد یأس و نا امیدی بیشتر هستیم. سخنگوی 
جبهه اصاحات تصریح کرد: در این جلسه 
تاکید بر این شد که بیشتر بتوانیم با اشخاص، 
گروه ها و شخصیت ها  تعامل را برقرار کنیم. 
البته از قبل هم با نهادهای حاکمیتی، رؤسای 
قوا  و دستگاه هایی که می توانند اعتماد مردم را 

بازسازی کنند نشست هایی برگزار شد، اما از 
طرف آقایان این نشست ها قطع شد. به هر حال 
جریان اصاحات از اینکه با هر گروه و جریانی به 
گفت وگو بپردازد در راستای بازگرداندن اعتماد 
مردم استقبال می کند. وی در خصوص اینکه 
در خصوص انتخابات نیز صحبتی شد، تاکید 
کرد: ما منتظر تجدیدنظر و اصاح سیاست ها، 

قوانین و رویه ها خواهیم بود.

 واقع بین ترین جریان، اصلاحات است
یک فعال سیاسی اصاح طلب در خصوص 
نشست جبهه اصاحات و مجمع روحانیون 
در صفحه اینستاگرام خود نوشت:  عدل در 
شبی که تهران به خاطر باران، از ترافیک قفل 
شده بود، هیأت رئیسه جبهه اصاحات آمدند 
مجمع روحانیون مبارز خسته و مانده هر کدام 
با چند ساعت توقف در ترافیک. من که همیشه 
نوشته ام که اصاحات را یک تفکر می دانم و نه 
احزاب متولی اصاحات. اما بالاخره تشکلی 
شده اند. محمدعلی ابطحی ادامه داد: در جلسه 
آنها با مجمع روحانیون بحث های خوبی شد. 
خانم آذرمنصوری رئیس این جبهه از کارهایی 
که کرده اند حرف زد. نکته قابل توجه این بود که 
در مورد انتخابات قرار نیست زود تصمیم شان 
را اعام کنند. واقعا چه عجله ای؟ می دانم 
می خواهید بنویسید ما از اصاح طلب ها گذر 
کرده ایم. حق هم دارید. اما اتفاقات سال گذشته 
نشان داد که براندازان هم نمی توانند موفق 
شوند. از سوی دیگر نمی شود در برابر رفتار 
حکومت هم که در بسیاری از موارد سیاست ها 
و رفتار غلطی دارد، ساکت بود. این عضو مجمع 
روحانیون مبارز بیان کرد: دو طرف نمی گذارند 
اصاح  امور محور باشد. میانه ترین جریان و 
واقع بین ترین آن باز هم  عما اصاحات است. 
اما اصاح طلب ها نه بر حاکمیت اثر دارند و 
نه در بین مردم سخنانشان شنیده می شود. 
بعد از سخنان اعضای هیات رئیسه که بعضا 
خیلی صریح بود، آقای خاتمی از طرف مجمع 
روحانیون حرف های خوب و آوانگاردی زد. 
خودش اگر بخواهد منتشر می کند. ما را چه 

با کار بزرگان. 
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روایت جزئیات نشست هیأت رئیسه جبهه اصلاحات با مجمع روحانیون

بیانیه 15 ماده ای خاتمی راهبرد انتخاباتی اصلاح طلبان 
   دبیر کل جبهه اصلاحات در گفت   وگو با »آرمان ملی«: اصلاح طلبان از هر گفت وگویی که باعث بازگرداندن اعتماد مردم شود، اسقبال می کنند

 محمدعلی ابطحی: میانه ترین جریان و واقع بین ترین، باز هم  عملا اصلاحات است

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  تصور می شد دولت رئیسی 
به سبب همسویی که با دیگر نهادها دارد، از حاشیه تهی باشد اما 
اشتباه بود و ظاهرا حواشی این دولت بیش از انتظار است. از انتصاب 
عبدالملکی و استعفای اجباری او تا شایعات درباره دخالت های 
همسر رئیس جمهور در امور دولت؛  برخی از این حواشی هستند. 
برخی حواشی دولت نیز به افرادی باز می گردد که چرخشی 
نسبت به عملکرد گذشته خود دارند و همین تغییر رویکرد، سبب 
ناهماهنگی مواضع آنها با دیگر دولتمردان شده است مانند عزت ا... 
ضرغامی که سال ها رئیس سازمان صداوسیما بود و عملکردش 
در آن نهاد سبب انتقاد جریان هایی مانند اصاح طلبان شد اما 
پس از خروج از جام جم تبدیل به شخصیت دیگری شد که با 
ضرغامی صداوسیما هیچ نسبتی نداشت. با اصاح طلبان نشست 
و برخاست می کرد و اظهاراتش درباره موضوعاتی مثل حجاب، با 
ادعاهای گذشته او همخوانی نداشت. ضرغامی در دولت رئیسی به 
 عنوان وزیر میراث فرهنگی وگردشگری انتخاب شد و از همان ابتدا 

اظهارات وعملکردش مورد توجه قرارگرفت!  

   ضرغامی در جامه احمدی نژاد
تصمیماتش  و  رفتارها  برخی  شباهت  نافی  ضرغامی 
با احمدی نژاد نیست و گفته بود: »بسیاری از کسانی که با 
احمدی نژاد مخالفند، به خاطر کارهای خوب احمدی نژاد منتقد 
او هستند نه به خاطر کارهای بدش. شما فکر می کنید اگر آقای 
عباس آخوندی مخالف درجه یک آقای احمدی نژاد است، 
به خاطر کارهای بد اوست؟ نه به خاطر کارهای خوب احمدی نژاد 
است. اصا احمدی نژاد شبیه من است؛ ضرغامی ضرغامیه؛ من 
ترسی ندارم.« اگر چه او هرازگاهی سعی دارد خود را منتقد 
احمدی نژاد نشان دهد اما از سوی دیگر در اذهان بسیاری هست 
که  ضرغانی بعد از ماجرای پرحاشیه خانه نشینی ۱۱ روزه، از 
جمله کسانی بود که برای دیدار با رئیس جمهور وقت پیش قدم 
شد و حتی در ۱۱ اردیبهشت ۱۳۹۰ خبر از شرکت احمدی نژاد 

در جلسه بعدازظهر هیات دولت بعد از ۱۱ روز قهر داد. به طور کلی 
ضرغامی عاقه زیادی به دیده شدن دارد مانند عاقه همیشگی 
احمدی نژاد! به عنوان نمونه چندی پیش که برای دیده شدن 
گفته بود: »اگر رونالدو به ایران بیاید باید سکو بله و ایتا را نصب 
کرده و با خانواده و دوستان خود تماس بگیرد و به آن ها بگوید این 
سکوها را نصب کنند و از آن ها استفاده کند.«  که عیسی زارع پور  
که خود مدیر احمدی نژاد بود و اکنون وزیر ارتباطات دولت 
رئیسی است، طاقت نیاورد و به او پاسخ داد: »سکوهای بومی، 
دارایی دیجیتال ملی کشورها محسوب می شوند. ما جزو معدود 
کشورهای دارنده سکوهای با کیفیت بومی هستیم و این یک 
افتخار بزرگ است که مسئولان هم حتما به آن افتخار می کنند.«

  یاران مشایی در وزارت ضرغامی
برخی این روزها از برکناری ضرغامی از وزارت میراث 
فرهنگی و گردشگری می گویند. او در دو سال حضورش در 
دولت سیزدهم تاش کرده با برخی موضع گیری های متناقض 
با رویکرد دولت خط خود را از دولت رئیسی جدا سازد و گاها تا 
آنجا پیش رفته که برخی از احتمال حذفش از دولت هم روایت 
کرده اند. اما آیا رئیسی حاضر به برکناری وزیری هست که 
بدون سروصدا به نیروهای حاشیه ساز احمدی نژاد و مشایی در 
وزارتش پست و مقام داده است؟ به این سوال نمی توان پاسخ 
مثبت یا منفی داد چرا که دولتمردان هم در تردید هستند 
مانند دیروز که  محمدحسینی معاون پارلمانی رئیسی که او 
هم دوره ای وزیر فرهنگ و ارشاد احمدی نژاد بود، درباره برخی 
اخبار در خصوص برکناری وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری گفت: »من چیزی در این باره نشنیده ام و باید از 

رئیس جمهور سوال شود.«

   وحیدی پاسخگوی سفر احمدی نژاد
از سوی دیگر گویی سایه احمدی نژاد قصد کناررفتن از 

سر دولت رئیسی را ندارد که شاید دلیلش حضور مردان 
دولت های نهم و دهم در کابینه سیزدهم باشد، مانند طی چند 
روز گذشته، سفر محمود احمدی نژاد، رئیس جمهور دولتهای 
نهم و دهم به کشور گواتمالا و توقیف پاسپورتش در فرودگاه 
جنجال به پا کرد. هرچند در پی بست نشینی او در فرودگاه در 
نهایت پاسپورتش آزاد و او راهی این کشور شد، اما حاشیه این 
سفر همچنان ادامه دارد. بر همین اساس، احمد وحیدی، وزیر 
کشور در حاشیه جلسه هیأت دولت، در واکنش به ماجرای 
ممنوع الخروجی و سفر احمدی نژاد به گواتمالا گفت: »با توجه 
به شرایط کشور مقصد، دوستان مطلع نگران بودند تا خطر 
امنیتی متوجه ایشان نباشد و سرانجام با بررسی ها نتیجه گیری 

شد که سفر وی انجام شود.«
 

 علت سکوت احمدی نژاد بخاطر کاستی های دولت 
رییسی چیست؟

مردان دولت رئیسی که در دولت احمدی نژاد مسئولیت 
داشتند، این افرادند: »عیسی زارع پور )وزیر ارتباطات 
و فناوری اطاعات(، حسین امیرعبداللهیان )وزیر امور 
خارجه(، مرحوم رستم قاسمی و مهرداد بذرپاش )وزرای راه 
و شهرسازی(، محمدعلی زلفی گل )وزیر علوم، تحقیقات 
و فناوری(، محمدمهدی اسماعیلی )وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسامی(، احمد وحیدی )وزیر کشور(، جواد اوجی )وزیر نفت(، 
علی اکبر محرابیان )وزیر نیرو( و سیدحمید سجادی )وزیر 
ورزش و جوانان(، مسعود میرکاظمی )رئیس سازمان برنامه و 
بودجه(، محسن منصوری )معاون اجرایی و رئیس نهاد ریاست 
جمهوری( فرهاد رهبر )دستیار اقتصادی(، انسیه خزعلی 
)معاون امور زنان و خانواده(، محمد حسینی )معاون پارلمانی(، 
علی ساجقه )رئیس سازمان حفاظت محیط زیست(« بنابراین 
طبیعی است که احمدی نژاد تمایلی به انتقاد از دولت رئیسی 

نداشته باشد، چرا که گل به خودی است!

وزیر دولت سیزدهم پاسخگوی سفر رئیس جمهور قبلی به گواتمالا شد 

چالش هر روزه احمدی نژادی ها در کابینه رئیسی!
      ضرغامی در دولت می ماند چون پناهگاه یاران نارمک نشین است

 مذاکرات جدید مقام های
 ایران و عربستان

 تسهیل در صدور روادید
 و تقویت پروازها

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی در دیدار با احمد الخطیب، وزیر 
گردشگری عربستان که چهارشنبه ۲۶ 
مهرماه در حاشیه برگزاری بیست وپنجمین 
مجمع عمومی سازمان جهانی گردشگری 
در ازبکستان، انجام شد، با اشاره به جنایات 
رژیم صهیونیستی علیه مردم فلسطین 
گفت: لازم می دانم در ابتدای صحبت هایم 
ناراحتی عمیق خود و جهان اسام را 
به خاطر حمات وحشیانه این رژیم اعام 
کنم. نسل کشی ای که آغاز شده به ویژه 
حمات وحشیانه به بیمارستان در غزه در 
تاریخ کم سابقه است و ایران و عربستان 
وظیفه مهم و رسالت تاریخی مشترکی برای 
روشنگری درباره رفتار رژیم صهیونیستی 
 . . . و دفاع از مردم فلسطین دارند. عزت ا
ضرغامی درباره پیشنهاد امضای تفاهم نامه 
گردشگری که از سوی وزیر گردشگری 
عربستان مطرح شد، اظهار کرد: در این 
زمینه تفاهم نامه مشترکی )بین ایران و 
عربستان( تا امروز وجود نداشته و پیشنهاد 
بسیار خوبی است. کارشناسان دو کشور 
روی این تفاهم نامه می توانند کار کنند. وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
بیان کرد: گردشگری می تواند حوزه بسیار 
خوبی برای صلح و رابطه صمیمانه پایدار 
بین کشورها باشد و درباره عربستان و ایران، 
گردشگری می تواند پیشران این موضوع 
باشد. وی گفت: گردشگری حق همه مردم 
دنیاست و مردم ما می توانند روی این رابطه 
پایدار تاش کنند. موضوعاتی که مطرح 
کردید در قالب یک تفاهم نامه کاما مورد 
تأیید من است. من هم پیشنهادهایی را 
مانند برگزاری تورهای تلفیقی دارم که 
ند از نقاط مختلف دنیا به مقصد  می توا
ایران و عربستان اجرایی شود. ضرغامی 
افزود: تسهیل در صدور روادید و تقویت 
پروازها و نیز تسهیل در گردشگری زمینی 
از جمله پیشنهادهای ماست که با توجه به 
توافق های انجام شده با عراق، گردشگران 
عربستانی می توانند از طریق عراق به صورت 
زمینی به ایران سفر کنند. وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بیان 
داشت: با توجه به توانمندی ایران در حوزه 
صنایع دستی و نیز مرمت آثار تاریخی، توجه 
به این دو حوزه نیز می تواند روابط ما را 

تقویت کند.

 ابراز تمایل عربستان برای رفت وآمد 
بیشتر با ایران

احمد الخطیب، وزیر گردشگری عربستان 
نیز در این دیدار گفت: بسیار خوشحالم که 
روابط بین ایران و عربستان مجددا گسترش 
یافته است. ما کشورهای همسایه هستیم 
که تاریخ طولانی داریم. او نیز با محکوم 
کردن حمات رژیم صهیونیستی به غزه 
اظهار کرد: ما بیانیه های زیادی را علیه 
حمله اسرائیل به غزه صادر کردیم و موضع 
قوی در برابر این مسأله داریم.  الخطیب 
در پاسخ به دعوت ضرغامی برای حضور 
در نمایشگاه گردشگری تهران، افزود: 
بر اساس ماقات های دوجانبه که انجام 
شده است، در حوزه گردشگری با ایران 
همکاری خواهیم کرد و من حتما سعی 
می کنم در رویدادی که در کشور ایران است، 
شرکت کنم. وزیر گردشگری عربستان 
ادامه داد: عربستان در حوزه گردشگری 
سرمایه گذاری کرده است در نتیجه قصد 
داریم تحولات را جدی تر پیگیری کنیم 
و سازمان جهانی گردشگری را قوی تر 
کنیم و مرکز سازمان جهانی گردشگری 
را از مادرید به ریاض منتقل کنیم. وی 
بیان داشت: ما از دبیرکل سازمان جهانی 
گردشگری پشتیبانی می کنیم؛ چرا که 
ایشان از کشورهای منطقه حمایت می کند. 
گردشگری بسیار مهم است و معنای صلح و 
آشتی و امنیت را به ارمغان می آورد و بسیار 
خرسند خواهیم بود که در خاورمیانه شاهد 
ثبات باشیم. ما برای شکوفایی هرچه بیشتر 
ایران و عربستان بسیار مشتاق هستیم. وزیر 
گردشگری عربستان اظهارکرد: پیشنهاد 
من این است که یک یادداشت تفاهم باهم 
امضا کنیم تا در حوزه گردشگری در آینده 
این  باشیم.  بیشتر  همکاری های  شاهد 
یادداشت تفاهم می تواند متمرکز بر آموزش 
و نیز توسعه روابط گردشگری بین ایران 
و عربستان باشد. به عنوان مثال از ایران 
افرادی برای تشرف به حج به عربستان 
می آیند و تمایل داریم تعداد بیشتری از 
ایرانیان به عربستان سفر کنند و متقابا نیز 
تمایل داریم از عربستان نیز گردشگرانی به 

ایران بیایند.

استیضاح وزیر 
آموزش و پرورش 

جدی نیست

ماجرای کمبود معلم در مدارس از یک سو و عملکرد 
وزیر از سوی دیگر باعث شده تا گمانه زنی هایی پیرامون 
استیضاح رضامراد صحرایی شنیده شود. در این راستا  
معاون پارلمانی رئیس جمهور درباره استیضاح وزیر آموزش 
و پرورش گفت: نگرانی مجلس این بود که در شروع سال 
تحصیلی برخی مدارس معلم ندارند که آموزش و پرورش در 
حال تلاش برای حل این مساله است. سیدمحمد حسینی 
ادامه داد: در زمان بررسی برنامه هفتم توسعه هیچ طرح، 
لایحه، سوال یا استیضاح در دستور کار قرار نمی گیرد، 
ولی به هر حال با توضیحاتی که داده شد دیگر استیضاح 

جدی نیست.

با یخ زدگی 
فضای انتخاباتی 

مواجهیم 

انتخابات مجلس دوازدهم حدود ۵ ماه دیگر آغاز می شود 
اما هنوز جامعه چندان نگاه مثبت و موثری به این فرآیند ندارد. 
در این خصوص  یک نماینده ادوار مجلس درباره بی تحرکی 
انتخاباتی در فضای سیاسی کشور گفت: شرایط ژئوپلیتیک 
منطقه اقتضا می کند، در ایران یک انتخابات با شکوه برگزار 
شود متأسفانه نه تنها نشانه هایی از این مساله در فضای 
عمومی جامعه مشاهده نمی کنیم بلکه سردی فضای انتخاباتی 
تبدیل به یخ زدگی شده است. امیدوارم برای برون رفت از این 
وضعیت تدبیری صورت گیرد. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی 
بیان کرد: عامل اصلی بی انگیزگی جامعه برای مشارکت 

عملکرد دولت سیزدهم است.
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  خبر جدید وزیر نفت درباره 
تغییر کارت های سوخت

 جواد اوجی در حاشیه جلسه هیات دولت و در جمع 
خبرنگاران گفت: تاش می کنیم تا در زمان وارونگی دما، 
در کان شهرها سوخت یورو پنج توزیع کنیم و آلودگی هوا 
کاهش یابد؛ همچنین بنزین سوپر داریم، ولی کم است. 
وی افزود: کیفی سازی فرآورده های نفتی برای جلوگیری 
از آلودگی هوا و اجرای قانون هوای پاک، به طور جد دنبال 
می شود و تا پایان این دولت، اکثر پالایشگاه ها در حوزه های 
کمی و هم کیفی به یورو چهار و پنج می رسند و عمدتا یورو 
پنج خواهد بود. اوجی ادامه داد: روزانه ۲۰ میلیون لیتر 
گازوییل یورو پنج را در پالایشگاه اصفهان تولید می کنیم 
که در این دولت انجام شده است؛ در پالایشگاه های شازند 
و ستاره خلیج فارس نیز فرآورده های نفتی یورو پنج تولید 
می شود و طرح کیفی سازی پالایشگاه شیراز هم در آینده 
به بهره برداری می رسد که درباره اتصال کارت بانکی 
به کارت سوخت نیز در حال مطالعه هستیم و چندین 
دستگاه کار مشترک می کنند، اما هنوز قطعی نیست. وزیر 
نفت همچنین گفت: در نیمه ابتدایی سال ۱۴۰۰، روزانه 
۳۶ میلیون متر مکعب گاز بیشتری به نیروگاه ها تحویل 
داده شده و سوخت مایع اعم از نفت گاز و نفت کوره، ۲۰ 
میلیون لیتر کمتر نسبت به سال گذشته در نیروگاه ها 
استفاده شده است. وی اظهار کرد: برای نخستین بار، سقف 
سوخت ارسالی به نیروگاه های کشور نسبت به سال های 
گذشته افزایش یافته؛ همچنین پنج میلیون مترمکعب در 
روز، گاز به صنایع جزء و عمده تحویل دادیم و در خصوص 
صنایع عمده نیز، امسال روزانه ۱۶۴ میلیون متر مکعب گاز 
رسانی کردیم. وزیر نفت درباره آخرین وضعیت ناترازی 
تولید و مصرف گاز، گفت: ناترازی گاز در زمان شروع 
به کار دولت، ۲۵۰ میلیون متر مکعب در روز، در فصل 
سرد بوده است، اما با تولید میادین مشترک و مستقل 
گازی، امسال ناترازی کمتری داریم همچنین تولید 
گاز نسبت به شروع دولت بیشتر شده و تاش می کنیم 
تا تولید نفت و گاز و فرآورده های نفتی و محصولات 
پتروشیمی را افزایش دهیم؛ تا پایان سال نیز ۶ میلیون تن 
به ظرفیت محصولات پتروشیمی اضافه می شود. به گزارش 
خبرآناین، اوجی درباره سفر روز گذشته خود همراه با 
معاون اول رئیس جمهور به کشور باروس اضافه کرد: در 
این سفر یک تفاهم نامه بین ایران و باروس منعقد شد که 
کمتر از یک ماه آینده، بخشی از آن به قرارداد می رسد. وی 
تاکید کرد: ایران و باروس دیدگاه های مشترک زیادی 
دارند و هر دو تحریم هستند؛ دو کشور ظرفیت های خوبی 
دارند و بر اساس مطالعات انجام شده، توافقات خوبی درباره 
تامین قطعات و تجهیزات پالایشگاه ها و پتروشیمی ها 

صورت گرفت. 

 تصمیم مهم شورای رقابت 
برای بازار خودرو

شورای رقابت در جلسه اخیر خود قیمت ۸ خودرو از 
محصولات ایران خودرو که فاقد قیمت بود را مصوب کرد 
که دراین خصوص سپهر دادجوی توکلی گفت: شورای 
رقابت ضمن مخالفت با افزایش مجدد قیمت خودروهای 
تولیدی و مونتاژی در جلسه اخیر خود، ۸ محصول ایران 
خودرو را که فاقد قیمت بود؛ قیمت گذاری کرد. مدیرکل 
روابط عمومی مرکز ملی رقابت افزود: این ۸ خودرو از 
نظر معاونت حمل و نقل وزارت صمت خودروهای جدید 
تشخیص داده شده است و لذا شورای رقابت این خودروها 
را قیمت گذاری کرد که این خودروها انواعی از دنا، پژو 
۲۰۷ و تارا است که به زودی قیمت آن ها به صورت 
رسمی توسط شورای رقابت اعام می شود و دو شرکت 
ایران خودرو و سایپا حدود یک ماه پیش درخواست 
افزایش قیمت را به سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان ارائه کرده بودند. به گزارش خبرآناین، 
بنا به این گزارش، شورای رقابت به استناد ماده -۳ ۱ 
دستورالعمل تنظیم بازار خودروهای سواری مصوب 
جلسه ۵۴۳ مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۱۱ پس از بررسی کارگروه 
خودرو شورای رقابت، قیمت هشت خودروی شرکت ایران 
خودرو را اعام کرد البته این قیمت ها با محاسبات سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و با لحاظ ۲. ۵ 
درصد سود تعیین شده است. نکته مهم در این خودروها 
فقط نصب چند آپشن است که به معنی خودروی جدید 
نیست و فقط توجیهی برای افزایش قیمت شده است. 
در عین حال معاونت حمل ونقل وزارت صنعت این 

محصولات را جدید معرفی کرده است. 

سود غیرمجاز برخی میوه فروشی ها
بازار میوه و سبزی در هفته های اخیر از کم نوسان ترین 
بازارها بوده است و قیمت ها نسبت به هفته قبل کمترین 
تغییر را نشان می دهد. نگاهی به نرخنامه جدید اتحادیه 
بارفروشان میوه و تره بار تهران که جدیدترین قیمت عمده 
فروشی میوه، سبزی و صیفی را نشان می دهد، حاکی از 
آن است که نرخ عمده فروشی این اقام نسبت به هفته های 
قبل نوسان زیادی نداشته است. در مغازه های سطح شهر 
نیز مشاهدات میدانی نشان می دهد با توزیع انبوه میوه ها 
و دیگر محصولات پاییزی، قیمت  اغلب محصولات بدون 
تغییر بوده یا با نوسان کمی همراه بوده است. با این حال 
نگاهی به میانگین قیمت محصولات در میوه فروشی ها و 
مقایسه آن با کف و سقف نرخ عمده فروشی نشان می دهد 
بعضی از خرده فروشان، محصولات را با سودی بیش از سود 
مجاز عرضه می کنند. به گزارش همشهری، حداکثر سودی 
که بر اساس مصوبه اتحادیه میوه فروشان، مغازه های سطح 
شهر می توانند به قیمت خرید خود اضافه کنند ۳۵ درصد 
است در حالی که برخی مغازه های میوه فروشی بین ۵۰ تا 
۱۰۰ درصد سود روی محصولاتشان می کشند. با این حال 
به نظر می رسد بازار میوه دست کم تا شب عید حاشیه هایی 
از جنس بالا رفتن قیمت نداشته باشد. نایب رئیس اتحادیه 
باغداران، هفته پیش از افزایش دوبرابری تولید محصولات 
باغی نسبت به سال قبل خبر داد و اعام کرد نیمی از این 

میزان مازاد نیاز داخلی است که باید صادر شود. 

اخبار

 دنده عقب بورس از مسیر صعود
پایان معامات  بورس در  شاخص کل 
روز گذشته با ریزش زیادی همراه شد و این 
برخاف روزهای گذشته بود. شاخص کل 
بورس تهران در پایان معامات دیروز با ۱۳ 
هزار و ۹۵ واحد افزایش در ارتفاع ۲میلیون 
و ۳۱ هزار واحدی ایستاد و شاخص هم وزن 
با سه هزار و ۱۶۱ واحد افزایش به ۶۸۹ هزار 
و ۹۴۳ واحد و شاخص قیمت با یک هزار و 
۷۹۵ واحد رشد به ۳۹۱ هزار و ۷۹۱ واحد 
رسید همچنین در معامات بورس تهران، 
بیش از هشت میلیارد و ۱۹۰ میلیون سهم، 
حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۵۵ هزار 
و ۵۳۳ میلیارد ریال معامله شد. پالایش 
نفت اصفهان )شپنا( با یک هزار و ۶۱۸ 
واحد، پالایش نفت تهران )شتران( با یک 
هزار و ۴۴۳ واحد، معدنی و صنعتی گل گهر 
)کگل( با یک هزار و ۱۲۹ واحد، پالایش نفت 
بندرعباس )شبندر( با یک هزار و ۳۴ واحد، 
معدنی وصنعتی چادرملو )کچاد( با ۸۵۲ واحد، 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با 
۵۶۰ واحد بیش ترین تاثیر مثبت را بر شاخص 
بورس داشتند. سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا(، گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو 
)خگستر(، پالایش نفت تهران )شتران(، بانک 
ملت )وبملت(، پالایش نفت اصفهان )شپنا(، 
توریستی و رفاهی آبادگران ایران )آباد( و 
تامین سرمایه کاردان )تکاردان( در نمادهای 
داشتند همچنین  قرار  بورس  پرُتراکنش 
شاخص فرابورس نیز با ۱۲۹ واحد افزایش به 
۲۵ هزار و ۲۸۷ واحد رسید. در این بازار بیش 
از چهار میلیارد و ۶۱۹ میلیون برگه سهم و 
اوراق مالی داد و ستد شد. سرمایه گذاری مالی 
سپهرصادرات )وسپهر(، پلیمر آریاساسول 
)آریا(، پالایش نفت لاوان )شاوان(، پتروشیمی 
تندگویان )شگویا(، مدیریت انرژی امید تابان 
هور )وهور(، فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، 
بیمه پاسارگاد )بپاس( بیش ترین اثر مثبت را 
بر شاخص فرابورس گذاشتند. بانک دی )دی(، 
سرمایه گذاری مسکن پردیس )ثپردیس(، 
توسعه فن افزار توسن )فن افزا(، ایران خودرو 
دیزل )خاور(، مولد نیروگاهی تجارت فارس 
)بمولد(، فرابورس ایران )فرابورس( و ریل پرداز 
نو آفرین )حآفرین( در نمادهای پرُتراکنش 
فرابورس قرار داشتند. شاخص کل هم وزن نیز 
در پایان معامات دیروز ریزش ۱. ۰۱درصدی 
را تجربه کرد و ارزش معامات خرد بازار سهام 
نیز به ۴۳۰۰ میلیارد تومان رسیده است که 
از این مقدار ۲۵۰۰میلیارد تومان متعلق به 
بورس، ۱۲۰۰ میلیارد تومان متعلق به بازار 
فرابورس و ۵۵۰ میلیارد تومان متعلق به 
صندوق های سهامی بوده است همچنین 
حقیقی ها در پایان معامات ۷۵۰ میلیارد 
پول از بازار بورس خارج کردند و سرانه خرید 
اشخاص حقیقی نیز در پایان معامات به 
۲۶ میلیون تومان و سرانه فروش آن ها به ۲۹. 

۹میلیون رسید. 

  قیمت دلار چقدر شد؟
در معامات روز گذشته مرکز مبادله طا و ارز 
ایران، هر اسکناس دلار آمریکا به ۴۱هزار و ۲۲۲ 
تومان و حواله دلار نیز به ۳۷هزار و ۴۷۴ تومان 
رسید که هر اسکناس دلار آمریکا با ثبات نسبت 
به روز کاری قبل به ۴۱ هزار و ۲۲۲ تومان و نرخ 
حواله دلار نیز به ۳۷ هزار و ۴۷۴ تومان رسیده 
است. به گزارش تسنیم، قیمت هر اسکناس یورو 
در مرکز مبادله ایران نیز با افزایش نسبت به روز 
کاری گذشته به ۴۳ هزار و ۶۵۹ تومان و نرخ 
حواله یورو نیز به ۳۹ هزار و ۶۹۰ تومان رسیده 
است از سوی دیگر، اسکناس درهم امارات با 
ثبات نسبت به روز کاری قبل، ۱۱ هزار و ۲۲۴ 
تومان ارزش گذاری شده و نرخ حواله درهم نیز 

۱۰ هزار و ۲۰۴ تومان است. 

بازار طلا و سکه تکان خورد
قیمت طا و سکه این روزها تحت تاثیر سه 
فاکتور تحولات در خاورمیانه، قیمت ارز و قیمت 
انس جهانی طا قرار دارد و دراین خصوص 
نایب رئیس سابق اتحادیه طا و جواهر در مورد 
تحولات بازار طا در هفته جاری که رو به اتمام 
است گفت: به صورت کلی، بازار طا و سکه در 
هفته جاری آرام و با ثبات با نوسانات معمول 
روزانه بود. محمد کشتی آرای توضیح داد: در 
هفته جاری، تا دیروز قیمت جهانی انس طا 
سیر عادی را طی کرد و در ابتدای هفته ۱۹۲۲ 
دلار بود که روز دوشنبه با کمی کاهش همراه 
شد اما روز گذشته افزایش یافت. وی با اشاره 
به تاثیر تحولات سیاسی در منطقه خاورمیانه 
بر تغییرات بازار طا و سکه در ایران بیان کرد: 
تحت تاثیر تحولات منطقه، قیمت ارز با نوساناتی 
همراه بود و قیمت انس جهانی طا هم دچار 
تغییر شد. بنا به این دلایل، در هفته ای که رو به 
پایان است، قیمت ها در ابتدای هفته یک نوسان 
کاهشی، در اواسط هفته با آرامش و امروز که 
چهارشنبه است با افزایش همراه بود. کشتی آرای 
با اشاره به کند شدن روند نوسانات در بازار طا 
و سکه گفت: در این شرایط، سطح داد و ستدها 
هم کاهش یافته است. وی افزود: معمولا وقتی 
بازار پرنوسان می شود مردم دست نگه می دارند 
و دلیل آن هم این است که بهترین نوع معامله و 
داد و ستد در آرامش و ثبات صورت می گیرد و در 
مواقعی که نوسان قیمت ها زیاد می شود سطح 

داد و ستدها کاهش پیدا می کند. 

 آرمان ملی: خبر احتمال حذف مجدد شورای رقابت از 
قیمت گذاری با بیش از یک دهه فعالیت از آغاز به کار خود به 
منظور مقابله با انحصار، حاکی از این است که این شورا این بار 
نیز نتوانست راه را بر انحصار ببندد و مشکات در این بازار را 
حل کند و رقابتی شدن صنعت خودرو یکی از کلیدهای اصلی 
متعادل شدن بازار خودرو در کشور است که می تواند ضمن 
حفظ منافع تولیدکنندگان داخلی، منافع و حقوق مصرف 
کنندگان و خریداران را نیز حفظ کند. یکی از اصول رقابتی 
شدن، واردات دیگر محصولات با کیفیت به هر بازاری است و 
البته صنعت خودرو نیز از این قاعده مستثنی نیست، اما وعده 
واردات خودرو به دلیل مشکل در تامین ارز مورد نیاز و معقول 
نبودن واردات بدون محدودیت با تعرفه گمرکی بالا نیز تا 
کنون عملیاتی نشده است؛ لذا با وجود آمد و رفت های چندباره 
شورای رقابت در این بازار هنوز نتوانسته بازار خودرو را سامان 
بخشد. از سوی دیگر زمزمه برکنار شدن شورای رقابت با توجه 
به تاثیر نه چندان موثر در قیمت این خودرو و رکود ایجاد شده و 
همچنین تخلفات صورت گرفته از سوی برخی از خودروسازان 
داخلی حکایت از آن دارد که گویا شورای رقابت این بار نیز در 
حوزه عملکردی، کارنامه ضعیفی از خود برجا گذاشته است. 
کارشناسان معتقدند، اعِمال سیاست های دستوری در علم 
اقتصاد و به ویژه بازار خودرو تا کنون بارها نشان داده که نتایج 

مثبتی را به دنبال نداشته است. 
 چالش های پیش روی صنعت خودرو

صدرایی کارشناس خودرو در باره چالش های پیش روی 
صنعت خودرو به »آرمان ملی« گفت: تغییرات پی در پی در 
نحوه فروش خودرو و خبرهایی که از گوشه و کنار در این باره به 
گوش می خورد حکایت از این دارد که سیاست ها و تصمیم های 
اخذ شده دراین خصوص مثبت نبوده و تاثیری در این بازار 
ایجاد نکرده است. راه اندازی سامانه فروش خودرو که پیش از 
این وزارت صمت تاکید بر تعلق این سامانه به شورای رقابت نیز 
نه تنها تاثیر چندانی در بهبود وضعیت خودرو در کشور ایجاد 
نکرد. او کاهش نسبی بازار خودرو را ناشی از تاثیرگذاری سامانه 
خودرو و تاثیر تصمیمات شورای رقابت ندانست و افزود: ثبات 
نسبی قیمت ارز طی چندین ماه خیر توانسته است افزایش 
بی رویه قیمت ها از جمله قیمت خودرو را تا حدی مهار کند و 
در حقیقت به رکود بکشاند اما قطعاً این امر نمی تواند در بازار 
خودرو باثبات باشد و در دراز مدت نیز قطعا پایدار نخواهد بود. 
او افزود: اقتصاد، علم دستوری نیست و با ایجاد محدودیت 
نمی توان بازارها به ویژه بازار خودرو را تنظیم کرد، در حقیقت 
هر بازاری با رقابتی کردن می تواند عاوه بر اینکه به سمت 
ارتقای کیفی محصولات خود گام بردارد، از روند تولید نیز 
پشتیبانی کند، اما قیمت گذاری خودروهای مونتاژی توسط 
شورای رقابت، تکرار تجربه های شکست خورده ای است که 
در بخش خودورهای داخلی فقط به زیان انباشته خودروسازان 
منتهی می شود و برای بازار خودرو چیزی در بر نخواهد داشت. 
صدرایی درباره سیاست گذاری های اخذ شده در صنعت خودر 
در سال جاری از سوی شورای رقابت و فروش از طریق سامانه 
گفت: بازار خودرو در سال نیاز به تولید ۱/۵ میلیون خودرو در 
سال دارد که با احتساب زیان انباشته شرکت های ایران خودرو 
و سایپا که بالغ بر ۱۳۰ هزار میلیارد تومان است، تامین این نیاز 

قدری مشکل است، از سوی دیگر دولت اصرار بر واردات خودرو 
دارد که تاکنون نتوانسته است آن را به شکل کامل عملیاتی 
کند، چرا که تامین ارز برای انجام چنین وعده ای در حال حاضر 
مقدور نیست. او توضیح داد: واضح است که تولید خودروهای 
موجود از نظر کیفی و کمی متناسب با نیاز داخلی بازار ما نیست 
و بدیهی است اگر دولت واردات خودرو را بدون تعرفه گمرکی 
آزاد اعام کند می توان آن زمان درباره احتمال رفع نیاز داخلی 
خودرو به بحث نشست، اما بسیار بعید است که تامین ارز برای 
واردات خودرو از سوی دولت یا حتی به شکل آزاد برای همگان 
قادر به رفع نیاز داخلی باشد. صدرایی ادامه داد: تولیدکنندگان 
داخلی نیز به دلیل تحریم و مشکات فراوانی که در این زمینه 
در کشور وجود دارد و مواجهه با زیادن دهی زیاد، چالش های 
فراوانی را پیش روی خود در مسیر تولید دارند و بر اساس 
پیش بینی های صورت گرفته رقم زیان انباشته شرکت های 
خودروساز تا پایان سال جاری بالغ بر ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
خواهد شد که البته بهبود شرایط برای این دو شرکت خودروساز 
نیز نیاز به انجام اقدامات مدیریتی و بهره وری مطلوب دارد که 
پیش بینی می شود نیاز به تغییرات و اصاحات مناسب در این 
حوزه دارد. به همین دلیل است که برای تحلیل بازار خودرو 
باید به سه عامل مهم و کلیدی توجه کرد؛ نخست بحث کان 
سیاسی است که اگر اتفاق خاصی را در توافق یا رفع تحریم ها 
شاهد نباشیم، ممکن است با بالا رفتن قیمت دلار، بازهم قیمت 
خودرو افزایش پیدا کند. او آزادسازی قیمت ها و فروش خودرو 
بر اساس روال قبلی را راهکار بهبود این بازار دانست و گفت: اگر 
قیمت ها آزاد شوند و نظارت دولت نیز در این زمینه به دور از 
قیمت گذاری دستوری اعِمال شود و شرایط برای افزایش تولید 
نیز مهیا شود و روند خرید خودرو به شکل ثبت نام و تحویل آن 
در زمان معین باشد، خودرو از حالت کالای سرمایه ای خارج 
می شود و به این ترتیب کاهش قیمت خودرو در دراز مدت نیز 
به بار می نشیند. این کارشناس درباره منطقی بودن فعالیت این 

دو خودروسازی در کشور با وجود زیان انباشته آن ها و کیفیت 
نامطلوب محصولات گفت: قطعاً در چنین شرایطی نمی توان 
به تامین واردات خودرو از طریق واردات امیدوار بود چرا که 
در زمینه تامین ارز آن با مشکل مواجه هستیم، از سوی دیگر 
بیکاری تعداد زیادی از کارگران و افراد شاغل در این بخش نیز 
معضل دیگری است که در صورت پایان فعالیت آنها مشکلی 
بر مشکات دیگر کشور افزوده می شود، اما می توان با نظارت 
بیشتر روند تولید کیفی محصولات را افزایش داد و دولت نیز 
با صفر کردن تعرفه گمرکی واردات را در مقایسه با قیمت 
محصولات داخلی مناسب سازی کند تا شاید تغییر ایجاد شود. 

 حذف شورای رقابت از قیمت گذاری خودرو
مرکز ملی رقابت مصوب کرد که شورای رقابت صرفا در 
جایگاه سیاستگذاری و نظارت ایفای نقش نماید و انجام امور 
اجرایی به نهادهای ذیربط واگذار گردد. کارگروه خودرو مرکر 
ملی رقابت در جلسه ۱۸ مهر ۱۴۰۲ مصوباتی درباره بازار خودرو 
داشته که یکی از بندهای مصوب به شرح زیر است: مقرر شد 
بررسی های کارشناسی در راستای اصاح دستورالعمل تنظیم 
بازار خودرو با این رویکرد انجام گیرد که شورای رقابت صرفا در 
جایگاه سیاستگذاری و نظارت ایفای نقش نماید و انجام امور 
اجرایی به نهادهای ذیربط واگذار کردد. بر اساس دستورالعمل 
تنظیم بازار خودرو، هم اکنون شورای رقایت نقش تعیین کننده 
در قیمت گذاری خودرو دارد و تعیین میزان و نوع واردات خودرو 
هم بر عهده شورای رقابت است که احتمالا با مصوبه جدید، 
تغییراتی در این بخش از وظایف شورای رقابت ایجاد خواهد 
شد، از جمله اینکه حذف شورای رقابت در فرایند قیمت گذاری 
خودرو قوت گرفته است.به گزارش تسنیم، پیش از این نیز 
عباس علی آبادی وزیر صمت هم با بیان اینکه قیمت گذاری 
خودرو باید به  عهده وزیر صمت باشد، گفته بود: هم اکنون 
نهاد های مختلف در این موضوع مسئول هستند و وظایف خود 

را هم انجام نمی دهند. 

»آرمان ملی« به بررسی احتمال و دلایل حذف مجدد شورای رقابت در بازار خودرو می پردازد؛ 

دورآخرِ رقابتِ شورای رقابت!

   چندی پیش بود که معاون وزیر رفاه با 
اشاره به تغییر دسته بندی درآمدی خانوارها از 
دهک به صدک اعام کرد که احتمال اضافه، 
حذف و تغییر میزان یارانه خانوارها وجود دارد 
و این درحالیست که روز گذشته سخنگوی 
دولت نیز از ارتقای شیوه دهک بندی ها به 
صدک بندی خبر داد. تابستان امسال بود که 
وزارت رفاه از آمادگی این وزارتخانه برای به 
روزرسانی دهک بندی ها خبر داد. به دنبال این 
موضوع، علیرضا عسگریان- معاون رفاه وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخصوص آخرین 
تغییرات و جابه جایی دهک ها اعام کرده بود 
که حذف افراد یارانه بگیر از لیست یارانه بگیران 
منوط به »آزمون وسع« خانوارها و داده های 
جدید آن است و در حال حاضر داده های 
جدید سال ۱۴۰۲ را در دست داریم و با اعمال 
آنها در دهک ها تغییراتی ایجاد می شود. روز 
گذشته سخنگوی دولت از ارتقای شیوه 
دهک بندی ها به صدک بندی خبر داد و گفت: 
به جای اینکه فردی از نظر مالی در ۱۰ دهک 
باشد، هر دهک به ۱۰ قسمت تقسیم می شود. 
عسگریان با بیان اینکه داده های جدید وسع 
سنجی خانوارها با اتصال به سامانه های دیگر 
انجام و طبق قانون، داده ها هر ۶ ماه یکبار 
اعمال می شود، تاکید کرده بود: اطاعات 
امسال را داریم اما طرح جدید مصوب دولت، 
باعث شد یکی دو ماه دیگر اعمالشان کنیم، 
بنابراین بین دهک ها تغییراتی ایجاد می شود 
اما سقف پرداختی یارانه دولت که ۲۷ هزار 
میلیارد تومان است و همچنین مجموع تعداد 
یارانه بگیران تغییر نمی کند و کاهش نمی یابد 
بلکه فقط دهک های درآمدی برخی افراد 
جابه جا می شود. او همچنین در نشست 
هم اندیشی اعضای شورای عالی استان ها نیز 
به این موضوع پرداخت و با اشاره به مهاجرت 
و جابه جایی بین دهک ها، اعام کرد: برای 
منطقی کردن عدالت در توزیع یارانه باید 
داده ها به روز رسانی شود و باید اراده جمعی 
شکل گیرد تا داده ها هر ۶ ماه یکبار وارد شود 
تا بتوانیم در این خصوص تصمیم گیری کنیم. 

عسگریان اضافه کرد: داده ها که در زمینه 
حقوق و دستمزد فرد و خانواده، ملک، خودرو، 
حساب بانکی و تراکنش ها، حساب ساتنا و 
پایا، فعالیت در بورس، سفر خارجی و … است 
و جمع این ها داده ها با هوش مصنوعی بررسی  
می شود و میزان نفوذ هر شاخص مشخص 
می شود و در نهایت نشان می دهد که هر فرد 
در چه دهکی قرار می گیرد و چه مقدار باید 
یارانه دریافت کند. براساس شیوه استحقاق 
سنجی همه داده ها اعمال  می شود و حتی 
اگر فردی بیمار خاص در خانواده داشته باشد 
نیز در شرایط کلی اعمال  می شود. به دنبال 
همین موضوع عسگریان طی هفته جاری 
در تشریح بیشتر جزئیات دسته بندی درآمد 
خانوارها از »دهک« به »صدک«، اظهار 
کرد: بر اساس آخرین تغییراتی که صورت 
می گیرد ما دهک های درآمدی را از بعد 
خانواری خارج و به صورت نفری دهک بندی 
می کنیم تا فاصله دهک ها رُند و ساده شود. در 
گام دوم آنها را به صورت صدک در می آوریم 
تا تحلیل بین دهک ها کلی نباشد و خیلی 
ریزتر و دقیق تر آنها را بررسی کنیم. لذا هر 
دهک درآمدی تبدیل به ۱۰ قسمت و صدک 
می شود. فرض کنید زمانی می گفتند دهک 
دهم درآمدی باید از دریافت یارانه حذف شود 

اما از این پس اگر قرار است حذفی در آینده 
صورت بگیرد، به صورت صدکی است مثا 
می گویند سه صدک آخر حذف شود و یارانه 
نگیرد. یا اگر قرار باشد کمک های ویژه ای 
ارائه شود هم از این روش استفاده می کنیم. 
قبا دهک اول را داشتیم که پایین ترین 
دهک درآمدی از نظر معیشتی است و مثا 
اگر تصمیم گرفته شود یارانه ویژه ای به این 
دهک داده شود می گویند به ۵ صدک اول 
یارانه ویژه را می دهیم که تعدادشان نصف 
مجموع دهک اول می شود؛ لذا قدرت تحلیل 
صدک بسیار راحت تر و فهم فاصله های آن 
بسیار بهتر است. این طرح از ماه آینده اجرایی 
می شود. وی در خصوص شاخص های مدنظر 
در صدک بندی خانوارها برای دریافت یارانه 
گفت: این داده ها و شاخص ها خیلی مفصل 
هستند که مهم ترین آن بعد خانوار و ساختار 
خانواده است؛ اینکه خانوار چند نفره است؟ 
چند نفر از اعضای خانوار درآمد دارند؟ آیا 
آن خانوار فرزند معلول و یا بیمار خاص دارد؟ 
.. که در این طرح شاخص های مختلفی  و.
بررسی می شود. معاون وزیر رفاه ادامه داد: 
همچنین شاخص دیگر بررسی تراکنش های 
بانکی افراد و حساب بانکی آنها در ابتدا و 
انتهای دوره، بررسی مانده حساب، سود 

بانکی، ساتنا، پایا و... لذا تمام حوزه و امور 
بانکی است. او همچنین داشتن خودرو را 
شاخص دیگری عنوان کرد که در طرح صدک 
بندی خانوارهای یارانه بگیر مورد بررسی 
قرار می گیرد. داشتن خودرو از نظر تعداد 
و البته کیفیت و قیمت آن هم مهم است. 
لازم به ذکر است که با اجرای صدک بندی، 
۷۹ میلیون و ۶۰۰ هزار ایرانی یارانه بگیر 
)حدود ۸۰ میلیون ایرانی( در این چرخه 
صدک بندی می چرخند این در حالیست 
که عده ای از مردم که حدود ۶ میلیون نفر 
می شوند از ابتدا در طرح هدفمندی ثبت نام 
نکرده اند و از چرخه دریافت یارانه خارجند. 
در همین راستا سیدصولت مرتضوی وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز درخصوص 
آخرین جزئیات برای اصاح دهک بندی ها 
اظهارکرد: حسب دستور رئیس جمهوری 
دهک ۶ و ۷ درآمدی نیز به دهک های 
مشمول افزایش یارانه در صورت خرید از 
اقام پیش بینی شده در طرح کالابرگ اضافه 
شده است. پیشرفت های خوب و مطلوبی هم 
داشته اند که همکاران ما در حوزه معاونت 
رفاه و اقتصادی جزئیات آن را تبیین کردند. 
وی ادامه داد: در رابطه با دهک بندی ها و 
صدک بندی ها، قانون گذار تکلیف کرده است 
که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نسبت 
به بازنگری در دهک بندی ها اقدامات جدیدی 
را انجام دهد؛ به این معنی که با استمداد از 
پایگاه رفاه ایرانیان، در صورت نیاز به اصاح، 
اقدام کنند. به گزارش ایسنا، وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی گفت: همکاران ما مشغول 
هستند و بحث صدک بندی نیز از گذشته 
بوده است؛ از صدک به دهک می رسیم. امکان 
دارد بخشی از کسانی که در دهک های بالا 
هستند، در دهک های پایین تر و افرادی که 
در دهک های پایین بودند در دهک های بالاتر 
قرار گیرند. مرتضوی در همین راستا اعام 
کرد که همکاران در حال انجام کار مطالعاتی 
جامعی هستند که به محض حاصل شدن 

نتایج، جزئیات آن اعام خواهد شد. 

تراکنش های بانکی میزان یارانه  را تغییر می دهد؟



   مراسم تشییع پیکر زنده یاد داریوش مهرجویی و 
۲۶ مهرماه در پهنه  همسرش وحیده محمدی فر صبح 
رودکی برگزار شد. هنرمندانی چون: مسعود کیمیایی، بهمن 
فرمان آرا، حسن پورشیرازی، مسعود جعفری جوزانی، فرامرز 
قریبیان، همایون ارشادی، سیروس الوند، محمدرضا گلزار، 
نوید محمدزاده، امیر آقایی، دانش اقباشاوی، احمدرضا 
درویش، جعفر پناهی، محمد رسول اف، محمدعلی نجفی، 
داریوش فرهنگ، همایون اسعدیان، مجید مجیدی، سیروس 
الوند، حمید نعمت ا...، حبیب ایل بیگی، مازیار میری، محسن 
امیریوسفی، مانی حقیقی، مسعود کرامتی، مهرداد صدیقیان، 
محمد کارت، مسعود اطیابی، مرتضی شایسته، بهرام رادان، 
هانیه توسلی، بهروز افخمی، شهاب حسینی، پارسا پیروزفر، 
پریناز ایزدیار، بهنوش طباطبایی، لاله اسکندری، هادی 
کام،  میر دژا حجازی فر، مصطفی کیایی، سام قریبیان، ا
رهبر قنبری، محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی و… 
ز  در محوطه پهنه رودکی حضور داشتند. بخش هایی ا
موسیقی های فیلم سینمایی »سنتوری« که این هنرمند 
فقید آن را کارگردانی کرده و با استقبال مواجه شده بود، 
در محوطه پهنه رودکی پخش شد. این مراسم در ساعت ۱۰ 
صبح به صورت رسمی با قرائت آیاتی چند از کام ا... مجید 

آغاز شد.

 این رفتن ناباورانه بود
سپس بهرام رادان که اجرای این برنامه را به عهده داشت 
روی صحنه آمد و با خواندن شعری عنوان کرد که این رفتن 
ناباورانه بود و از حضار خواست تا به احترام زنده یاد مهرجویی 
بایستند. سپس فرهاد آییش روی صحنه آمد و گفت: علی 

نصیریان خارج از کشور است و نتوانست در این مراسم باشد، 
ا ارسال کردند. در این پیام آمده بود: »در غرب  اما پیامی ر
این خبر تکان دهنده بود، در بیماری با فکر و خیالات به سر 
می برم، مهرت بر دلم است. از اولین کار خاقانه تو در کنارت 
بودم، افسوس که امروز در کنارت نیستم تا در بدرقه آخرین 
سفر در کنارت باشم و تابوتت را به دوش کشم. ای مهر فرزانه 
این چه روزگاری است که اشک و خون از آسمان می بارد.« در 
ادامه مسعود کیمیایی روی صحنه آمد و بیان کرد: نمی توانم 
هیچ چیزی بگویم درباره او و رفتنش از این جهان، نمی توانم 
چیزی بگویم، درود بر همه.« سپس بهمن فرمان آرا پشت 
تریبون قرار گرفت و اظهار کرد: داریوش جان قرار نبود این 
ماقات اینچنین باشد. در ادامه علی مصفا برای خواندن پیام 
فریال جواهریان و صفا مهرجویی که در خارج از کشور هستند، 
روی صحنه آمد و این پیام را خواند: »چطور می توانم از همه 
دوستان و شیفتگان داریوش تشکر کنم؟ چگونه چنین مرگ 
هولناکی برای این مرد بزرگ رقم خورد؟ دلم به این خوش 
است که نسل جدید فیلم هایت را کشف می کنند و معنای 
خاصی از آن پیدا می کنند. داریوش هنرمند واقعی بود و در 
همه آثارش لایه های مختلفی را به نمایش می گذاشت. چند 
سال است مشغول نوشتن خاطرات هستم اما افسوس که این 
هفت ماه اخیر با داریوش قهر بودم، نمی شود اینگونه بدون 
خداحافظی بروی، دلم پیش موناست که چگونه یک شبه تنها 
شد.« در پیام صفا مهرجویی نیز چنین آمده بود: »دنیا نه تنها 
یک هنرمند بزرگ که یک پدر خوب را از دست داد، امیدوار 
بودم باردیگر او را در آغوش بگیرم و از رمان آخری که خواندم، 
برایش بگویم اما دنیا جور دیگری رقم خورد. یاد پدرم در خاطر 
بی شمار ایرانی و غیر ایرانی در سراسر دنیا زنده خواهد ماند؛ 
هم از طریق آثارش هم از زندگی شریفش. از صمیم دل قدردان 
هم میهنان هستم که در این لحظات اندوهناک به ما قوت 
بخشیدند به ویژه از هنرمندان که این گردهمایی را در غیاب 

من برای پدرم تدارک دیدند.«

 متبحرترین ترسیم کننده زندگی
نده شد. در این پیام  سپس پیام کیانوش عیاری خوا
آمده بود: »او متبحرترین ترسیم کننده زندگی بود. او در 
فیلم های پیچیده خود هم چنین ویژگی داشت. او با بینش 
و دانش خود می توانست روایت مطلوبی از زندگی داشته 
باشد بدون اینکه آن را زندگی کرده باشد و اما این جنایت 
هولناک معمایی است که به زودی ابعاد آن روشن می شود.« 
نان نیز روی  میریوسفی رئیس کانون کارگردا محسن ا

صحنه آمد و گفت: قتل این کارگردان و وحیده محمدی فر 
همسرش را تسلیت می گویم. بعد از مرگ غم انگیز کیومرث 
پوراحمد شاهد مرگ فجیع این ۲ هستیم. سپس پیام کانون 

کارگردانان قرائت شد.

 نمی دانم چه بگویم
در ادامه مرضیه برومند مدیرعامل خانه سینما عنوان کرد: 
نمی دانم چه بگویم. قرار بود متنی نوشته شود و دوستان ما 
دیروز در خانه سینما جمع بودند تا من به عنوان مدیرعامل 
بدبخت خانه سینما بخوانم اما هیچ کلماتی نمی توانست این 
درد بزرگ و این فقدان فجیع را توصیف کند. من مجبور شدم 
بیایم و صحبت کنم، نمی دانم چه بگویم. قاصرم از گفتن عظمت 
دردی که خانه سینما به دوش می کشد. خانه سینما الان عزادار 
است اما باید به هم تسلیت بگوییم، ما کارگردان درخشان و 
تأثیرگذاری را از دست دادیم، او با »دایره مینا« باعث شد 

سازمان انتقال خون احداث شود؛ این تأثیر هنرمند است.

 در یک شوک بزرگ هستیم
سپس پیام مریم مهرجویی که در این مراسم حضور 
نداشت و در خارج از کشور بود قرائت شد. در این پیام آمده 
بود: »از طرف خودم و برادرم از همه تشکر می کنم. از همه 
هنرمندانی که با پدرم همکاری داشتند تشکر می کنم. از همه 
دوستدارانش هم سپاسگزارم. عشق و محبت همه را حس 
می کنم، از تمام مردم ایران که در این مدت به ما پیام داده اند 
و درگیر این ماجرا شده اند، سپاسگزارم. همه ما در یک شوک 
بزرگ هستیم. همه ما شیفته داریوش مهرجویی بودیم، از 
طرف خودم می توانم بگویم که پدرم به قول حمید هامون 
تخته شلنگ می انداخت ولی با همه این کارها و ژست ها و 
ادا و اطوارها قلبش ساده و بی شیله پیله بود. به خاطر همین 
قلب و آن قدرتی که داشت، بیان آن لحظات معجزه آفرین 
زندگی سخت است. در همه بالا پایین ها فقط نور آن قلبش را 
می دیدم که ما را به جلو می برد.« مونا مهرجویی فرزند کوچک 
این هنرمند هم بیان داشت: نمی دانم چه بگویم. از همه تشکر 
می کنم که حضور پیدا کرده اند. من تنها احساسی که دارم 
این است که پدر و مادرم کنارم ایستاده اند، شانه های من را 
گرفته اند و از من می خواهند بایستم. می دانم کنارم هستند. 
به قول پدرم قاتان میان ما هستند، امیدوارم بتوانیم هر چه 
سریع تر آنها را پیدا کنیم. در پایان پیکر این هنرمند و وحیده 
محمدی فر بر دوش هنرمندان و دوستدارانش به سمت خانه 

ابدی بدرقه شد
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خبــــر
 فراخوانی برای نمایشگاه کتاب

 در راستای توسعه و ترویج فرهنگ کتاب 
و کتابخوانی »هجدهمین نمایشگاه فروش 
یکپارچه کتاب آذربایجان شرقی« با شیوه ای 
جدید در برگزاری نمایشگاه استانی کتاب و 
بهره گیری از ظرفیت ناشران، کتابفروشان و 
انجمن های تخصصی نشر سراسر کشور برگزار 
می شود. ناشران سراسر کشور می توانند از 
چهارشنبه )بیست وششم مهرماه( تا یکشنبه 
)سی ام مهرماه ۱۴۰۲( با مراجعه به سامانه 
ketab.ir  نسبت به ثبت نام برای حضور در 
این نمایشگاه اقدام کنند. هجدهمین نمایشگاه 
فروش یکپارچه کتاب آذربایجان شرقی با 
استفاده از ظرفیت آثار منتشرشده ناشران 
فعال سراسر کشور در سالن های یکپارچه 
به صورت حضوری و همچنین با مشارکت 
کتابفروشان سراسر کشور به صورت مجازی 
از چهارشنبه )هفدهم آبان ماه( تا یکشنبه 
)بیست ویکم آبان ماه ۱۴۰۲( برپا خواهد شد. 
زمان ثبت نام کتابفروشان برای مشارکت در این 
نمایشگاه اطاع رسانی خواهد شد. ناشران برای 
کسب اطاعات بیشتر می توانند با شماره تلفن 
۰۲۱۹۱۰۰۶۳۶۳ و داخلی های ۳۲۰،۳۱۹ 

و۳۲۱ تماس بگیرند.

 یادبود مهرجویی 
در رادیونمایش

 مدیر رادیو نمایش به هفته فیلمی که 
برای بزرگداشت مهرجویی برگزار شده است 
اشاره کرد. محسن سوهانی بیان کرد: رادیو 
نمایش تصمیم دارد طی یک هفته آینده برای 
بزرگداشت مقام استاد داریوش مهرجویی 
و ادای احترام به وی، هفته فیلمی را از میان 
آثار منتخب این سینماگر فقید در قالب رادیو 
فیلم روی آنتن ببرد. برنامه پخش اطاع رسانی 
شده و آثار هم اعام شده است. وی اضافه کرد: 
زنده یاد مهرجویی در دورانی که سینمای 
ایران با خطر ابتذال روبه رو بود اندیشه ورزی و 
مفاهیم فرهنگی، سیاسی و اجتماعی را با آثاری 
مثل »گاو« و »دایره مینا« در پیش از انقاب 
وارد سینمای ایران کرد و موج نویی را بنیان 
گذاشت که بسیار جریان ساز بود. در سال های 
پس از پیروزی انقاب هم آثار بسیار شاخص 
و ماندگاری مثل »هامون« و »پری«، »لیا«، 
»سارا« و دیگر آثار درخشانش را به یادگار 
گذاشت. سوهانی تصریح کرد: رادیونمایش 
به عنوان یک شبکه تخصصی رسانه ملی وظیفه 
خود دید در این هفته به صورت رادیوفیلم یاد 
و خاطر آثار ارزشمند این هنرمند متفکر و 

اندیشمند را پاس بدارد. 

بیـــن المـــلل
 

واکنش جهان به بمباران بیمارستان در »غزه«  کوتــــاه

   شهادت دست کم ۵۰۰ فلسطینی در بمباران بیمارستان »المعمدانی« در غزه 
به دست رژیم صهیونیستی، محکومیت بین المللی گسترده رهبران جهان و نهادهای 

منطقه ای و بین المللی را به دنبال داشت.
 کانادا

جاستین ترودو، نخست وزیر کانادا این حمله را محکوم کرده و بر اهمیت پایبندی به 
قوانین جنگی تاکید کرد. او گفت: خبر بمباران بیمارستان وحشتناک و غیرقابل قبول 
است. قوانین بین المللی باید در تمامی موارد رعایت شوند. حمله به بیمارستان 

قابل قبول نیست.
 مصر

دولت مصر در بیانیه ای ضمن محکومیت این حمله به شدیدترین شکل، از جامعه 
بین المللی خواستار مداخله شد. عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهور مصر این »بمباران 

عامدانه« رژیم صهیونیستی را »نقض آشکار قوانین بین المللی« دانست.
 فرانسه

امانوئل ماکرون، رئیس جمهور فرانسه در واکنش به بمباران بیمارستان المعمدانی 
توسط رژیم صهیونیستی گفت که هیچ چیزی نمی تواند بمباران یک بیمارستان و یا 
هدف قراردادن افراد غیرنظامی را توجیه کند. او همچنین تاکید کرد که دسترسی 

غزه به کمک های بشردوستانه باید فورا فراهم شود.
 آلمان

اولاف شولتس، صدراعظم آلمان که در روز حمله در سرزمین های اشغالی حضور 
داشت و چند ساعت قبل از آن بر حمایت تمام عیار کشورش از رژیم صهیونیستی تاکید 
کرده بود، گفت: از تصاویر حمله به این بیمارستان »وحشت« کردم و آغاز »تحقیقات 

کامل« را »ضروری« می دانم.
 اندونزی

دولت اندونزی ضمن محکومیت این حمله، از نهاد بین المللی خصوصا شورای 
امنیت سازمان ملل خواست تا »فورا« اقداماتی ملموس و قاطع برای پایان داده به این 

خشونت ها در غزه انجام دهند.
 عراق

محمد شیاع السودانی، نخست وزیر عراق خواستار یک »قطعنامه فوری و 
اضطراری« از سوی شورای امنیت برای پایان دادن به این »تهاجم« شد. دولت عراق 
به یاد قربانیان این حمله سه روز عزای عمومی اعام کرد. سیدعمار حکیم، رهبر 
جریان حکمت ملی عراق در پیامی حمله وحشیانه رژیم صهیونیستی به بیمارستان 
المعمدانی را به شدت محکوم کرد. او در این بیانیه اظهار کرد: زیاده روی رژیم 
صهیونیستی در ارتکاب جنایات وحشیانه علیه غیرنظامیان بی پناه، همه مرزها و همه 

خطوط قرمز را درنوردیده است که تازه ترین مورد آن حمله به بیمارستان خصوصی 
المعمدانی در نوار غزه است که صدها شهید و زخمی در پی داشته است. رهبر جریان 
حکمت ملی عراق همچنین در این پیام تاکید کرد که این جنایت لکه ننگی بر جبین 

بشریت و مورد تازه ای در سیاهه جنایات خون بار رژیم صهیونیستی است.
 اردن

دولت اردن در بیانیه ای با تاکید بر لزوم افزایش حمایت بین المللی از غیرنظامیان 
فلسطین، نشستی چهارجانبه با حضور جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا را که قرار 
بود، برگزار شود، لغو کرد. ایمن الصفدی، وزیر خارجه اردن اعام کرد که این نشست 
را به این دلیل لغو می کند که واشنگتن قادر به تصمیم گیری در خصوص توقف جنگ 
غزه نیست. عبدا... دوم، پادشاه اردن نیز این حمله را یک جنایت جنگی دانسته و از 

رژیم صهیونیستی خواست تا هرچه سریعتر به »تهاجم وحشیانه« خود پایان دهد.
 فلسطین

محمود عباس، رئیس تشکیات خودگردان فلسطین گفت که رژیم صهیونیستی با 
این حمله »تمامی خطوط قرمز« را رد کرده و این »قتل عام جنگی شنیع« قابل تحمل 
نیست. او هم مانند دولت اردن، دیدار برنامه ریزی شده خود با رئیس جمهوری آمریکا 
را در پی حمله رژیم صهیونیستی به بیمارستان غزه لغو کرد. »اسماعیل هنیه« رئیس 
دفتر سیاسی جنبش حماس در واکنش به کشتار بیمارستان »المعمدانی« گفت: این 
جنایت جدید اسرائیل، خوی وحشی گری دشمن را نشان داده است؛ دشمنی که به 

هیچ ارزش، قانون و عرفی احترام نمی گذارد.
 قطر

وزارت خارجه قطر با صدور بیانیه ای در واکنش به حمله تازه اسرائیل اعام کرد: 
»بمباران بیمارستان المعمدانی را محکوم می کنیم و آن را قتل عامی وحشیانه و 

جنایتی در حق غیرنظامیان می دانیم.«
 عربستان

وزارت خارجه عربستان سعودی با صدور بیانیه ای جنایت بمباران بیمارستان 
المعمدانی و همچنین تداوم حمات اشغالگران را به شدت محکوم کرد. این وزارتخانه 
در این بیانیه از جامعه جهانی خواست تا دست از سیاست های دوگانه خود برداشته و 

در مقابل اقدامات جنایتکارانه رژیم صهیونیستی موضع بگیرد.
 ترکیه

وزارت خارجه ترکیه در بیانیه ای اعام کرد: قویا این حمله وحشیانه را محکوم 
کرده و عمیقا از کشته و مجروح شدن فلسطینیان در حمله به این بیمارستان برآشفته 

هستیم.
 سوریه

رئیس جمهوری سوریه در همبستگی با خانواده های قربانیان جنایت بیمارستان 
المعمدانی و ملت فلسطین از )چهارشنبه( به مدت سه روز عزای عمومی در سراسر 
این کشور اعام کرد. دولت سوریه در بیانیه ای تاکید کرد: قتل عام صدها نفر از مردم 
بی گناه در بیمارستان المعمدانی اقدامی وحشیانه بوده و بیانگر میزان کینه توزی رژیم 

متجاوز صهیونیستی است.
 روسیه

دیمیتری مدودف، معاون شورای امنیت ملی روسیه کشتار رژیم صهیونیستی در 
بیمارستان المعمدانی غزه را یک »جنایت شنیع جنگی« توصیف کرده و آمریکا را 
مسئول اصلی این اقدام جنایتکارانه دانست. همچنین ماریا زاخارووا، سخنگوی وزارت 
خارجه روسیه در پاسخ به پرسش به رادیو اسپوتنیک گفت: البته که ما چنین اقدامی 

را جنایت و غیرانسانی می دانیم.
 انگلیس

»جیمز کلورلی« وزیر امور خارجه انگلیس در شبکه اجتماعی ایکس بدون 

هیچگونه اشاره ای به نام »اسرائیل« به عنوان عامل این حمله وحشیانه، نوشت که 
موضع بریتانیا مشخص بوده است. او ادامه داد: حفظ جان غیرنظامیان باید اولویت 
اول باشد. بریتانیا با متحدان خود همکاری خواهد کرد تا دریابد که چه اتفاقی رخ داده 

و همچنین از جان غیرنظامیان در غزه محافظت کند.
 اسپانیا

وزارت خارجه اسپانیا هم ضمن محکوم کردن این حمله، خواستار رعایت 
هنجارهای حقوق بین المللی بشردوستانه شد.

 استرالیا
آنتونی آلبانیز، نخست وزیر استرالیا این »حمله کورکورانه« را محکوم کرد و گفت که 
تصاویر منتشرشده از این بیمارستان بسیار نگران کننده هستند. این مقام استرالیایی 
افزود: واضح است که این فاجعه تلفات بسیاری در پی داشته است. هر نوع حمله 
کورکورانه و هدف گیری غیرنظامیان را محکوم می کنیم، از جمله علیه بیمارستان ها.

 حزب ا... لبنان
... لبنان در بیانیه ای در خصوص جنایت وحشیانه و غیرانسانی رژیم  حزب ا
صهیونیستی در بیمارستان المعمدانی اظهار کرد که این جنایت هم مانند دیگر 
جنایات رژیم صهیونیستی، چهره حقیقی و جنایتکارانه این رژیم و حامیانش را نشان 
می دهد. این حزب همچنین با بیان اینکه صدور بیانیه در محکومیت این جنایات 
دیگر کفایت نمی کند، از ملت های عربی و اسامی خواست فورا به خیابان ها آمده و به 

دولت های جهان فشار بیاورند تا اقدامی در این باره اتخاذ کنند.
  شورای همکاری خلیج فارس

ژنرال جاسم البدیوی، دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس قویا بمباران وحشیانه 
بیمارستان المعمدانی توسط رژیم صهیونیستی را محکوم کرد و آن را سند آشکار 

خشونت فاحش نیروهای اشغالگر دانست.
 اتحادیه آفریقا

موسی فکی، رئیس کمیسیون اتحادیه آفریقا در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
بمباران این بیمارستان توسط اسرائیل جان صدها تن را گرفته و با هیچ کامی 
نمی توان آنطور که باید آن را محکوم کرد. هدف  قراردادن بیمارستانی که طبق قوانین 

بین المللی بشردوستانه، باید یک پناهگاه امن باشد، جنایت جنگی است.
 اتحادیه عرب

احمد ابوالغیط، دبیرکل اتحادیه عرب گفت که رهبران بین المللی باید فورا به 
این تراژدی پایان دهند. او تاکید کرد: جنایتکاران نمی توانند از مجازات اعمال خود 

بگریزند.
 سازمان ملل متحد

آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل درباره این حمله گفت: حمات ۷ اکتبر 
حماس نمی تواند مجازات دسته جمعی مردم فلسطین را توجیه کند. من از کشته شدن 
صدها تن در بمباران بیمارستانی در غزه وحشت زده شده و خواستار آتش بس فوری 

در خاورمیانه هستم تا این رنج انسانی مزمن و پیچیده کاهش یابد.
 سازمان جهانی بهداشت

سازمان جهانی بهداشت اعام کرد که حمله به بیمارستان المعمدانی در نوار غزه »از 
لحاظ گستردگی بی سابقه« بوده و این حمله را محکوم کرد. ریچارد پپرکورن، نماینده 
سازمان جهانی بهداشت در کرانه باختری و نوار غزه گفت: تاکنون ۵۱ حمله به مراکز 
درمانی در غزه صورت گرفته است که منجر به کشته شدن ۱۵ کارمند بهداشت و 

زخمی شدن ۲۷ تن دیگر شده است.
  اتحادیه اروپا

جوزپ بورل، نماینده ارشد این اتحادیه در امور خارجه و سیاست امنیتی ضمن 
ابراز تاسف از این حمله در ایکس نوشت: یکبار دیگر غیرنظامیان قربانی شدند. باید 
مسئولان این جنایت را شناسایی و پاسخگو کرد. شارل میشل، رئیس شورای اروپا 
هم گفت که این نوع حمات علیه غیرنظامیان نقض کننده قوانین بین المللی است. 
همچنین اورزولا فون درلاین، رئیس کمیسیون اروپا ضمن محکوم کردن حمله 
اسرائیل به این بیمارستان گفت: هیچ توجیهی برای حمله به بیمارستانی که پر از 

افراد غیرنظامی است، وجود ندارد.

سفر »لاوروف« به کره شمالی 
 وزیر خارجه روسیه برای دیدار با مقامات کره شمالی 
و رایزنی درباره روابط دوجانبه، وارد پیونگ یانگ شد. 
در ادامه عزم روسیه و کره شمالی برای تقویت روابط 
دوجانبه در بحبوحه جنگ اوکراین و تنش زایی های 
آمریکا در منطقه شرق آسیا، »سرگئی لاوروف« وزیر 
امور خارجه این کشور به پیونگ یانگ سفر کرد. خبرنگار 
شبکه »ریانووستی« اعزامی با هیأت وزارت خارجه روسیه 
چهارشنبه گزارش داد که لاوروف برای سفر کاری دو روزه 
وارد کره شمالی شده است. بر این اساس، وزیر خارجه 
روسیه در سفر به پیونگ یانگ قرار است با »چوی سونگ 
هوی« همتای خود از کره شمالی دیدار و رایزنی کند. 
سفر لاوروف به کره شمالی چند هفته پس از سفر »کیم 
جونگ اون« رهبر این کشور به شرقی ترین نقطه روسیه و 
دیدار با »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه در پایگاه 
فضایی وستوچنی انجام می شود. وزیر خارجه روسیه 
پیش از این سفر گفت که غرب در تاش است تا مقررات 
مطلوب خودش را به جای قوانین بین المللی بر کشورهای 
دیگر تحمیل کند، اما مهم است که جهانیان بار دیگر 
منشور سازمان ملل و اعامیه حقوق بشر را به آنها تفهیم 
نمایند. به نوشته ریانووستی، آخرین باری که لاوروف به 
کره شمالی سفر کرده بود در اواخر ماه می ۲۰۱۸ بود. 
قبل از آن، لاوروف در سال های ۲۰۰۹ و ۲۰۰۴ به پیونگ 

یانگ رفته بود.
 

تخلیه ۶ فرودگاه فرانسه 
 چندین فرودگاه فرانسه )چهارشنبه( پس از دریافت 
ایمیل هایی با محتوای تهدید به بمب گذاری در حال 
تخلیه هستند. به گزارش فیگارو، یک منبع در پلیس 
فرانسه گفت: شش فرودگاه چهارشنبه در فرانسه پس 
از »تهدید به حمله« که از طریق ایمیل دریافت شد، 
تخلیه شدند. فرودگاه های مورد نظر لیل، لیون، نانت، 
نیس، تولوز و بووه هستند. گروه ADP که مدیریت 
فرودگاه های پاریس شامل شارل دوگل، اورلی و لوبورژه 
را بر عهده دارد، اطمینان داد که در این مرحله نگران این 
تهدیدات بمب گذاری که به نظر می رسد بر روی بسیاری 
از فرودگاه های بزرگ فرانسه تاثیرگذاشته است، نیست. 
این شرکت توضیح داد: هیچ یک از فرودگاه های پاریس 
تحت تأثیر تهدیدات بمب گذاری قرار نگرفته است. با این 
وجود ما کاما هوشیار هستیم. در روزهای اخیر، چندین 
تهدید به بمب گذاری مدارس و همچنین موزه لوور و کاخ 
ورسای را نیز درگیر کرده است. همچنین کاخ گردشگری 
ورسای در فرانسه روز سه شنبه برای دومین بار در سه روز 
گذشته، به دلیل تهدید به بمب گذاری تخلیه شد. روز 
شنبه هم موزه »لوور«، پردبازدیدترین موزه جهان، پس از 
دریافت یک تهدید کتبی بمب گذاری هزاران بازدیدکننده 

را تخلیه کرد.

 مراسم تشییع پیکر زنده یاد داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر برگزار شد

 بدرقه داریوش مهرجویی به خانه ابدی 



آرمان ملی- احسان انصاری: رفتار متناقض مجریان صداوسیما، پخش 
برنامه های سطحی و بی مخاطب و ایجاد حاشیه توسط مجریان جدید و 
در عین حال تعطیلی برخی برنامه های پرطرفدار، رسانه  ملی را با چالش 
پاسخگویی به افکار عمومی مواجه کرده است. این در حالی است که بر 
اساس آمارهای ارائه شده رسانه  ملی در سال های اخیر با چالش ریزش 
مخاطب نیز مواجه بوده است. به نظر می رسد رسانه  ملی در مسیری قرار 
گرفته که با توانایی های نخبگان این سازمان و جامعه همخوانی ندارد و بین 

نخبگان و رسانه ملی فاصله افتاده است. در همین راستا، برای تحلیل و 
بررسی این موضوع »آرمان ملی« با دکتر امان ا...  قرایی مقدم جامعه شناس 
گفت وگو کرده است. دکتر قرایی مقدم معتقد است: »رسانه ملی در یک 
چرخه بسته قرار گرفته و به همین دلیل نیز برای یک جامعه بسته برنامه 
می سازد. در یک جامعه بسته افراد بر خلاف آنچه که باور دارند عمل 
می کنند و انتظار این است که همه چیز در خدمت اهداف ترسیم شده باشد 

.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

گفت و گـو 6a r m a n m e l i . i r
سال پنجم

شماره   1672

نگــــره پنجشنبه 
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دولت های شکننده همواره از توهم برتری خود در 
مناسبات خارجی رنج برده اند و سیاستگذاری خارجی را 
درمان و سرپوش شکنندگی در سپهر سیاسی و اجتماعی 
خود می دانند. چنین دولت هایی برای رهایی از شکنندگی 
ساختاری و حقوقی، به سیاستگذاری خارجی تهاجمی یا 
سیاستگذاری خارجی صلح جو متوسل می شوند. درمان 
بسیاری از دولت های شکننده، سیاست خارجی تهاجمی 
و آغاز یک منازعه یا جنگ با همسایگان یا تهاجم به یک 
بازیگر نظام جهانی است. اما در شرایط خاص، برخی 
دولت های شکننده به جای توسل به سیاستگذاری تهاجمی 
به سیاست های صلح جویی اقبال نشان داده و برای کاهش 
پیامدهای شکنندگی خود، در مسیر صلح و دوستی وارد 
می شوند. سیاست صلح و سازش در شرایط شکنندگی 
دولت، توهمی است که سیاستگذاران را از واقعیت ها دور 
کرده و می تواند خسارات سنگینی به دنبال داشته باشد. 
شتاب فرایند صلح اسرائیل و عربستان طی چند ماه اخیر 
که همزمان با احیای روابط ایران با عربستان و شکنندگی 
فراگیر دولت نتانیاهو در اسرائیل است، تحلیلگران مسائل 
منطقه ای را چنان فریب داده بود که گمان داشتند به زودی 
محور عربستان، ترکیه و اسرائیل علیه ایران متحد شده و 

اقدام می کنند. 
واقعیت سازش اعراب و اسرائیل در ۵ دهه اخیر نشان 
می دهد که سرمایه گذاری بر صلح در آسیای جنوب غربی 
بدون توجه به قدرت ایران، منافع راهبردی و پیام های 
آن، توهمی بیش نیست. تهاجم فراگیر محور مقاومت به 
اسرائیل همان گونه که حاکمان اسرائیل را شوکه کرده 
و پرستیژ جهانی آن را مخدوش ساخته، سران بسیاری 
کشورهای عربی را نیز هراسان ساخته و توهم صلح آنان را 

نمایان کرده است. 
این روند در محورهای زیر قابل تحلیل است: نخست؛ پیام 
رهبر این به سران کشورهای اسامی در حالی که بسیاری 
از دولتمردان جهان اسام به دنبال عادی سازی روابط با 
اسرائیل و پیوستن به موج صلح اعراب و اسرائیل بودند، 
رهبر ایران در دیدار با مهمانان کنفرانس وحدت در ۱۱ مهر 
۱۴۰۲ به صراحت از شکست و پایان رژیم اسرائیل سخن 
گفته اند. سخنان رهبر ایران که تنها چهار روز قبل از حمله 
شگفت انگیز و بی سابقه محور مقاومت به اسرائیل بیان شده، 
نشان می دهد که این سخنان یک توصیه عینی یا وعده 

صادق به کشورهای اسامی بوده است. 
توصیه رهبری به دولت های اسامی که با دو کلمه »نظر 
قطعی« تقویت شده بود، پیامی مهم به سران کشورهای 
اسامی به ویژه کشورهای عربی بوده است که از فرایند صلح 
با اسرائیل اجتناب کنند، زیرا به زودی توهم صلح با اسرائیل 
به باتاقی برای مشروعیت آنان بدل خواهد شد. نکته دیگر؛ 
توهم عربی و خوش خیالی صلح است؛ صلح میان اعراب 
و اسرائیل که توصیف دقیق آن سازش میان اسرائیل و 
پادشاهان عربی است در قالب معامله قرن یا توافق ابراهیم را 
می توان پیامد تحولات بهار عربی دانست که سقوط بسیاری 
از دولت های استبدادی عربی را سبب شده و شکنندگی 

سایر دولت های عربی را به اوج رسانده بود. 
ترس پادشاهان مستبد عربی از سرنگونی حاکمیت شان 
که با چاشنی ایران هراسی به ویژه الگوی تحولات یمن و 
بحرین همراه شده بود، عادی سازی روابط با اسرائیل را به 
عنوان تک گزینه اجتناب ناپذیر برای مقابله با بحران ها 
به خصوص راهبرد نفوذ منطقه ای ایران تبدیل کرد. 
خوش خیالی پادشاهان عرب برای تضمین بقای خود با 
توافق ابراهیم و سازش با اسرائیل، چنان فراگیر شد که 
عربستان که خود را رهبر جهان اسام می داند نیز مجبور به 
آغاز فرایند صلح با اسرائیل شد و برای کاهش ریسک های 
سازش با اسرائیل، ابتدا به احیای روابط با ایران پرداخت و 
فضای افکار عمومی را برای صلح بزرگ با اسرائیل آماده 

ساخت. 
صلح اسرائیل و پادشاهان عربی که بر توهم تضمین بقای 
حکمرانی این پادشاهان استوار شده و محور رقابت اقتصادی 
و فناوری میان دولت های عربی منطقه به خصوص امارات 
متحده عربی و عربستان شده، برای رهایی از فشار شدید 
ژئوپلیتیکی است که از سوی محور مقاومت مورد حمایت 

ایران به ویژه دولت انقابی یمن بر منطقه وارد شده است. 
فرایندی که توهم پادشاهان عربی را نمایان ساخته 
و اکنون با تهاجم بی سابقه محور مقاومت به اسرائیل، 
پریشانی بزرگ برای دولت های عربی به دنبال داشته است. 
نکته سوم نیز توهم اسرائیل یا نیرنگ عربی: همان گونه که 
پادشاهان عرب در توهم صلح با اسرائیل و تضمین بقای خود 
در این الگو فرو رفته بودند، رهبران اسرائیل نیز برداشتی 
توهمی از توافق ابراهیم با برخی دولت های عربی داشته 
و به پایان مسأله اعراب و اسرائیل خوش بین بودند! توهم 
دولت اسرائیل چنان فراگیر و خودفریب شده بود که سران 
اسرائیل رؤیای همدستی اعراب و اسرائیل برای تهدید و 
تضعیف ایران را امکان پذیر و اجرای آن را خیلی نزدیک 

می پنداشتند. 
سران اسرائیلی از فرایند صلح با پادشاهان عربی منافع و 
مزایای راهبردی می خواستند که محور اصلی آن سرکوبی 
یا تضعیف محور مقاومت در منطقه به خصوص گروه های 
مبارز فلسطینی بود. سیاستگذاران اسرائیلی گمان داشتند 
که با برقراری صلح فراگیر با کشورهای عربی، کار گروه های 
مقاومت سخت تر می شود و به فروپاشی دچار خواهند شد. 
همین انگاره های توهم آمیز را می توان یکی از علل ناتوانی 
نهادهای امنیتی و نظامی اسرائیل به عنوان بزرگ ترین 
یا قوی ترین ارتش خاورمیانه دانست که از پیش بینی و 
مقابله با حمله گروه های مبارز فلسطینی در اکتبر ۲۰۲۳ به 
اسرائیل عاجز شدند، اما ایران در فرایند صلح اعراب، اسرائیل 
و بلکه ترکیه و اسرائیل، تنها به صدور توصیه و هشدار اکتفا 
کرده و هرگز وارد فضای سیاست خارجی همسایگان یا 
مداخله در سیاستگذاری خارجی آنان نشده است، اما درک 
همان پیام ها و هشدارها نیز برای برخی سیاستگذاران 

منطقه ای و جهانی بسیار سخت و سنگین جلوه می کند. 

توهم صلح اسرائیلی یا نیرنگ بزرگ عربی!

 

یادداشت

چرا قالیباف به مدیریت پادگانی متهم شد؟
از عدم وصول  استیضاح ها 

تا بستن میکرفون نمایندگان 
»محمدرضا صباغیان« نماینده مجلس روز 
دوشنبه به نحوه مدیریت قالیباف بر مجلس 
تاخت و آن را »دیکتاتوری« خواند. ماجرا از این 
قرار است که قالیباف در خال صحبت های 
صباغیان میکروفن او را قطع کرد و صباغیان با 
فریاد می گفت »آقای قالیباف یک تذکر ماده ۱۸۰ 
دارم؛ سوالم از شما این است که چرا اخطار و تذکر 
را بسته اید؟ پاسخی بدهید که بر اساس کدام ماده 
آیین نامه داخلی بسته اید؟ آقای قالیباف خواهش 
می کنم که پاسخ دهید. این خاف آیین نامه 
است.« در ادامه رئیس مجلس قصد داشت 
توضیحاتی به صباغیان بدهد که صباغیان مانع 
شد و می گفت: »اجازه بفرمایید حرفم تمام بشود« 
و در این لحظه میکروفون مقابل صباغیان خاموش 
شد. نماینده مجلس در اعتراض به خاموش شدن 
میکروفن فریاد زد »آقای قالیباف حق ندارید 
میکروفون را ببندید؛ دیکتاتوری راه انداخته اید.« 
این نخستین بار نیست که نحوه مدیریت قالیباف 
بر مجلس مورد انتقاد نمایندگان قرار می گیرد. 
در جریان افشاگری واگذاری رآنتی خودرو های 
شاسی بلند در مجلس، رئیس مجلس به کرات از 
قدرت خود برای قطع سخنان نمایندگان استفاده 
کرده بود. احمد علیرضابیگی نماینده افشاگر 
ماجرای خودرو های شاسی بلند بدون هیچ مجوز 
قانونی مدت ها اجازه نطق و ابراز نظر در مجلس 

نداشت. 
   بستن میکروفون نمایندگان مجلس

علیرضابیگی در پی ممنوع النطق شدنش در 
مجلس نامه ای خطاب به محمدباقر قالیباف نوشت 
و او را به »حاکمیت دیکتاتوری در دموکرات ترین 
نهاد کشور« متهم کرده بود. علیرضابیگی گفته بود 
»سلب حق اظهارنظر و نطق یک نماینده مجلس 
خاف قانون و مانع ایفای وظایف نمایندگی است 
و با این روال هرگونه توقعی از شما برای مبارزه 
با فساد و جلوگیری از اعطای رانت، درخواستی 
نابه جاست.« آش البته به حدی شور بود که صدای 
حمید رسایی نماینده سابق عضو جبهه پایداری 
به عنوان یکی از تندروترین جریان های اصولگرا 
در کشور را هم در آورد. حمید رسایی در واکنش 
به ممنوع النطق شدن علیرضا بیگی گفته بود 
چنین »دیکتاتوری پارلمانی« حتی در دوره 
ریاست لاریجانی هم سابقه نداشته است. قطع 
میکروفن نمایندگان به رویه هیات رئیسه مجلس 
یازدهم تبدیل شده است. سال گذشته در جریان 
حوادث دردناک سیستان و بلوچستان، اجازه 
نطق به نماینده استان داده نشد. معین الدین 
سعیدی نماینده چابهار قصد داشت تذکری درباره 
اتفاقات ۸ مهر ۱۴۰۱ زاهدان و همچنین وقایع 
خاش مطرح کند و از جریحه دار شدن احساسات 
مردم استان در پی برخورد خشن با معترضان 
حرف بزند، اما در خال اظهاراتش و اعام آمار 
کشته شدگان ناآرامی های سیستان و بلوچستان، 
میکروفن او را قطع کردند. در جریان اعتراضات 
پاییز سال گذشته، یک نماینده دیگر که به نحوه 
برخورد پلیس با مردم اعتراض داشت هم قربانی 
عدم آزادی بیان و دیکتاتوری قالیباف شد. مرتضی 
محمودوند نماینده خرم آباد زمانی که می خواست 
اعتراضش را به درخواست برخی نمایندگان برای 
اعدام معترضان اعام کند، از ادامه صحبت باز 
ماند، چراکه بعد از گفتن جمله »هر کسی گفته با 
معترضان برخورد اعدام و قتل عام صورت بگیرد، 
غلط اضافی کرده است« بافاصله میکروفنش 

توسط قالیباف قطع شد. 
   عدم اعلام وصول استیضاح وزرا

در ماجرای استیضاح وزرا نیز همین فرایند در 
میان بود؛ نامه های استیضاح به هیات رئیسه داده 
می شد اما هیات رئیسه جلوی آن را می گرفت 
و اعام وصول نمی کرد. مهم ترین نمونه آن در 
ماجرای استیضاح فاطمی امین بود. لطف ا... 
سیاهکلی نماینده قزوین درباره این مسأله گفته 
بود »عوامل وزارت صمت، در حال لابی با مجلس 
هستند تا فاطمی امین استیضاح نشود استیضاح 
وزیر صمت در اختیار هیات رئیسه است. آن ها 
باید طرح استیضاح که با امضای همکاران به آن ها 
ارجاع داده شده را اعام وصول کنند اما جلوی کار 
را گرفته اند.« سیدجواد حسینی کیا نماینده سنقر 
و کلیائی درباره اقدامات هیات رئیسه به رویداد۲۴ 
گفته »قرار بود خیلی از وزرای دولت سیزدهم 
استیضاح شوند ولی متاسفانه رئیس مجلس این 
اجازه را نمی دهد و هنوز تعدادی استیضاح در 
هیات رئیسه وجود دارد؛ این ها همه از کوتاهی 
هیات رئیسه مجلس است. این عدم استیضاح ها، 
کوتاهی در حق مردم و نمایندگان است و این 
موضوع بارها به جد گفته شده است، ولی به ما 
می گویند مصلحت نیست و شرایطش وجود 
ندارد. انتقاد جدی ما به رئیس مجلس است که چرا 
استیضاح هایی که حق قانونی نمایندگان است در 
دستور کار قرار نمی گیرند؟« محمدحسن آصفری 
نیز از نمایندگانی بود که منتقد رویکرد قالیباف در 
مجلس بود. وی گفته »رئیس مجلس باید قانون و 
آیین نامه را خط قرمز خودش قرار دهد. هیچ دلیلی 
نمی بینم که چرا باید استیضاح ها از دستور کار 
خارج شود.« انتقادها نسبت به مدیریت قالیباف 
آنقدر زیاد بود که زمانی حتی الیاس نادران هم 
قالیباف را به دستکاری در مصوبات مجلس 
متهم کرد. او در بیانیه ای نوشت: »رئیس مجلس 
برخاف اصل ۸۵ که سمت نمایندگی را قائم به 
شخص می داند و حتی به کلیت مجلس اختیار 
واگذاری قانون گذاری به شخص یا هر هیاتی را 
نمی دهد، در راستای عمل به تصمیمات این هیات 
اقدام به دستکاری مصوبه مجلس نمود این کار 
درسال گذشته پایه گذاری شد و امسال به طور 

چشمگیری گسترش یافت.«

 اسلام ذوالقدرپور
کارشناس مسائل بین الملل

 چرا میزان حضور نخبگان در رسانه ملی نسبت به 
گذشته کاهش داشته و فعالیت نخبگان در رسانه  ملی با 

چالش مواجه شده است؟
نخبه کشی در تاریخ ایرانیان قدمتی دیرینه دارد. نخبگان بزرگی 
در تاریخ ایران مانند بزرگمهر، حسین منصور حاج و امیرکبیر 
وجود داشته اند که به دلایل مختلف و به خصوص فقدان ظرفیت 
کافی در جامعه کشته شده اند. این وضعیت برای دکتر مصدق نیز 
وجود داشت و دکتر مصدق گرفتار این سنت دیرینه در تاریخ ایران 
شد. تاریخ ایران گواهی بر این مسأله است که دیگران چشم دیدن 
توانمندی های دیگری را ندارند. این در حالی است که طبق آنچه در 
تاریخ ایران می خوانیم، حکومت های خودکامه بر سر کار بوده اند. و 
از آنجا که پادشاهان خودکامه نیز همواره به چاپلوسی و تملق عادت 
داشته اند، از توانمندی و محبوبیت دیگران هراس داشته اند.  برخی 
افراد جامعه چشم دیدن توانایی دیگران را ندارند. به همین دلیل نیز 
جامعه ایران به یک جامعه نخبه کش تبدیل شده است. تنها کافی 
است توانایی یک نفر برای دیگران مسجل شود. در چنین شرایطی 
برخی تاش می کنند زیر پای آن را خالی کنند و آن را زمین بزنند. 

 چرا مجریان رسانه  ملی دارای رفتاری متناقض شده اند 
و برخلاف باورهای خود عمل می کنند و رفتاری از خود 

نشان می دهند که عمیقا به آن باور ندارند؟
ابن خلدون هفتصد سال پیش می گوید برخی دارای ظاهری 
خوب هستند اما باطنی همراه با خبث و پلیدی دارند. امروز بسیاری 
از افرادی پیرامون برخی مسئولان کشور هستند که تاش میکنند 
از طریق تملق و چاپلوسی، به اهداف خود دست پیدا کنند. در 
اصطاح به این افراد »قوی نمای ضعیف کش« گفته می شود. این 
اصطاح به معنای این است که این افراد در مقابل روسای و اقویا 
و متصدیان، چاپلوس و تملق گو هستند و در مقابل زیردستان، 
مستبد و متعدی هستند. این بیماری است که در تربیت و آموزش 
و پرورش ما وجود داشته و هنوز هم وجود دارد. بسیاری از افراد به 
دلیل تنبلی اجتماعی و راحت طلبی بهترین راه حل را در تملق و 
چاپلوسی می بینند و به همین دلیل تاش می کنند از این طریق 
به اهداف خود دست پیدا کنند. به همین دلیل نیز عناوینی مانند 
»قبله عالم«، »ظل الله «، »حضرت اشرف« در ادبیات سیاسی تاریخ 
ایران وجود داشته است. این گونه چاپلوسی ریشه در نوع تربیتی 
دارد است که در جامعه دیده می شده است. نکته جالب اینجاست 
که اگر تاریخ را مطالعه کنیم دیدیم در هر مقطعی که حکومت به 
هر دلیلی تغییر کرده اولین کسانی که از دیدگاه های گذشته خود 
عدول کرده اند و طرفدار حکومت جدید شده اند همین چاپلوسان 
و تملق گویان بوده اند. به همین دلیل نیز این مسأله یکی از 

ویژگی های فرهنگی و تربیتی ایرانیان بوده است. 

 این وضعیت سبب کاهش بیشتر مخاطبان رسانه ملی 
نخواهد شد؟

این اتفاق مدت هاست رخ داده و مخاطبان صداوسیما روز به 
روز در حال کاهش پیدا کردن هستند. به همین دلیل نیز در طول 
سال های اخیر توجه مردم به شبکه های ماهواره ای و سریال های 
ماهواره ای بیش از گذشته شده است. این در حالی است هنگامی 
که مردم برنامه های رسانه ملی را تماشا نکنند و به شبکه های 
ماهواره ای استقبال نشان بدهند آسیب های اجتماعی افزایش پیدا 
می کند. در چنین شرایطی شبکه های ماهواره ای ناهنجاری هایی را 
به جامعه تزریق می کنند که پیامدهای منفی برای جامعه به همراه 
خواهد داشت. امروز اعتماد مردم نسبت به اخباری که از رسانه  ملی 
پخش می شود کاهش پیدا کرده است و مردم با تردید به صحت 
این اخبار نگاه می کنند. به همین دلیل نیز دیگر برای مردم رویکرد 
و سیاست های رسانه  ملی دارای اهمیت گذشته نیست. دلیل آن 

نیز این است که مردم دیگر مانند گذشته برنامه های صداوسیما را 
مشاهده نمی کنند. 

 آیا مسئولان صداوسیما این واقعیت را درک نمی کنند؟
به نظر می رسد رسانه  ملی در یک چرخه بسته قرار گرفته و 
به همین دلیل نیز برای یک جامعه بسته برنامه می سازد. در یک 
جامعه بسته افراد برخاف آنچه که باور دارند عمل می کنند. این 
یکی از ویژگی های بارز سیستم های بسته و ایدئولوژیک است. در 
یک جامعه بسته افراد بر خاف آنچه که باور دارند عمل می کنند و 
انتظار این است که همه چیز در خدمت اهداف ترسیم شده باشد .«

کورت لوین در دهه چهل روی سه گروه آزمایش انجام داد. 
وی سه گروه از دانش آموزان را جدا کرد و هر کدام را تحت یک 

نوع رهبری قرار داد. گروه نخست با رهبری دموکراتیک، گروه 
دوم به صورت آنارشیستی و گروه سوم با رهبری دیکتاتوری اداره 
می شدند. پس از مدتی لوین مشاهده کرد که میزان خشونت در 
بین گروهی که به صورت دیکتاتوری اداره شده ۳۰ برابر گروه های 
دیگر بوده است. از سوی دیگر گروهی که به صورت دموکراتیک 
اداره می شد انتقادات را می پذیرفت و تاش می کرد نقاط ضعف را 
جبران کند. این در حالی است که گروهی که به صورت دیکتاتوری 
اداره می شد انتقادات را به گردن دیگران می انداخت. این وضعیت 
در جوامع مختلف نیز وجود داشته است. در شرایط کنونی بیش 
از یک دهه از مرگ معمر قذافی گذشته است. با این وجود کشور 
لیبی به دلیل استقرار سال ها دیکتاتوری در این کشور همچنان 
یک جامعه خشن است. در چنین جوامعی ظاهر و باطن مردم با 
هم فرق دارد. این در حالی است که در حکومت های دموکراتیک 
میزان خشونت کاهش پیدا کرده و مردم از صداقت بیشتری 

برخوردار هستند. 

 جامعه بسته ای که در پیرامون رسانه ملی شکل گرفته 
دارای چه ویژگی هایی است؟

ماکس وبر معتقد است جوامع مختلف به سه نوع مشروعیت 
عقایی، مشروعیت سنتی و مشروعیت کاریزماتیک تقسیم 
بندی می شوند. وی معتقد است در جوامع سنتی و کاریزماتیک 
انتقاد وجود ندارد و هرچه سنت گرایان و بزرگان می گویند باید 
اجرا شود. در چنین جامعه ای مفاهیمی مانند »به چه دلیل« و 
»چرا« وجود ندارد. در جوامعی که توسط افرادی مانند هیتلر 
و موسولینی اداره می شدند چیزی به نام انتقاد وجود نداشت و 
کسی جرأت انتقاد نداشت. تورق تاریخ جامعه ایران نیز نشان 
میدهد که یک جامعه سنت گراست و در گذشته پادشاهان و 
خودکامگان زیادی به خود دیده است. در چنین فرهنگ سیاسی 
هیچ گاه انتقاد محلی از اعراب نداشته و همواره براساس آنچه شاه 
می گفته عمل می شده است. به عنوان مثال در ادبیات سیاسی 
دوران قاجار مردم به مثابه رعیت قلمداد می شدند که حق انتقاد 
از پادشاه و تصمیمات وی را نداشته اند. متأسفانه در شرایط 
کنونی نیز برخی از سازمانها مثل صدا و سیما از محبوبیت افراد 
واهمه دارند. به همین دلیل نیز برنامه های پرمخاطب را تعطیل 
می کنند و یا برخی چهره های مشهور سینما، ورزش و موسیقی 
را به دلایل مختلف ممنوع التصویر می کنند. کسانی که دست به 
ممنوع التصویری چهره های مشهور می زنند احساس می کنند 
این افراد یک خطر بالقوه برای جایگاه آنها تلقی می شوند. در 
روانشناسی اجتماعی این مسأله قابل بررسی است. براساس 
تئوری ماکس وبر جوامع سنتی و کاریزماتیک معمولا به 
چهره های محبوب و مشهور روی خوش نشان نمی دهند و تاش 
می کنند این چهره ها را به دلایل مختلف به حاشیه بکشانند. در 
نتیجه اتفاقاتی که در رسانه ملی رخ می دهد به دلیل رویکرد 
اشتباهی است که مسئولان این سازمان در پیش گرفته اند. تا 
زمانی که فضا برای فعالیت نخبگان جامعه وجود نداشته باشد 
و نخبگان احساس کنند نمی توانند توانایی ها و ظرفیت های 
خود را بروز بدهند نخبگان عطای زندگی در کشور را به لقای آن 
می بخشند. در دهه های اخیر متفکران زیادی مانند پرفسور نادری 
و یا مریم میرزاخانی به عنوان یکی از نوابغ جهان از ایران مهاجرت 
کردند. این افراد احساس می کردند در جامعه ایران شرایط برای 
بروز استعدادهای آنها وجود ندارد و استعدادهای آنها در نهایت 
به هدر خواهد رفت. به همین دلیل نیز از ایران مهاجرت کردند. از 
نظر روانشناسی اجتماعی افراد باهوش از پتانسیل بیشتری برای 
مهاجرت برخوردار هستند. روانشناسان توانایی انطباق فرد با 
محیط را هوش تعریف می کنند. این وضعیت درباره جامعه ایران 

نیز وجود داشته است. 

یک تحلیلگر مسائل سیاسی، اظهار داشت: آقای احمدی نژاد 
ممکن است در میان نخبگان جایگاه خیلی خوب و مطلوبی نداشته 
باشد اما به دلیل عملکردهایش در دوره اول ریاست جمهوری اش در 
میان توده های مردم  جایگاه خودش را دارد؛ از جمله اقداماتش در 
حوزه توسعه راه های روستایی، عمران، توسعه خطوط مخابراتی و 
به ویژه مسکن مهر که البته بسیاری از اینها به واسطه افزایش بسیار 
زیاد قیمت بود به طوری ناگهان قیمت نفت از بشکه ای ۶۰دلار 
به ۱۱۰دلار رسید. برخی، رویکردها و سخنان او را پوپولیستی 
می دانند اما به هر حال او زبان عمومی را بلد بود. جواد آرین منش 
گفت: در دیدارهایی که ما به عنوان نمایندگان مجلس هفتم با آقای 
احمدی نژاد در دوره ریاست جمهوری اش داشتیم تز فکری اش 
این بود که کاری با احزاب و نخبگان سیاسی ندارم و می خواست 

مستقیما با توده ها حرف  بزند. ممکن است احزاب، گروه ها و نخبگان 
سیاسی دیدگاه مناسبی نسبت به او نداشته باشند، اما او به دلیل 
گفتمانی که دارد در میان بخش هایی از مردم پایگاه اجتماعی دارد 
و خودش هم گویا همین را می خواهد و در صورت تأیید صاحیت 
می تواند سطح مشارکت عمومی در انتخابات را افزایش دهد. وی 
تصریح کرد: امروز  جریاناتی مثل جبهه پایداری که سابقا حامی 
احمدی نژاد بودند هم  از او حمایت نمی کنند؛ بنابراین او صرفا 
می خواهد حمایت توده های مردم را داشته باشد. او در موقعیتی 
نیست که چیزی را از دست بدهد؛ به تعبیر دیگر چیزی برای از 
دست دادن ندارد. او تنها عضو مجمع تشخیص است و نه حزبی دارد 
و نه تشکیاتی؛ به همین دلیل یک  نفره پارد می شود به این امید 

که طرفدارانی در میان مردم داشته باشد. 

جواد آرین منش: 
احمدی نژاد

 چیزی  برای 
از دست دادن

 ندارد  

امان ا... قرایی مقدم در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

رسانه  ملی با چالش 
 نخبه گریزی 
مواجه است

صداوسیما صداوسیما 
برای »جامعه بسته« برای »جامعه بسته« 

برنامه می سازدبرنامه می سازد

هنگامــی کــه مــردم برنامه های 
رســانه ملی را تماشــا نکنند و به 
شــبکه های ماهواره ای اســتقبال 
نشان بدهند آســیب های اجتماعی 
افزایــش پیــدا می کنــد. در چنین 
شــرایطی شــبکه های ماهواره ای 
ناهنجاری هایی را به جامعه تزریق 
می کننــد که پیامدهــای منفی برای 

جامعه به همراه خواهد داشت

در جوامعی که توسط افرادی مانند 
هیتلر و موسولینی اداره می شدند 
چیزی به نام انتقاد وجود نداشــت 
و کســی جرأت انتقاد نداشت. تورق 
تاریخ جامعه ایران نیز نشان میدهد 
که یــک جامعه سنت گراســت و در 
گذشــته پادشــاهان و خودکامگان 
زیادی به خود دیده اســت. در چنین 
فرهنگ سیاسی هیچ گاه انتقاد محلی 
از اعراب نداشته و همواره براساس 
آنچه شاه می گفته عمل می شده است. 
به عنوان مثال در ادبیات سیاســی 
دوران قاجار مردم بــه مثابه رعیت 
قلمداد می شــدند که حــق انتقاد از 
پادشاه و تصمیمات وی را نداشته اند. 
متأســفانه در شــرایط کنونی نیز 
برخی از سازمانها مثل صدا و سیما از 
محبوبیت افراد واهمه دارند. به همین 
دلیل نیز برنامه هــای پرمخاطب را 

تعطیل می کنند



 خط اعتباری یک میلیارد یورویی  میان ایران
 و روسیه فعال شد

مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران گفت: پارسال یک 
خط اعتباری تا سقف یک میلیارد یورو با مؤسسه بیمه اعتبار 

صادراتی روسیه )اگزیار( منعقد کردیم که امسال عملیاتی شد.
امیر برهانی نائینی مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران 
در گفت وگو با خبرنگار مهر در مورد وضعیت ارتباط با روسیه و 
پوشش بیمه ای مراودات اظهار کرد: پارسال یک خط اعتباری 
تا سقف یک میلیارد یورو بین صندوق ضمانت صادرات ایران به 
نام EGFI با م ؤسسه بیمه اعتبار صادراتی روسیه )اگزیار( که 
صندوق ضمانت صادرات طرف روس است منعقد کردیم. وی 
افزود: امسال این خط اعتباری عملیاتی شد و بر همین اساس 
نیز در ماه جاری برای صادرات کالا به کشور روسیه نزدیک به 
۳۰ میلیون یورو بیمه نامه صادر کردیم. برهانی نائینی ادامه داد: 
طرف روسی هم تاکنون بین ۱۰ تا ۱۱ میلیون یورو از این خط 

اعتباری استفاده کرده است.
به گزارش مهر، مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران 
تصریح کرد: البته روس ها درخواست های متعددی برای 
استفاده از خدمات صندوق ضمانت صادرات دارند؛ از جمله 
اینکه از خدمات ما در پروژه های خدمات فنی و مهندسی راه 
آهن و ریلی که قصد سرمایه گذاری در آنها را دارند، استفاده کند 
که وی اظهار کرد: پیش بینی می شود که بیش از نیمی از این 

خط اعتباری )یک میلیارد یورویی( تا پایان سال استفاده شود.

 چقدر ارز برای واردات شیرخشک
 تخصیص یافت؟

بانک مرکزی از ابتدای سال تا ۲۵ مهر ماه، فقط برای واردات 
شیرخشک، ماده اولیه و مکمل ها با ارز ترجیحی، مجموعاً ۱۵۶ 
میلیون دلار تخصیص داده که ۱۰۶ میلیون دلار آن تأمین و 
پرداخت شده است. بر اساس اعام بانک مرکزی، از ابتدای سال 
تا ۲۵ مهرماه بنا بر ثبت سفارش ها و اعام اولویت ها و نظر دستگاه 
سازمان غذا و دارو، فقط برای واردات شیرخشک، ماده اولیه و 
مکمل ها با ارز ترجیحی، بانک مرکزی مجموعاً ۱۵۶ میلیون دلار 
تخصیص داده که ۱۰۶ میلیون دلار آن تأمین و پرداخت شده 
است. روز گذشته سازمان غذا و دارو برای واردات شیرخشک، 
ماده اولیه و مکمل ها با اولویت به میزان ۱۲ میلیون دلار در قالب 
ارز ترجیحی ثبت سفارش کرده که بانک مرکزی هم بافاصله 
ارز آن را تأمین کرده و طی چند روز آینده پرداخت خواهد شد. 
به گزارش مهر، بر این اساس، وزارت بهداشت و سازمان غذا و 
دارو تاکنون هر ثبت سفارشی را که در حوزه دارو و شیرخشک، 
با اولویت ارسال کرده است، بانک مرکزی ارز آن را بافاصله 

تخصیص داده و تأمین کرده است.

 توضیحات تکمیلی ایران خودرو
 درباره احتکار محصول   »هایما«

 S۷ ایران خودرو اعام کرد: تولیدات دو ماهه اخیر هایما
ایران خودرو خراسان فاقد تاییدیه سازمان ملی استاندارد بود اما به 
محض صدور مجوز نسبت به شماره گذاری و حمل آن به نمایندگی 
ها اقدام شد. به گزارش همشهری آناین، پیرو انتشار خبری با 
عنوان احتکار ایران خودرو در بورس رو شد این شرکت خودروساز 
با ارسال متنی  به ارائه توضیحات پرداخت.   در این توضیحات ادعا 
شده است: احتکار محصول هایما، از سوی هیچ مرجع رسمی 
تایید نشده است و صرفا جوسازی رسانه ای و اقدامی در جهت 
تخریب تاش های شبانه روزی صنعت گران ارزیابی می شود.   
براساس اعام این شرکت خودروساز تولیدات دو ماهه اخیر هایما 
S۷ ایران خودرو خراسان فاقد تاییدیه سازمان ملی استاندارد بوده 
و به محض صدور مجوز نسبت به شماره گذاری و حمل آن اقدام 
شده است که طبق مستندات موجود در تاریخ پنجم مهرماه، مجوز 
شماره گذاری این محصول تمدید شده است. این ادعا در شرایطی 
مطرح شده است که تمامی محصولات گروه صنعتی ایران خودرو 
از جمله هایما در سامانه یکپارچه فروخته شده و طبق قیمت های 
مصوب شورای رقابت دارای مشتری و مالک بوده است. بنابراین 
ادعای احتکار این خودروها فاقد اعتبار است، همچنین تاکید 
می شود، طبق بررسی های صورت گرفته توسط نهادهای نظارتی 
از جمله سازمان بازرسی کل کشور، نتیجه ای مبنی بر انبار کردن و 
احتکار در گروه صنعتی ایران خودرو به دست نیامده و این موضوع 
در نشست هفته گذشته مسئولان قوه قضاییه نیز به صورت رسمی 
اعام شده است.   براساس مستندات موجود، تاییدیه سازمان 
ملی استاندارد برای محصول هایما S۷ پاس به دلیل مشکل در 
صندلی عقب در تاریخ ۳۱ تیرماه لغو شد و این محصول از تاریخ ۳۱ 
مردادماه امکان شماره گذاری و عرضه به مشتریان را نداشت. پس 
از رفع مشکل و آزمون مجدد آن توسط سازمان ملی استاندارد در 
تاریخ اول مهرماه ۱۴۰۲، این سازمان مجوز محصول را مجددا در 
تاریخ پنجم مهرماه تمدید کرد. از این تاریخ تمامی خودروها شماره 
گذاری شده و به نمایندگی های سراسر کشور حمل شده است و 
احتکار محصولات موضوعیت ندارد.  به گزارش فارس، گزارش 
رسمی ایران خودرو به سازمان بورس نشان می دهد این شرکت 
شهریور امسال ماه ۲۴۱۰ دستگاه هایما تولید کرده اما فقط ۲۶۳ 
دستگاه را به مشتریان فروخته است و ۲۱۴۷ دستگاه هایمای 

تولیدی خود در شهریور را عرضه نکرده است.  

آرمان ملی: تعریف پایه های جدید مالیاتی 
یکی از راه های جدید کسب درآمدهای دولتی 
محسوب می شود. طرح مالیات بر عایدی از 
سرمایه نیز یکی از طرح های جدید مالیاتی 
محسوب می شود که البته موافق و مخالفان 
خود را دارد. دولت هدف از اخذ مالیات بر 
عایدی سرمایه را جلوگیری از سفته بازی و 
ورود سرمایه ها به بخش تولید عنوان می کند، 
اما از سوی دیگر بخش خصوصی با اشاره به 
نرخ افزایشی تورم گروهی دیگر، به ویژه بخش 
خصوصی این طرح را عادلانه برآورد نمی کند، 
چراکه برآورد نرخ مالیات بدون توجه به نرخ 
افزایشی تورم و کاهش ارزش پولی ملی منطقی 

و بر اساس موازین عادلانه محسوب نمی شود. 

   مطلوبیت مالیات بر عایدی سرمایه به 
شکل مشروط

عباس هشی کارشناس اقتصادی در این 
خصوص به »آرمان ملی« گفت: دریافت مالیات از 
عایدی سرمایه چنانچه با راهکارهای کارشناسی 
شده و منطقی اجرا شود به نفع کشور است، در 
حقیقت این پایه مالیاتی در بسیاری از کشورها 
در حال اجراست و به خوبی نیز جواب داده و 
موجب عملیاتی شدن بسیاری از پروژه های 
عمرانی، رفاهی و... شده و امنیت و رفاه را برای 

کشورشان به ارمغان آورده است. 
این کارشناس ادامه داد: بهترین نمونه برای 
مصداق نظام مالیاتی مطلوب، کشور نروژ است 
که در حال اداره کشور با مالیات است در حالی 
که از منابع نفتی خوبی بهره مند است، اما معتقد 
است که این منابع خدادادی برای آیندگان نیز 
باید باقی بماند، از این رو بر درآمدهای مالیاتی 
متمرکز شده است و خدمات رسانی خود را به 
مردم بدون اتکا به درآمدهای نفتی و با لحاظ 
کردن درآمدهای مالیاتی عملیاتی می سازد از 
این رو همواره به عنوان دولتی پاسخگو در چرخه 
فعالیت های اقتصادی و مالیات ستانی در قبال 

مردم هستند. 

   اقتصاد مردمی، شرط موفقیت مالیات 
ستانی

هشی مردمی بودن اقتصاد را از ارکان اصلی 
مالیات ستانی در هر دولت ذکر و تصریح کرد: اگر 
اقتصاد مردمی باشد مردم خود را در فعالیت های 
اقتصادی با دولت شریک می داند و مطمئن است 
که دولت با این مالیات می تواند نسبت به انجام 
تعهدات خود مانند آموزش و پرورش، خدمات 
بهداشتی و... ایفای نقش کند اما اقتصاد ما از 

شاخص های اقتصاد مردمی فاصله دارد و مردم 
شاهد عملکرد شفاف دولت در حوزه مالیاتی 
نیستند این در حالی است که پرداخت مالیات 
در کشور ما سابقه ای مذهبی و دینی دارد که بر 
پایه های خمس و زکات تعریف شده است که البته 
به صورت کاماً شفاف در بخش خدمات مردمی، 
جنگ و دفاع و... هزینه می شده است. از منظری، 
زکات بر مبنای عایدی بر سرمایه محاسبه میشد و 

خمس نیز بر مبنای عایدی سود.

   ضرورت حذف معافیت مالیاتی
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: بسیاری از 
سهام داران در بورس معاف از مالیات هستند؛ 
عاوه بر این شرکت ها؛ میزان معافیت های 
مالیاتی در حال افزایش است در حالی که 
بسیاری از آنها منبع درآمدهای مالیاتی خوبی 
محسوب می شوند. اما یک نکته مهم در این 
زمینه وجود دارد و آن این است که؛ بودجه بر 
اساس پیش بینی است یعنی هزینه واقعی را 
می گذارند و محاسبه می شود که چقدر درآمد 
می خواهیم داشته باشیم و چقدر حاصل می شود، 
و بعد در زمان مقایسه متوجه می شوند که آیا 
این امر محقق می شود یا شکست می خورد؟ در 
مورد مالیات که مهم ترین است مبنای محاسبه 
آن نقدی است، بخشی را برای معافیت های 
مالیاتی در نظر می گیریم و بر مابقی بخش ها ۲۵ 
درصد مالیات اضافه می کنیم و بر اساس اصول و 
استانداردها باید سال بعد مالیات بر درآمد تحقق 
یافته و درآمدها را مقایسه کنیم، اما چنین 
چیزی در نظام مالیاتی ما وجود ندارد و ضروری 

است که در این زمینه اصاحاتی انجام شود. 
 مزایای قانون مالیات بر عایدی سرمایه 
مردم  نماینده  کیا،  جواد حسینی  سید 
کرمانشاه و عضو کمیسیون صنایع و معادن در 
مجلس شورای اسامی درباره ضرورت تصویب 
طرح مالیات برعایدی سرمایه گفت: مالیات بر 
عایدی سرمایه با اهدافی همچون محدود کردن 
فعالیت های سوداگرانه، ایجاد عدالت اجتماعی، 
افزایش منابع عمومی و افزایش کارایی اقتصادی 
از چند ده سال پیش در کشور های مختلف جهان 
وضع شده است. متاسفانه در ایران فرار مالیاتی 
بسیار زیاد است، در حالیکه به قول معروف چرخ 
دولت ها از مالیات می چرخد و باید برای حل این 
مشکل فکر اساسی کرد.  او ادامه داد: مالیات بر 
عایدی سرمایه در ایجاد شفافیت اقتصادی کشور 
بسیار موثر خواهد بود، عاوه بر این باید در نظر 
داشت که این نوع از مالیات انگیزه سوداگران 
برای مبادرت به خرید و فروش را کاهش می دهد 
و بر بازار دلالی و سوداگری که به التهاب بازار 
منتهی می شود، تاثیر خواهد گذاشت؛ بنابراین 
مالیات بر عایدی سرمایه به عنوان مانعی در 

مسیر این افراد عمل می کند. 

   ضرورت بسترسازی برای مالیات بر 
عایدی

نماینده مردم کرمانشاه در این خصوص 
اظهار داشت: اجرای درست مالیات بر عایدی 
نیاز به زمینه سازی دارد. به این صورت که در 
ابتدا سامانه شفافی به وجود آید تا مشاغلی که 
شامل می شود، مورد رصد قرار گیرد و متناسب 

با شرایط و درآمد آنان مالیات اخذ شود. 
حسینی کیا در ادامه اضافه کرد: دولت با این 
کار بر واحد های تولیدی بیش از قبل اشراف 
خواهد داشت و فرار مالیاتی نشان از این دارد که 
آگاهی درستی از فعالیت های اقتصادی کشور 
وجود ندارد، عاوه بر این مسأله نیاز ها هم برای 

تولید، مصرف و... شناسایی نشده است. 
او در ادامه بیان کرد: عاوه بر مواردی که در 
ابتدا مورد اشاره قرار گرفت، باید این نکته را هم 
مورد توجه قرار داد که با عملیاتی شدن این قانون 
سرمایه گذاری دربخش تولید و مولد هم جذابیت 
پیدا می کند و سرمایه ها به جای آنکه به سمت 
دلالی سوق پیدا کند از تولید سردرخواهند آورد. 

   مشکلات مالیات بر عایدی سرمایه 
محمود فاطمی عقدا با انتقاد از مجلس به دلیل 
تعلل در تصویب طرح مالیات بر عایدی سرمایه، 
افزود: بدین معنی که نبود این مالیات و از سوی 
دیگر پرداخت نکردن آن از سوی منتفعان، سبب 
توزیع ناعادلانه ثروت در کشور می شود.  او با بیان 
اینکه عده ای از خلأ  قانونی استفاده و ثروت های 
کانی را به دست می آورند، بیان کرد: این افراد از 
امکانات و زیرساخت های کشور که با هزینه های 
گزاف و مالیات دیگر اقشار جامعه ایجاد شده، 
برای کسب درآمد و ثروت های خود سوءاستفاده 
می کنند، این در حالی است که مالیاتی نیز 
پرداخت نمی کنند.  فاطمی عقدا گفت: این گونه 
رفتار ها که ناشی از تصویب نشدن طرح هایی از 
جمله مالیات بر عایدی سرمایه است که نه تنها 
ناعدالتی در حق دیگر اقشار جامعه ای است، بلکه 
از محل مالیات پرداختی آنها، این زیرساخت ها 
فراهم شده؛ توزیع ناعادلانه ثروت در کشور نیز از 

تبعات جدی این خلأ قانونی خواهد بود. 

   توزیع ناعادلانه ثروت در غیاب طرح 
مالیات بر عایدی سرمایه

این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه تصویب 
نشدن این طرح سبب بالا رفتن عایدی صاحبان 
ثروت خواهد بود، گفت: در این صورت تمام اقشار 
جامعه و کشور آسیب خواهد دید و همچنین با 
اشاره به احتکار در حوزه مسکن گفت: دلالی در 
بخش های مختلف از جمله مسکن از حوزه هایی 
است که به دلیل نبود قانون و الزامی به اجرای 
قانون روز به روز و لحظه به لحظه بر دارایی های 
آن ها افزوده می شود، کما اینکه مشکاتی که 
امروز در حوزه مسکن شاهد هستیم به دلیل 
همین احتکار و سودی است که محتکران از این 

طریق کسب می کنند. 
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روزنــه

اخبــار
چقدر ارز برای واردات 

شیرخشک تخصیص یافت؟
بانک مرکزی از ابتدای سال تا ۲۵ مهر ماه، 
فقط برای واردات شیرخشک، ماده اولیه و 
مکمل ها با ارز ترجیحی، مجموعاً ۱۵۶ میلیون 
دلار تخصیص داده که ۱۰۶ میلیون دلار آن 
تأمین و پرداخت شده است.  به گزارش مهر، بر 
اساس اعام بانک مرکزی، از ابتدای سال تا ۲۵ 
مهرماه بنا بر ثبت سفارش ها و اعام اولویت ها 
و نظر دستگاه سازمان غذا و دارو، فقط برای 
واردات شیرخشک، ماده اولیه و مکمل ها با ارز 
ترجیحی، بانک مرکزی مجموعاً ۱۵۶ میلیون 
دلار تخصیص داده که ۱۰۶ میلیون دلار آن 
تأمین و پرداخت شده است.  سازمان غذا و دارو 
برای واردات شیرخشک، ماده اولیه و مکمل ها 
با اولویت به میزان ۱۲ میلیون دلار در قالب 
ارز ترجیحی ثبت سفارش کرده که بانک 
مرکزی هم بافاصله ارز آن را تأمین کرده و 
طی چند روز آینده پرداخت خواهد شد.  بر 
این اساس، وزارت بهداشت و سازمان غذا و 
دارو تاکنون هر ثبت سفارشی را که در حوزه 
دارو و شیرخشک، با اولویت ارسال کرده است، 
بانک مرکزی ارز آن را بافاصله تخصیص داده 

و تأمین کرده است.  

موافقت مجلس با دولت برای 
افزایش حقوق بازنشسته ها

عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق برنامه 
هفتم توسعه گفت: کمیسیون تلفیق جلساتی 
با دولت برای افزایش حقوق بازنشستگان 

داشته است که دولت هم با آن موافق است. 
رمضانعلی سنگدوینی در توضیح جلسات 
اخیر کمیسیون تلفیق اظهار کرد: کمیسیون 
تلفیق بررسی مجدد ۱۲۱ ماده الحاقی مصوب 
خود ارجاعی از سوی رئیس مجلس شورای 
اسامی را به اتمام رسانده از این میزان 
ماده، ۲۰ ماده مجددا تصویب شد و چند 
ماده همچون موضوع حقوق بازنشستگان و 
مالیات بر حقوق اساتید و قضات باقی مانده 
است؛ از روز گذشته نیز کمیسیون تلفیق 
وارد بررسی بندهای ارجاعی از صحن علنی 

مجلس شده است. 
وی توضیح داد: یکی از موارد مراعا مانده 
مربوط به حقوق بازنشستگان است که اخیرا 
تلفیق جلسه ای برگزار کرد و بحث های زیادی 
شد؛ بازنشستگان خیلی شرایط خوبی ندارند 
و حقوق آنها با ۳۰ یا ۴۰ سال سابقه کار کم 

است. 
گفت:  سنگدوینی  مشرق،  گزارش  به 
همچنین مثا اگر کارمندان در طول سال 
افزایش ۲۰ درصدی حقوق داشته باشند 
میزان افزایش حقوق بازنشسته ها ۳۰ درصد 
باشد لذا در طول برنامه هفتم توسعه افزایش 
حقوق اعمال شود که در پایان برنامه شاهد 
افزایش حقوق ۹۰ درصدی بازنشستگان 

نسبت به حقوق کارکنان دولت باشیم. 

 پرداخت آسان وام نوسازی
 به این افراد

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: اگر 
سرمایه گذاران و سازندگان در نوسازی بافت های 
فرسوده ورود کنند، به راحتی می توانند از 
تسهیات نهضت ملی بانک مسکن بهره مند 

شوند. 
اندیشی  در همایش هم  آیینی  محمد 
با شهرداران شهرهای گیان با محوریت 
بازآفرینی بافت های فرسوده شهری اظهار 
کرد: ارتقای کیفی زندگی شهری و شهروندان 
را از مأموریت های راه و شهرسازی و مدیریت 
شهری عنوان کرد و گفت: بازآفرینی شهری یک 
تیر با چندین نشان است و سبب ایمن بخشی در 

شهرها می شود. 
وی افزود: مردمی سازی در بخش بازآفرینی 
شهری را باید مورد توجه قرار دهیم. لازم 
است تا بسترهای بازآفرینی بافت فرسوده و 
نوسازی این بافت ها را برای مردم فراهم کنیم. 
تجارب گذشته سبب شد تا در دولت بسته های 
تشویقی مختلف تدوین شود.  مدیرعامل 
شرکت بازآفرینی شهری ایران تصریح کرد: 
بسته های تشویقی در هر شهرستان باید به 
گونه ای باشد که باعث تشویق سازندگان 
و سرمایه گذاران در محات کم برخوردار 
شود؛ اگر سرمایه گذاران و سازندگان در 
نوسازی بافت های فرسوده ورود کنند به 
راحتی می توانند از تسهیات نهضت ملی بانک 
مسکن بهره مند شوند.  آیینی ادامه داد: به طور 
قطع بسته های تشویقی مردم شهرستان های 
استان گیان متفاوت بوده بنابراین شایسته 
است تا شهرداران باتوجه به اقلیم و شرایط 
شهرهای خود در جزئیات بسته های تشویقی 
دخل و تصرف کنند.  وی با تاکید بر لزوم کمک 
شهرداران در ارتقا کیفیت زندگی مردم تصریح 
کرد: داشتن یک کوچه مناسب برای مردم 
در سکونتگاه های رسمی نهایت خواسته 
آنان است.  به گزارش ایسنا، معاون وزیر راه 
وشهرسازی و مدیر عامل شرکت بازآفرینی 
شهری ایران با ارجاع به قانون حمایت از احیا و 
بهسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری 
گفت: باید طرح تخفیفی عوارض شهری در 
راستای نوسازی شهری لحاظ شود و طبق 
ماده ۱۶ قانون حمایت از ساکنان بافت های 
فرسوده، مالکان بافت های فرسوده حق اخذ 
تخفیف ۵۰ درصدی در عوارض و تراکم از 

شهرداری ها را دارند.  

پیرو درج مطلبی در تاریخ ۱۴۰۲/۷/۲۲ تحت عنوان »رئیسی 
و همفکرانش چگونه ناگهان موافق FATF شدند؟« به اطاع 

می رساند:
سیاست جمهوری اسامی ایران در خصوص کارگروه اقدام 
مالی هیچ تغییری نکرده است.در این توضیح همچنین آمده 
است: جمهوری اسامی ایران با رویکرد مقابله با فساد فارغ از 
کنوانسیون های بین المللی، با توجه به قوانین و آموزه های مترقی 
ما در خصوص پولشویی، در چارچوب قوانین داخلی خود که از 
استانداردهای محکمتری برخوردار است عمل کرده و می کند و 
هرگونه تغییر در این رویه می بایست در نهادهای مسئول مورد 
بررسی قرار بگیرد.در پایان این توضیح تاکید شده است: از 
فعالان رسانه ای و کنشگران درخواست می شود که به دور از نگاه 

سیاسی، صرفا با رویکرد فنی به موضوع توجه کنند.

جوابیه وزارت اقتصاد
جوابیـــه

»آرمان ملی« مزایا و چالش های مالیات بر عایدی سرمایه را بررسی می کند؛ 

خوب و بد مالیات بر عایدی سرمایه

شورای حقوق و دستمزد ضوابط اجرایی نحوی اعطای 
مزایای جانبی به کارکنان دستگاه های اجرایی را تصویب 
کرد.  به گزارش همشهری آناین، شورای حقوق و دستمزد 
در جلسه های ۱۴۰۲/۳/۱۶ ،۱۴۰۲/۲/۱۵ و ۱۴۰۲/۵/۱۷ و 
به استناد ماده )۷۴( قانون مدیریت خدمات کشوری مصوب 
۱۳۸۶ و در اجرای بند )د( تبصره )۱۲( ماده واحده قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، ضوابط اجرایی نحوی اعطای 
مزایای جانبی به کارکنان دستگاه های اجرایی را به شرح زیر 

تصویب کرد: 
به گزارش تسنیم، ضوابط اجرایی نحوه اعطای مزایای 

جانبی به کارکنان دستگاه های اجرایی
ماده ۱ - در این ضوابط اصطاحات زیر در معانی مشروح 

مربوط به کار می روند: 
۱ - دستگاه اجرایی: دستگاه های اجرایی موضوع ماده )۵( 
قانون مدیریت خدمات کشوری و ماده )۲۹( قانون برنامه 
پنج ساله ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 

جمهوری اسامی ایران - مصوب -۱۳۹۵ 
2 - مشمولان: کارکنان رسمی، پیمانی، قرارداد کار معین و 

عناوین مشابه شاغل در دستگاه های اجرایی
۳ - مزایای جانبی: مزایای غیر مستمر خارج از حکم )به 
استثنای اضافه کار و پاداش های عملکرد و پاداش ماده )۷( 
ضوابط اجرایی قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور( که 
به صورت نقدی و غیر نقدی به مشمولان تعلق می گیرد 

و شامل مزایای معیشتی، رفاهی و جوانی جمعیت است. 
۴ - مزایای معیشتی: مزایایی که در راستای کمک به تأمین 
نیازهای اساسی و هزینه های اصلی زندگی مشمولان و در 

قالب مزایای مرتبط با خوراک حمل و نقل مسکن بهداشت 
و سامت و سایر تشویق های موردی به آنها اعطا می شود و 

شامل اقام زیر است: 
الف- خوراک: کمک هزینه غذا، ارائه مستقیم غذا، ارائه 

مستقیم اقام خوراکی. 
ب- حمل و نقل: کمک هزینه ایاب و ذهاب، خودروی 
سازمانی، سرویس رفت و آمد. کارت اعتباری استفاده از 

وسایل حمل و نقل عمومی
پ- مسکن: کمک هزینه مسکن، مسکن سازمانی یا اماکن 

در اختیار دستگاه اجرایی
ت- بهداشت و سامت: بیمه تکمیلی، بیمه عمر، امکان 
استفاده ویژه از خدمات مراکز بهداشتی و درمانی کالاهای 
بهداشتی پزشک مستقر ارزیابی دوره ای وضعیت سامت. 
ث- تشویق های موردی: با تأیید بالاترین مقام دستگاه 

اجرایی یا سایر مقامات مجاز. 
۵ - مزایای رفاهی: مزایایی که در راستای بهبود سطح 
زندگی و رفاه مشمولان و خانواده هایشان به آنها اعطا 

می شود و شامل اقام زیر است: 
الف- تفریحی و ورزشی: اماکن و مراکز اقامتی، تفریحی، 

رفاهی، فرهنگی و ورزشی یا امکان استفاده از آنها
ب- انگیزشی و تشویقی: پاداش رضایت مردم پاداش 
مناسبتی  پرداخت های  هدایا  و  حمایتی  تشویقی 
تسهیات بانکی قرض الحسنه بن خرید کالای داخلی 

کمک های رفاهی
۶ - مزایای جوانی جمعیت: مزایایی که در راستای تحکیم 
خانواده و افزایش جمعیت به مشمولان اعطا می شود و 
شامل پاداش، ازدواج، پاداش فرزندآوری و کمک هزینه 

مهدکودک می شود. 
۷ - دستگاه اجرایی اصلی: وزارتخانه ها و سازمان های 
مستقلی که عالی ترین مقام آن توسط یکی از رؤسای قوا 
منصوب می شوند و نهادها، مؤسسات و سازمان هایی که 

زیر نظر مستقیم مقام معظم رهبری هستند. 
8 - مؤسسه عامل: هر یک از بانک ها و مؤسسات اعتباری 
صندوق های حمایتی و توسعه ای دولت که به حکم قانون 
یا مجوز بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران تاسیس شده 

یا می شوند. 
۹ - شورا: شورای حقوق و دستمزد موضوع ماده )۷۴( قانون 

مدیریت خدمات کشوری
۱0 - سازمان: سازمان اداری و استخدامی کشور

ماده ۲ - دستگاه اجرایی موظف است در اعطای مزایای 
جانبی به کارکنان خود به نحوی اقدام کند که در هر ماه از 
سقف مصرح در بند )ج( تبصره )۱۲( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ 

کل کشور تجاوز نکند. 

جزئیات و ضوابط اجرایی نحوه اعطای مزایای جانبی به کارکنان

ورود 
سازمان 
بازرسی 
برای 
رسیدگی به 
تخلف این 
بانک ها

بازرس امور بانک ها و بیمه سازمان بازرسی کل 
کشور در راس یک هیات بازرسی با حضور در چند 
شعبه بانکی در مناطق جنوبی تهران به تخلفات 
این شعب رسیدگی کرد.  ستار شیرعالی بازرس 
کل امور بانک ها و بیمه سازمان بازرسی کل کشور 
در راس یک هیات بازرسی از دو شعبه بانک در 
منطقه شادآباد و یک شعبه در خیابان آزادی تهران 
بازدید کرد.  یکی از مواردی که در این بازدید مورد 
تذکر بازرس کل امور بانک ها و بیمه سازمان بازرسی 
کل کشور قرار گرفت، تاخیر بیش از یک ساعته 
مراجعین بانکی بود که مقرر شد با افزایش باجه های 
بانکی این مشکل رفع شود همچنین مراجعین این 
شعب نسبت به اخذ غیرقانونی تضامین و وثایق در 
خصوص تسهیلات ازدواج و فرزندآوری شکایت و 
اعتراض داشتند که مورد رسیدگی شیرعالی قرار 

گرفت و بعد از محرز شدن تخلف شعبه نسبت 
به اخذ تضامین و وثایق فراتر از قانون، مقرر شد 
بازرسی این بانک ها با قید فوریت گزارش خود در 
این زمینه را به سازمان بازرسی کل کشور منعکس 
کنند که هم اکنون پرونده تخلف یکی از رؤسای 

شعب به کمیته انضباطی بانک ارجاع شده است. 
در این بازدید به صورت تصادفی چند پرونده 
تسهیلات ازدواج و فرزندآوری مورد بررسی 
هیات بازرسی قرار گرفت که ضمن احراز تأخیر در 
پرداخت وام، تخلف شعبه نسبت به اخذ تضامین و 
وثایق فراتر از قانون نیز محرز شد.  همچنین بازرس 
کل امور بانک ها و بیمه سازمان بازرسی کل کشور 
نسبت به عدم نصب ابلاغیه سازمان بازرسی در 
تابلو اعلانات شعبه بانک تذکر داد. در این ابلاغیه 
در خصوص تسهیلات ازدواج، فرزندآوری و ودیعه 

مسکن خطاب به بانک ها و موسسات دولتی و 
خصوصی تاکید شده است »بانک ها و موسسات 
اعتباری در صورت تکافوی اعتبار متقاضی )پس از 
اعتبارسنجی( مجاز به اخذ ضامن برای تسهیلات 
مذکور نبوده و در غیر آن صورت نیز مکلفند 
حداکثر با دریافت یک فقره سفته و یک ضامن 
نسبت به پرداخت تسهیلات موصوف اقدام کنند.« 
به گزارش ایسنا، از آنجا که در تبصره )2( ماده )۷۱( 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، سازمان 
بازرسی کل کشور به عنوان یکی از مراجع نظارتی 
در خصوص اجرای قانون معرفی شده و پرداخت 
تسهیلات تکلیفی ازدواج و فرزندآوری بر اساس 
ماده )۶8( همان قانون بر عهده بانک ها گذاشته 
شده، مقرر است این بازدیدهای سرزده از بانک ها 

توسط بازرسان سازمان ادامه یابد. 
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حل جد ول   ۱۶۷۱

آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

شناسایی بیماری هایی که علامت اولیه دیابت هستندمشکل در راه رفتن نشانه اولیه آلزایمر است
   محققان می گویند: افراد مسن با مشکات راه رفتن 
ممکن است عائم اولیه آلزایمر را نشان دهند. در این 
مطالعه محققان از افراد خواستند تا ضمن پوشیدن عینک 
واقعیت مجازی، یک کار را انجام دهند. شرکت کنندگان 
یک مسیر برون مرزی را که توسط مخروط های شماره دار 
هدایت می شدند، طی کردند و سپس مجبور شدند به 
موقعیت شروع خود بدون هدایت برگردند. محققان نتیجه 
گرفتند که خطاهای جهت یابی مختص موارد مبتا به 

بیماری آلزایمر است، نه گسترش پیری سالم یا کاهش 
شناختی عمومی. آنها گفتند که این یافته ها می تواند به 
پزشکان کمک کند تا از قبل آلزایمر را تشخیص دهند. 
پروفسور »نیل بورگس« محقق ارشد گفت: »یافته های 
ما با تمرکز بر خطاهای خاص جهت یابی، راه جدیدی را 
برای تشخیص زودرس بیماری آلزایمر ارائه می دهد. با 
این حال، ما می دانیم که برای تأیید این یافته های اولیه 

تحقیقات بیشتری لازم است.«

  به گفته محققان، دیابت نوع ۲ معمولا همزمان با 
سایر بیماری های جدی از جمله اختالات قلبی وعروقی 
و ریوی ایجاد می شود. محققان مشاهده کردند در 
سال های قبل از تشخیص دیابت نوع ۲، افرادی که به 
دیابت نوع ۲ مبتا شده بودند، بیشتر به فشارخون بالا، 
مشکات کلیوی و تنفسی و عفونت مبتا بودند. دکتر 
»آدریان هیلد«، نویسنده اول گفت: »ما امیدواریم که 
مسیر بالینی متمایز بتواند به ابزاری برای پیش بینی 

افراد در معرض خطر ابتاء به این بیماری تبدیل شود.« 
محققان داده های ۱۹۳۲ بزرگسال مبتا به دیابت نوع 
۲ و بدون دیابت نوع ۲ را بررسی کردند. تجزیه و تحلیل 
نشان داد: بیماری هایی مانند: فشارخون بالا، عفونت های 
دستگاه تنفسی، بیماری های قلبی وعروقی، آسم و در این 
امر دخیل بودند. محققان بر این باورند که التهاب حاد، 
ممکن است به عنوان عاملی برای شروع بعدی دیابت نوع 

۲ عمل کند.«

چه مقدار در روز باید »زینک« بخوریم؟
 تیمی از پژوهشگران دانشگاه بارسلونا در مطالعات اخیر خود 
دریافتند که کاهش میزان زینک بیماران کرونایی با میزان 
مرگ ومیر آن ها ارتباط مستقیم دارد. به این ترتیب مشخص 
می شود که »روی« یا همان »زینک« به عنوان یک عامل مهم 
در مقابله با کووید ۱۹ محسوب می شود. زینک یا همان روی، 
ماده ای معدنی است که وجود آن برای داشتن یک سیستم 
ایمنی قوی لازم است. به همین دلیل این ماده معدنی معمولا 
به مکمل ها و سایر محصولات بهداشتی که برای تقویت ایمنی 
بدن هستند، اضافه می شود. کمبود روی می تواند شما را در 
معرض انواع بیماری قرار دهد. به تازگی نتایج یک مطالعه جدید 
موفق به کشف ارتباط بین سطح پایین روی در خون و آسیب 
دیدن بیشتر بر اثر کرونا شده است که حتی ممکن است خطر 
مرگ را در افراد آلوده به ویروس کرونا افزایش دهد. محققان با 
تجزیه و تحلیل بیماران کووید ۱۹ دارای عامت در یک دوره 
زمانی بین ۱۵ مارس تا ۳۰ آوریل ۲۰۲۰ که در بیمارستان 
عالی دانشگاه بارسلونا بستری شده بودند، به بررسی این مساله 
پرداختند. بر اساس تجزیه و تحلیل آماری، در میان کسانی که 
به دلیل کرونا فوت کردند، سطح پایه زینک ۴۳ میکروگرم در 
دسی لیتر بود که این آمار به طور قابل توجهی پایین تر از۱/۶۳ 
میکروگرم در دسی لیتر در افرادی است که از کرونا جان سالم به 
در می برند.  به طور کلی، مشخص شد که داشتن سطح زینک 
پاسما کمتر از ۵۰ میکروگرم در دسی لیتر در هنگام پذیرش 
با ۳/۲ برابر افزایش خطر مرگ بیشتر در بیمارستان در مقایسه 
با سطح روی پاسما ۵۰ میکروگرم در دسی لیتر یا بالاتر همراه 
است. اگرچه محققان هنوز در مورد چگونگی تأثیر سطح زینک 
پاسما بر کرونا، اطاع دقیقی ندارند، با این حال، آنها دریافتند 
که بیماران با سطح روی بالاتر، در برابر کرونا مقاوم تر هستند. در 
این تحقیقات همچنین مشخص شد که هر واحد افزایش زینک 
پاسما در هنگام بستری شدن در بیمارستان با هفت درصد 
کاهش خطر مرگ و میر همراه است. به طور کلی باید در نظر 
داشت که بدن انسان برای فعال کردن لنفوسیت های سلول های

T  به روی نیاز دارد. این ماده معدنی به بدن در کنترل و تنظیم 
پاسخ های ایمنی و حمله به سلول های آلوده کمک می کند. 
کمبود روی می تواند عملکرد سیستم ایمنی بدن شما را به 
شدت مختل کند. میزان توصیه شده زینک در هر روز از نظر 

سن و جنس به شرح زیر است: 
کودکان ۱ - ۸ ساله )۳ - ۵ میلی گرم(

پسران ۹ - ۱۳ ساله )۸ میلی گرم(
مردان بالای ۱۴ سال )۱۱ میلی گرم(

زنان بالای ۸ سال )۸ میلی گرم(
به زنان بین ۱۴ تا ۱۸ سال توصیه می شود که مصرف زینک 

را به ۹ میلی گرم در روز افزایش دهند.
زنان باردار و شیرده بسته به سن ممکن است به زینک بیشتر، 
یعنی حدود ۱۱ - ۱۳ میلی گرم در روز نیاز داشته باشند. روی به 
طور طبیعی در بسیاری از غذاهای مختلف یافت می شود. برخی 
از بهترین منابع زینک، لوبیا، گوشت حیوانات، آجیل، ماهی و 
سایر غذاهای دریایی، غات سبوسدار و محصولات لبنی است. 
این ماده معدنی به برخی از غات صبحانه و سایر غذاهای غنی 
شده نیز اضافه می شود. همچنین به صورت مکمل به صورت 

کپسول و قرص در دسترس است. 

نکتــــه 
  خطر افزایش بیماری قلبی 

با خواب ناکافی
 نتایج بررسی ها روی هزاران نفر نشان داد، افرادی که 
کمبود خواب خفیف اما مزمن را گزارش می کنند نسبت به 
افرادی که خواب کافی دارند، در اواخر زندگی بیماری قلبی 
بیشتری دارند. نتایج تحقیق دانشگاه کلمبیا آمریکا، روی زنان 
نشان می دهد که در طول محرومیت مزمن خفیف از خواب 
چه اتفاقی در بدن می افتد؛ تنها پس از ۶ هفته خواب کوتاه، 
سلول هایی که رگ های خونی ما را پوشانده اند، تحت تاثیر 
اکسیدان های مخرب قرار خواهند گرفت. دکتر سانجا جلیک، 
سرپرست این تحقیق، مدیر مرکز پزشکی خواب در کلمبیا و 
استاد پزشکی در بخش پزشکی ریه، آلرژی و مراقبت های ویژه 
در کالج پزشکان و جراحان واگلوس دانشگاه کلمبیا می گوید: 
این یافته یکی از اولین شواهد مستقیم است که نشان 
می دهد کمبود خواب مزمن و خفیف باعث بیماری قلبی 
می شود. سانجا جلیک بیان کرد: تا به حال ما فقط در مطالعات 
اپیدمیولوژیک ارتباط بین خواب و سامت قلب را دیده ایم، 
اما نتایج این تحقیقات می تواند توسط بسیاری از عوامل 
مخدوش کننده که قابل شناسایی و تنظیم نیستند، مخدوش 
شود. فقط تحقیقات تصادفی سازی و کنترل شده می توانند 
تعیین کنند که آیا این ارتباط واقعی است و چه تغییراتی در 
بدن ناشی از خواب کوتاه می تواند بیماری قلبی را افزایش 
دهد. مطالعات قبلی کمبود خواب مزمن را بررسی نکردند 
و اثرات فیزیولوژیکی چند شب محرومیت شدید از خواب 
را بررسی کردند. جلیک اظهار کرد: اما این مورد رفتار مردم 
در شب های متمادی نیست. بیشتر مردم هر روز در زمان 
مشخصی از خواب بیدار می شوند اما تمایل دارند زمان خواب 
خود را یک تا دو ساعت به تعویق بیندازند. ما می خواستیم آن 
رفتار که رایج ترین الگوی خواب در بزرگسالان است را تقلید 
کنیم. محققان نزدیک به ۱۰۰۰ زن را در واشنگتن هایتس 
برای این تحقیق غربالگری و از بین آنان ۳۵ زن سالم که 
هر شب به طور معمول هفت تا هشت ساعت می خوابیدند، 
برای این تحقیق ثبت نام کردند. این زنان می توانستند این 
تحقیق ۱۲ هفته ای را تکمیل کنند. زنان به مدت ۶ هفته 
طبق روال معمول خود می خوابیدند. برای ۶ هفته دیگر آنان 
۱.۵ ساعت دیرتر از حد معمول به رختخواب رفتند. خواب 
هر شرکت کننده با ردیاب های خواب مچی تأیید شد. جلیک 
خاطرنشان کرد: اگر افراد حداقل هفت تا هشت ساعت در شب 
بخوابند بسیاری از مشکات را می توان حل کرد. افرادی که 
جوان و سالم هستند باید بدانند اگر کمتر از آن بخوابند، خطر 
ابتا به بیماری های قلبی وعروقی را تشدید می کنند. نتایج 
مطالعات اپیدمیولوژیک اخیر نشان می دهد که زمان خواب 
ناهماهنگ ممکن است خطر بیماری قلبی را افزایش دهد. 
این گروه تحقیقاتی در حال طراحی تحقیقی است تا دریابد 
که آیا تغییر زمان خواب مانند خواب مزمن اما منظم و کوتاه 

بر سلول های عروقی تأثیر می گذارد یا خیر.

 عمــود ی  افقــی

   نابینایی اغلب برای توصیف افت شدید 
بینایی در یک یا هر دو چشم با حفظ اندکی 
از قدرت بینایی باقی مانده استفاده می شود. 
اختال در بینایی یا کم بینایی، به این 
معنی است که بینایی فرد حتی با عینک، 
لنزهای تماسی، دارو یا جراحی بهبود 
نمی یابد. اختال در بینایی می تواند از 
خفیف تا شدید متغیر باشد. بسیاری از 
بیماری هایی که منجر به نابینایی می شود، 
قابل پیشگیری و درمان هستند. شایع ترین 
علل نابینایی بیماری های چشمی ناشی از 
دیابت است. درگیری چشم و در ادامه آن 
نابینایی ناشی از بیماری قند بسیاری جدی 
و قابل پیشگیری است. بیماری های چشمی 
همانند گلوکوم یا آب سیاه، کاتاراکت و یا 
آب مروارید از دیگر بیماری هایی است که 
در صورت بی توجهی و عدم درمان بموقع، 
می تواند فرد را تا پایان عمر نابینا کند. با 
مراجعه به موقع به پزشک و درمان این 
بیماری ها می توان به راحتی از نابینایی و 
معلولیت پیشگیری کرد. حتما سامت 
چشم های خود را جدی بگیرید، حتی اگر 
هیچ بیماری یا مشکل زمینه ای هم ندارید 
به صورت دوره ای از سامت چشمان خود 

مطمئن شوید.

 رئیس مرکز بهداشت استان کرمانشاه 
گفت: بیمار مبتا به »سل« پس از دو 
هفته از شروع درمان، دیگر قابلیت انتقال 
بیماری به اطرافیان را ندارد. دکتر ابراهیم 
عامت  مهم ترین  اظهارکرد:  شکیبا 
بیماری سل سرفه بیش از دو هفته است، 
میکروب سل معمولا در ۸۵ درصد موارد 
ریه ها را مبتا می کند، ولی می تواند 
موجب ابتای اعضای دیگر بدن مانند 
استخوان ها، مفاصل، کلیه، پوست و... 
هم بشود. وی افزود: هنگام عطسه، سرفه، 
حرف زدن و خندیدن بیمار مبتا به سل 
ریوی قطراتی ریز حاوی میکروب سل 
در هوا پراکنده می شود که به مدت چند 
ساعت در هوا به حالت معلق باقی می ماند و 
اگر فرد سالم در هوای آلوده به این قطرات 
ریز تنفس کند، میکروب سل وارد ریه های 
او می شود. وی تصریح کرد: مهم ترین 
عامت بیماری سل سرفه بیش از دو هفته 
است. کاهش وزن، خلط خونی، تنگی نفس، 
خستگی زودرس و بی اشتهایی هم از دیگر 
عائم بیماری سل است. شکیبا افزود: 
انجام آزمایش خلط و درمان بیماران مبتا 

به سل در کشور ما رایگان است.

همایون نیک خواه
چشم پزشک 

سیب منبع عالی از فیبر است و منجر به خنثی شدن سموم دستگاه گوارش می شود و بار سمی روی کلیه ها را کاهش می دهد. سیب 
همچنین به کاهش کلسترول کمک می کند، اثرات مفید روی سیستم قلبی وعروقی دارد.

سبزیجات خانواده پیاز حاوی آلیسین هستند؛ ترکیب قدرتمندی که خواص ضدالتهابی باورنکردنی دارد و به مبارزه با 
عفونت دستگاه ادراری می رود.

سیب

سیر و پیاز

انواع کلم حاوی ترکیبات ویژه ای هستند که به کبد در خنثی سازی سموم کمک می کنند و بار سموم روی کلیه ها را نیز کاهش می دهند. 
کلم ها منبع غنی از ویتامین های C، K، اسیدفولیک و ویتامین B ۶ برای افزایش سلامت کلیه ها هستند. فیبر موجود در گل کلم به جذب بهتر 

مواد مغذی کمک می کند و منجر به کاهش مقادیر سمومی می شود که به طور معمول از طریق کلیه ها برای دفع پردازش می شود.

گشنیز باعث کاهش خطر تشکیل رسوب در کلیه ها می شود. گشنیز برای از بین بردن جیوه که یک فلز سمی است و 
منجر به کاهش توانایی کلیه ها برای فیلترکردن سموم و افزایش خطر ابتلا به بیماری های کلیوی می شود، مفید است.

انواع کلم

گشنیز

  ۱- محافظــت- مرکز ایالت جورجیــای آمریکا ۲- 
جزیره- موســیقی کودکان- پادشــاه کیانی ۳- سال 
گذشته- رشته کوهی در کشورمان- شامل همه می شود 
۴- مرواریــد- دورکردن وراندن- کانــال- زمین آماده 
کشت ۵- شهربی قانون- از واحدهای وزن- شخصیتی 
کارتونی ۶- عصبانی و خشــمناک- پسوندآغشتگی-  
جزئــی از آجیل ۷- کوهــی در مکه- دســته جمعی- 
منقارکوتاه- پارچه کهنه ۸- گیج- یکتایی ۹- نفس بلند-  
میزان عمر- جنگی بین نادرشاه و شاه گورکانی- پرش 
۱۰- لقب اشــخاص- جــوش ریز بدن- عنــوان مهم 
روزنامه ۱۱- کشــش- حنا- گنبد و قبه ۱۲- از مصالح 
ساختمانی- حضور داشتن- شیرین تر از فرزند- حرف 
همراهی ۱۳- خودم- از صنایع دستی- بمب کاشتنی 
۱۴- تبسم از روی خشم- بدگویی شعری-  محل فرود 

هواپیما ۱۵- مأمور اطفاییه- از پرندگان
  

۱- ناخوشایند- پایتخت چاد ۲- گودی ته دره- شلوار کوتاه- نوع تفکر و بینش ۳-  سگ گزنده- 
جودوبخشش- از پرندگان- از اعضای تنفسی ۴- راندن مزاحم- مقابل مادگی- کارنیک- شهری 
در آلمان ۵-  تعداد آیات سوره ماعون- کیسه برنج- بصیرت ۶- کاشف الکل- بنده وغام- شرکت 
خودروسازکره ای ۷- چین وچروک پوست- باجه وگیشه- صف وردیف ۸- معادل فارسی موکت- 
ماشین را به حرکت درمی آورد ۹- صندلی راحتی- شــهری در کنگو- اندازه دست ۱۰- دوربین 
نجومی- گرم وســوزان- فرودآمدن ۱۱- گویش- کفش چوبی- همسر ۱۲- مورد نیاز خمیر نان- 
بالش- قسمتی از درخت- خشکی ۱۳- رمق آخر- مطلع- پاک نژاد و اصیل- بوسه ۱۴- تقسیم به 

نسبت- فهرست- از اعضای صورت ۱۵- خارق العاده- منفجرکردن

  مواد غذایی مفید برای دوری
از بیماری های کلیوی

اینفوگرافیک : آرمان ملی 

فشارخون بالا و دیابت مجرمان اصلی و مسئول دو - سوم 
موارد ابتلا به نارسایی کلیوی هستند، اما می توان با مصرف 
برخی مواد غذایی از بروز بیماری های کلیوی دوری کرد. 
مصرف موادغذایی فراوری شده و چرب، فشار زیادی به 

کلیه ها تحمیل می کند و منجر به افزایش تولید اسیداوریک 
توسط این اندام می شود. کلیه ها بهترین اعضای بدن برای 

از بین بردن مواد زائد، مایعات اضافی، تنظیم نمک، پتاسیم، 
سطح اسید و فشارخون هستند. بهترین انتخاب های غذایی 

برای حفظ عملکرد کلیه ها شامل موارد زیر می شوند:



آرمان ملی: افزایش قیمت ها در جامعه و تماشای سیر صعودی 
آن در ایران به یکی از روزمره های زندگی هر ایرانی بدل شده است. 
همین روز گذشته زمزمه هایی درباره افزایش قیمت لبنیات 
شنیده شد. بعد از اینکه قیمت لبنیات در سال جدید با افزایش ۳۰ 
درصدی، مواجه شد، حالا دوباره زمزمه افزایش قیمت ها به گوش 
می رسد. اینکه چه کسانی مسبب این افزایش ها هستند و آیا این 

کار را با مجوز انجام می دهند یا نه و اینکه اولتیماتوم ها 
و هشدار سازمان های حمایت از حقوق مصرف 

کنندگان برای برخورد، چقدر کارساز و موثر 
بوده؛ بماند! مهم این است که مردم همه روزه با 
گوشت و پوست خود این افزایش قیمت ها را 
لمس می کنند. افزایش قیمت هایی که تنها 
مربوط به یک جنس و دو جنس نیست و همه 

جنبه های زندگی را شامل می شوند.
در برخی موارد مردم با این افزایش ها کنار 

می آیند یعنی کمتر می پوشند، خرید تازه نمی کنند، 
به مسافرت نمی روند و کارهای دیگری از این دست اما در 

مورد خورد و خوراک نمی توان به راحتی همه اقام را حذف کرد که 
حذف آن ها منجر به کم شدن ویتامین های ضروری بدن و متعاقب 
آن انواع و اقسام بیماری ها می شود. گفتیم بیماری؛ بهتر است به 
موضوع اصلی گزارش برسیم یعنی افزایش ۴ برابری قیمت داروی 
بیماران سرطانی آن هم ظرف ۲۰ روز! افزایش قیمت دارو، کمبود 
و نبود آن یکی از مهم ترین چالش هایی بوده که در سال های اخیر 
بیشتر به چشم آمده هرچند مسئولان در ادوار متفاوت واکنش ها 
و وعده هایی در این خصوص داده و نسبت به رفع مشکل دارو 
توضیحاتی هم ارائه کرده اند. برای نمونه در زمستان ۱۴۰۱،  وقتی 
رسانه ها درباره پس لرزه   های گرانی دارو در سال ۱۴۰۲ هشدارهایی 
می دادند، مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو با 
اعام اینکه در طرح دارویار، هیچ افزایش قیمتی از مسیر نسخه 
پزشک متوجه بیماران نیست، گفت در طرح دارویار، یارانه دارو از 
طریق بیمه به بیماران تعلق می گیرد. محمد پیکان   پور البته افزایش 
قیمت دارو را پذیرفت و درباره آن توضیح داد که افزایش قیمت 
دارو به دلیل افزایش چشمگیر هزینه نهاده   های تولید، دستمزد، 
سربار و سایر هزینه   ها، یک امر طبیعی است؛ اما باز هم گفت که 

با سیاستگذاری   های طرح دارویار، این افزایش قیمت ها از جیب 
بیمار پرداخت نمی شود! مسئولان می گویند طرح دارویار، طرحی 
برای هدفمندی یارانه داروها است که وزارت بهداشت آن را دارویار 
نامیده است. در این گزارش به افزایش قیمت یکی از مهمترین و 
حساس ترین داروها یعنی داروی بیماران سرطانی نگاهی می اندازیم 
و اینکه این بیماران در کشور ما رو به افزایش هستند و در نهایت 

نگاهی به شایع ترین سرطان در ایران.

   از 85۰ هزار تومان به 3 میلیون 
تومان!

خبرگزاری رکنا درگزارشی نوشته که 
چندین نسخه از بیماران سرطانی به دستش 
رسیده که نشان می دهد میزان هزینه یک 
نسخه از نزدیک به ۸۵۰ هزار تومان در دو هفته 
اخیر به حدود ۳ میلیون تومان رسیده و با افزایش 
حدود ۴ برابری روبه رو بوده است.    نسخه های مذکور 
نشان می دهند که هزینه داروها در کمتر از سه هفته ، 
افزایش نزدیک به ۴ برابری داشته؛ آنچه در چند سال گذشته 
بی سابقه بوده! همراهان و نزدیکان این بیماران هم گفته اند که بعد 
از مراجعه و سوال از متصدی و حتی حراست داروخانه در مورد علت 
افزایش چند برابری قیمت داروها با این پاسخ رو به رو شدند که این 
تعرفه جدید وزارت بهداشت است. برخی از آنها عنوان کردند که 
به دلیل عدم آمادگی برای پرداخت چنین هزینه سرسام آوری 
نسخه را از داروخانه پس گرفته اند تا بعد از تهیه پول، اقدام به 

پرداخت کنند.
   افزایش روزانه بیماران سرطانی 

منوچهر احمدی، متخصص بیماری های سرطانی درباره تبعات 
هرگونه تصمیم احتمالی وزارت بهداشت در افزایش چند برابر 
قیمت داروی بیماران سرطانی با اشاره به اینکه افزایش قیمت 
داروها و حتی بقیه اجناس یک سیاستی است که به صورت کلی 
در کشور اجرایی می شود، گفته: اینکه هر روز هر لحظه و هر دقیقه 
هزینه های زندگی در حال افزایش است، جایی برای تعجب ندارد. 
همانطور که سیاست گران شدن هزینه تحصیل در حال انجام است 
و عما سه چهارم دانش آموزان کشور در مدارس غیرانتفاعی مشغول 

به تحصیل هستند و سایر هزینه های زندگی نیز دقیقا مطابق شرایط 
در حال افزایش است، قطعا بیماران سرطانی نیز از این امر مستثنی 
نیستند. احمدی تاکید کرده: نهاد وزارت بهداشت هم جزیی از 
دولت است و این اراده از بالا وجود دارد که خوب اگر چند بیمار 
سرطانی هم توان پرداخت هزینه ها را نداشته باشند اتفاق خاصی 
رقم نمی خورد. او با اشاره به اینکه این سیاست کلی در این دولت 
است و این اراده وزارتخانه در این زمینه نیست، افزوده: به نسبت ۶ 
سال پیش کارانه های پرسنل در بیمارستان ها نصف شده است  و این 
در حالیست که همه هزینه ها در ۶ سال گذشته ۲۰ برابر شده است.

به گفته او »سیاست افزایش قیمت ها در تمامی عرصه ها در حال 
اعمال است و متاسفانه در این زمینه نیز روز به روز بر تعداد بیماران 
سرطانی در کشور افزوده می شود و ما باید همزمان منتظر سونامی 

سرطان و پس رفت امکانات در این زمینه باشیم.«

   شایع ترین سرطان در ایران/ سالانه ۱55 هزار مبتلای 
جدید

اما سری می زنیم به شایع ترین سرطان در ایران از زبان عضو 
هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی. علی قنبری 
مطلق در برنامه تلویزیونی پرسشگر، به بررسی وضعیت شیوع و بروز 
سرطان در کشور پرداخت و گفت: میزان بروز سرطان در ایران، در 
حد متوسط جهانی است؛ به طوری که حدود ۱۵۵ هزار نفر در سال 
به آمار بیماران مبتا به سرطان در کشور اضافه می شود. او گفته: 
میزان بروز سرطان در ایران طی دو دهه آینده افزایش قابل توجهی 
پیدا خواهد کرد، به طوری که افزایش ۱۱۵ درصدی را در میزان بروز 
سرطان خواهیم داشت. قنبری مطلق، با عنوان این مطلب که میزان 
بروز سرطان در کشورهای در حال توسعه خیلی بیشتر از کشورهای 
توسعه یافته خواهد بود، ادامه داد: مهم ترین عامل بروز سرطان در 
کشورهای در حال توسعه از جمله ایران، افزایش امید به زندگی است 
که نشأت گرفته از کنترل بیماری های واگیر است که باعث شده 
طول عمر انسان افزایش پیدا کند. عضو هیأت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی، در ادامه به شایع ترین سرطان ها در مردان 
و زنان ایرانی اشاره کرد و گفت: در مردان، سرطان پروستات و زنان، 
سرطان پستان، شایع ترین ها هستند و در هر دو جنس، سرطان 

پستان شایع ترین است.

 

 راه اندازی واحد رسیدگی
 به جرائم علیه کودکان 

بنا بر اعام رئیس پلیس فتا پایتخت واحد رسیدگی به جرائم 
فضای مجازی علیه کودکان و زنان در پلیس فتا راه اندازی شد.

سرهنگ داود معظمی گودرزی در این باره توضیح داد:  بیشترین 
دغدغه و کار اصلی پلیس فتا در رابطه با استفاده کودکان از فضای 
مجازی است به نحوی که پلیس فتا در سنوات گذشته در این 
موضوع سرمایه گذاری کرد و سعی داشت در این خصوص به کار 
علمی و فرهنگی دست یابد. او در گفتگو با فارس، افزود: هر سال 
پویشی به نام پویش کودکان سایبری راه اندازی شده و در این راستا 
سعی کردیم تا فرهنگ سازی عمیقی صورت بگیرد و عامه مردم 
مثل همیشه با ما همراه بودند و اصطاحاً شکاف دیجیتالی که بین 

والدین و فرزندانشان وجود دارد را به حداقل خود برسانیم.
سرهنگ گودرزی بیان داشت: در همین راستا در پلیس 
فتا واحد رسیدگی به جرائم علیه کودکان و بانوان را راه اندازی 
کردیم چرا که جامعه هدف این مجرمان همین گروه خاص 
هستند و نیاز است که به صورت خاص هم رسیدگی شود. بر 
همین اساس خیلی از فرزندان آسیب دیده و گاهی این آسیب ها 
واقعاً جبران ناپذیر بود، ولی در طول این مدت بررسی های 
ما هم بیشتر شد و بر اساس سناریو هایی که اتفاق می افتاد ما 
هم اطاع رسانی های خود را انجام دادیم. سرهنگ معظمی 
گودرزی گفت: راه های فنی بسیاری وجود دارد که ما می توانیم 
محدودیت هایی را ایجاد کرده و نظارت بهتری بر رفتار فرزند خود 
در فضای مجازی داشته باشیم چرا که ما بر اساس پرونده هایی 
صحبت می کنیم که روزانه در پلیس فتا با آن ها دست و پنجه 
نرم می کنیم که اولین راه آن نزدیک شدن والدین به فرزندان 
است. او گفت: امروزه با پیشرفت تکنولوژی شاهد این هستیم 
که خیلی از والدین که هر ۲ کارمند هستند و می خواهند فرزند 
را سرگرم کنند یک گوشی هوشمند در اختیار وی قرار داده اند. 
رئیس پلیس فتا پایتخت در ادامه به موضوع هک سایبری اشاره 
و تصریح کرد: برخی فکر می کنند کسی که می خواهد یک حمله 
سایبری انجام دهد و تهدید به انتشار یا هر نوع جرم سایبری را 
رقم بزند و علیه یک کودک آن را انجام دهد حتما یک شکل و 
شمایل خاصی دارد، ولی اصاً اینطور نیست و در پلتفرم های 
داخلی و خارجی می بینیم که همه چیز با یک سام و یک استیکر 
شروع می شود. سرهنگ گودرزی گفت: شاید باور نکنید، ولی 
بسیاری از جرایمی که علیه کودکان اتفاق می افتد به دلیل 
حرفه ای بودن مجرم نیست بلکه به دلیل ناآگاهی کاربران و عدم 

اطاعات ناکافی آنان به وقوع پیوسته است.

چند ویروس و باکتری همزمان در کشور 
شیوع پیدا کردند!

فوق تخصص مراقبت های ویژه گفت: شیوع همزمان چندین 
ویروس تنفسی از جمله کرونا، آنفلوآنزا و نیز باکتری های مقاوم 
به آنتی بیوتیک، وضعیت را برای کادر درمان بسیار دشوار کرده 

است.
نوید شفیق در خصوص شیوع ویروس آنفلوانزا و کرونا گفت: 
امسال با چالش بزرگی در حوزه سامت مواجه شده ایم. شیوع 
همزمان چندین ویروس تنفسی از جمله کرونا، آنفلوآنزا و نیز 
باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک، وضعیت را برای کادر درمان 
بسیار دشوار کرده است. او با اشاره به اینکه تشخیص دقیق 
عامل ایجادکننده بیماری در این شرایط چالش برانگیز شده 
است افزود: عائم اولیه اکثر این بیماری ها شبیه به هم بوده و 
برای تشخیص قطعی نیاز به آزمایش های تکمیلی است که این 
آزمایش ها نیازمند زمان طولانی بوده و لزوماً دقیق نیز نخواهند 
بود به همین دلیل این مساله منجر به اتاف زمان و هزینه شده 
است. این فوق تخصص مراقبتهای ویژه تاکید کرد: از سوی دیگر، 
درمان نیز با مشکاتی روبرو شده است. مقاومت آنتی بیوتیکی 
باکتری ها منجر به عدم تأثیر داروهای رایج شده و انتخاب 
آنتی بیوتیک مناسب را دشوار کرده است. همچنین داروهای 
ضدویروسی محدود و کم اثر بوده اند. او ادامه داد: به نظر می رسد 
برای بهبود این وضعیت نیاز است به کارگیری آزمایش های 
تشخیصی بهینه شود و پزشکان در تجویز آنتی بیوتیک ها، 
ماحظات مقاومت دارویی را مدنظر قرار دهند. همچنین توسعه 
داروهای ضدویروسی جدید و ترغیب بیماران به واکسیناسیون، 

گام های مؤثری خواهد بود.

گرانی
مشکات اقتصادی باعث شده مردم از نظر رفاهی در شرایط 
خوبی به سر نبرند. در این زمینه قشر کارمند و حقوق بگیر جامعه 
به محض اینکه حقوقشان را دریافت می کنند، دغدغه پرداخت 
به موقع اجاره خانه و قبوض آب، برق، گاز، تلفن و تامین بسیاری 
اقام ضروری را دارند که بعضا به بیماری های روحی و روانی و 
از همه مهمتر افسردگی دچار می شوند. امیدواریم برای حل 
مشکات مردم مسئولان فکری اساسی بیندیشند تا مشکات 

مردم کمتر شود. 
حسینی از کرمان

جلسه مدارس
هنوز بچه ها به مدرسه نرفته نزدیک به سه جلسه در مدرسه ها 
گذاشته اند و تمامی جلساتی که برای اولیا دانش آموز می گذارند 
در ساعت کاری و پیک کاری اولیا است. چرا مدیران مدارس به 

این موضوع توجه نمی کنند. 
شریفی از تهران 

قیمت تخم مرغ
قیمت هر دانه تخم مرغ ۵۰۰۰ تومان شده است. از زمان قدیم 
یادم هست که تخم مرغ غذای فقرا بوده است ولی در حال حاضر 
این کالا با شانه ای ۱۵۰هزارتومان بفروش می رسد. مردم دیگر 

دلشان را به چه چیزی خوش کنند؟
یک شهروند از تهران

طبق اعام رئیس سازمان نظام روانشناسی 
و مشاوره، تعرفه های مصوب هیات دولت برای 
مشاوره به ازای هر ۴۵ دقیقه، ۲۳۰ الی ۲۷۰ هزار 
تومان است، اما تماس با کلینیک های روانشناسی 
متعدد در مناطق مختلف تهران، نشان می دهد 
که این مراکز، خدمات را با نرخ قیمتی ۳۰۰ تا 
۴۰۰ هزار تومان ارائه می دهند. مبالغ مذکور 
شاید به تعرفه مصوب سازمان نظام روانشناسی 
نزدیک باشند، اما عین همان تعرفه نیستند. در این 
میان مراکزی هم اعام کردند که تعیین و اعام 
قیمت جلسات مشاوره به صورت تلفنی ممکن 
نیست و این موضوع طی جلسه تریاژ، با بیان 
مشکل و ارائه رویکرد روانشناسی، از سوی درمانگر 
مطرح می شود.  مهدی اسماعیل تبار، نویسنده و 
روانشناس، به خبرآناین گفته: »تعرفه مصوب 
سازمان نظام روانشناسی مبلغ هنگفت و عجیبی 
نیست، اما در شرایطی که همه اقشار جامعه 
با مشکات مالی و اقتصادی دست وپنجه نرم 
می  کنند، این هزینه ها به مردم فشار وارد می کند 
و مقصر این امر روانشناسان نیستند، وظیفه دولت 
است که چنین وضعیتی را سامان دهد. همکاران 
من در این حوزه بسته به سطح سواد و دانش خود 
و تأمین هزینه ها تعرفه های متفاوتی دارند و این 
اختاف قیمت منطقی است. حداقل تعرفه یک 
روانشناس باید مبلغی معادل ۳ میلیون تومان 
باشد، کما اینکه همین الآن هم در معدود مناطق 
بالای شهر تهران، برای هر یک جلسه مشاوره 

مبلغ ۵ میلیون تومان از مراجع اخذ می شود.«

هزینه بالای خدمات سامت روان برای برخی 
از اقشار و نیاز به مشاوره در جلسات متعدد یکی 
از معضاتی است که در حوزه روانشناسی با 
آن روبه رو هستیم. اسماعیل تبار در خصوص 
هزینه های روان درمانی توضیح داده که » 
هزینه های مطرح شده، صرفاً مربوط به همان 
یک جلسه مشاوره نیست؛ درمانگرانی که به 
صورت مستقل مشغول کار هستند، برای تأمین 
هزینه های مطب )اعم از برق، آب، نظافت و...( 
ناچار به تعیین تعرفه بالاتری هستند. اگر دقیق تر 
به این موضوع نگاه کنید، خواهید دید که در 
برخی موارد حتی دریافت این تعرفه ها نیز 
پاسخگوی نیاز و هزینه های روانشناسان نیست. 
به طور مثال یک پزشک شاید با هر ویزیت در ۱۰ 
دقیقه مبلغی معادل ۲۰۰ هزار تومان را دریافت 
کند، اما یک روانشناس یا مشاور برای دریافت 
این تعرفه باید چهار الی پنج برابر این وقت را 
صرف کند.« به گفته این روانشناس: »شاید دور 
از باور باشد اما در همین شرایط سخت اقتصادی، 
افراد کاهبردار و سوءاستفاده گری هستند که 
بدون هیچگونه تحصیات مرتبطی، در عرصه 
روانشناسی فعالیت می کنند و برای هر یک 
جلسه مشاوره، مبالغ ۳ الی ۲۰ میلیون تومان 
را تعریف کرده اند. جالب تر اینکه مشتریان و 
مراجعان خود را هم دارند. این وضعیت نشان از 

یک بی عدالتی اقتصادی و عدم نظارت دقیق بر 
اوضاع جامعه است؛ قشری هستند که برای یک 
جلسه مشاوره، مبالغ میلیونی خرج می کنند 
و در مقابل افرادی هستند که توان مالی لازم 
برای پرداخت تعرفه های زیر ۵۰۰ هزار تومان 

را ندارند.«
 مشکلات بیمه ای در بحث سلامت روان
اما چرا بیمه خدمات سلامت روان را تحت 

پوشش قرار نمی دهد؟
همایون سامه یح نجف آبادی، عضو کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس شورای اسامی، در 
این خصوص گفته: »مشمول بیمه شدن این 
خدمات، در وهله نخست به عملکرد سازمان های 
بیمه برمی گردد؛ این سازمان ها معمولاً بدهی و 
معوقات سنگینی به مراکز درمانی دارند. برای 
این منظور لازم است وضعیت بدهی سازمان 
بیمه تأمین اجتماعی، سازمان بیمه سامت یا 
سازمان های بیمه گر خصوصی به بیمارستان ها و 
مراکز درمانی ارزیابی شود. این بدهی ها به قدری 
بالاست که باعث تنش هایی بین طرفین ماجرا 

)دولت و سازمان های بیمه( شده است.«
او ادامه داده: »تحت پوشش قراردادن حوزه 
سامت روان ذیل خدمات بیمه در وضعیت 
کنونی، به معنای تحمیل مخارج عظیم تری به 
بیمه هاست و آنها را دچار مشکات بیشتری 

می کند. تا زمانی که بیمه ها از عهده پرداخت 
بدهی های خود به مراکز درمانی برنیایند، حتی 
اگر طرح حمایت بیمه از خدمات سامت روان 
مصوب هم بشود، بجز ایجاد مشکات عدیده 
درخصوص بازپرداخت بیمه ها و مشکات 
مطالباتی نتیجه دیگری نخواهد داشت.« گفتنی 
فاطمه محمدبیگی، عضو کمیسیون  ست؛ 
بهداشت و درمان مجلس شورای اسامی، در 
گفت وگوی اخیر خود با برنامه »تهران۲۰«، از 
حذف بند بیمه خدمات سامت روان از برنامه 
هفتم توسعه خبر داده و گفته بود: در کمیسیون 
بهداشت، بند بیمه خدمات سامت روان مصوبه 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شد و در 

کمیسیون تلفیق حذف شد. 
او ضمن اعتراض به این کار، اضافه کرد: »توجیه 
کمیسیون بهداشت برای حذف این طرح، هزینه بر 
بودن آن است. اگر سامت خانواده و سامت نسل 
آینده برای ما اهمیت دارد، باید برای آن هزینه 
کنیم. دولت نیز باید این موارد را در هزینه هایش 
لحاظ کند. اگر قرار باشد نظام بیمه ای را پشتیبان 
خدمات سنگین و گرانبهای خدمات مشاوره و 
روانشناسی قرار ندهیم، حتی مردم در سطوح 
متوسط و بالا هم نمی توانند از آن استفاده کنند.«

به گفته او، تنها یک درصد از بودجه کشور 
صرف حوزه روانشناسی، که حوزه پیشگیری 
است، می شود. در صورتی که حوزه روانشناسی 
حوزه عدم ورود به دروازه بیماری هاست و 

می تواند بار بیماری ها را کاهش دهد. 
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بهداشت و درمان

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

جرائم اتباع افغانستان بالا نیست
رئیس پلیس تهران درخصوص آمار جرائم 
افغانستانی های مقیم ایران در پایتخت توضیح 
داد.  تسنیم نوشت: سردار عباسعلی محمدیان 
رئیس پلیس تهران بزرگ اظهار کرد: این صحبت 
که آمار جرم و جنایت مهاجران افغانستانی در 
تهران بالا است، کاما حرف اشتباهی است.  
وی ضمن رد بالا بودن آمار جرم و جنایت 
افغانستانی ها در تهران یادآور شد: سهم جرم و 
جنایت افغانستانی ها با تعداد آن ها باید در نظر 
گرفته شود که به نظر پلیس، این سهم زیاد نیست 
و تناسب بین جرم و تعداد آن ها بالا نیست.  در 
روز های گذشته شاهد بودیم که در شبکه های 
اجتماعی و فضای مجازی برخی تاش می کنند با 
مطرح کردن ادعا های دروغین، اینطور القا کنند 
که مهاجران افغانستانی بیش ترین سهم در وقوع 
جرائم در کشور را دارند حتی در جدیدترین حادثه 
پایتخت یعنی قتل داریوش مهرجویی و همسرش 
برخی از افراد به دنبال آن بودند تا این جنایت را به 
اتباع افغانستانی نسبت دهند تا اذهان عمومی را 
نسبت به این افراد دچار تشویش و بدبینی کنند. 

معافیت جدید و مهم سربازی
فارس نوشت: معاون وظیفه عمومی انتظامی 
استان ایام گفت: مشمولانی که کمتر از ۴۰ سال 
سن دارند با داشتن ۴ فرزند از خدمت سربازی 
معاف می شوند.  سرهنگ جعفر فیضی معاون 
وظیفه عمومی انتظامی استان ایام گفت: 
مشمولانی که کمتر از ۴۰ سال سن و دارای ۴ 
فرزند هستند و مشمولانی که بالای ۴۰ سال سن 
داشته و ۳ فرزند دارند از خدمت سربازی معاف 
خواهند شد.  وی افزود: این افراد می توانند جهت 
ثبت درخواست خود به دفاتر پلیس + ۱۰ مراجعه 
کنند.  معاون وظیفه عمومی انتظامی استان ایام 
یادآور شد: همچنین مشمولان غایبی که وضعیت 
خدمتی آن ها مشخص نشده است جهت تعیین 
تکلیف نمودن وضعیت خدمتی خود به دفاتر 
پلیس + ۱۰ مراجعه نمایند در غیر این صورت به 
مراجع قضائی معرفی خواهند شد.  وی اظهار کرد: 
هیچ کارفرمایی حق به کار گیری مشمولان غایب 
را ندارد و در صورت مشاهده تخلف به مراجع 
قانونی معرفی و برای اولین بار هزینه سالانه یک 

سرباز بالای ۸۲ میلیون تومن جریمه می شوند. 

 سوختگی ۶ کودک
 با بادکنک هلیومی

تسنیم نوشت: رئیس اورژانس تهران از 
مصدوم شدن ۶ پسربچه ۱۰ تا ۱۳ ساله در سانحه 
سوختگی با بادکنک هلیومی در چیتگر شمالی 
خبر داد.  محمداسماعیل توکلی از وقوع حادثه 
برای تعدادی پسربچه در چیتگر شمالی خبر 
داد و اظهار کرد: ساعت ۱۳ و ۳ دقیقه دیروز 
۲۵ مهر، سانحه سوختگی تعدادی پسربچه 
با بادکنک هلیومی در چیتگر شمالی، خیابان 
ارغوان دوم به اورژانس ۱۱۵ گزارش شد.  وی 
افزود: بافاصله سه دستگاه آمبولانس به محل 
حادثه اعزام شدند. در این سانحه ۶ نفر مصدوم 
شده اند که همگی پسربچه و در سنین بین ۱۰ تا 
۱۳ سال هستند.  رئیس اورژانس استان تهران 
ادامه داد: مصدومان بین ۱۰ تا ۲۰ درصد دچار 
سوختگی شده اند که همه آن ها به بیمارستان 
شهدای یافت آباد تهران منتقل شدند.  پیش از 
این یک کارشناس ایمنی با اشاره به خطراتی 
که بادکنک های هلیومی و برف های شادی 
ایجاد می کنند، گفته بود که در حال حاضر گاز 
هلیوم گران شده است و افراد فروشنده برای 
پر کردن بادکنک ها از گازهای سبک دیگری 
استفاده می کنند که قابلیت اشتعال دارد و 
بنابراین بادکنک هایی که تحت عنوان هلیومی 
به فروش می رسند ممکن است حاوی سایر گازها 
باشند؛ این بادکنک ها به محض ترکیدن و پخش 
شدن به دلیل وجود شعله ای مثل شعله شمع و... 

مشتعل و منجر به بروز سانحه می شوند. 

آمار دلخراش زلزله 
در افغانستان

تسنیم نوشت: دفتر هماهنگ کننده امور 
بشردوستانه سازمان ملل اعام کرد حدود 
۴۳ هزار نفر از زلزله های اخیر در هرات به طور 
مستقیم آسیب دیده اند.  دانیل پیتر اندرس، 
کمک های  کننده  هماهنگ  دفتر  مسئول 
افغانستان  برای  ملل  بشردوستانه سازمان 
)اوچا( اعام کرد: وضعیت در مناطق زلزله زده 
هرات برای سازمان های کمک رسان »مسابقه  با 
زمان« است زیرا تا زمستان فرصت نمانده است.  
باوجودی که تشکل های مردمی و سازمان های 
امدادی با نیازمندان در حال همکاری هستند اما 
کمک های بیشتری نیاز است.  مسئول دفتر اوچا 
گفت: نهادهای بشردوستانه در افغانستان یک 
طرح اولیه با تمرکز به بهبود شرایط یک میلیون 
۱۴ هزار نفر ایجاد کرده اند که خانه هایشان 
ویران شده یا به شدت آسیب دیده است.  اندرس 
خاطرنشان کرد: پاسخ به بحران در برنامه ۲۰۲۳ 
»واکنش افغانستان« به شدت با کمبود بودجه 
مواجه است و این طرح ممکن است در صورت 
لزوم مورد تجدید نظر قرار بگیرد.  برنامه جهانی 
غذا نیز اعام کرد زلزله در هرات به »کوهی از 

سختی« برای افغان ها افزوده است. 
فیلیپ کروپف، سخنگوی برنامه جهانی غذا 
برای افغانستان که پس از نخستین زلزله هفته 
گذشته به روستاهای آسیب دیده رفته بود، نیز 
اظهار داشت: »جوامع زلزله زده اکنون به سختی 
قادر به تغذیه خود هستند و هر یک از این بحران ها 

آنها را به فقر مطلق باز می گرداند.«

در پی انتشار گزارشی با عنوان »حذف 
آموزش زبان های خارجی به بهانه کودکی 
کردن« جوابیه ای از سوی سازمان ملی 
تعلیم وتربیت کودک وزارت آموزش و 
پرورش ارسال شده است که در ادامه 

می خوانید:
 طبق اسناد بالادستی و ضوابط حاکم بر 
نظام تعلیم و تربیت کشور، آموزش ها از دوره 
پیش دبستانی »رسمی« است. برنامه، هدف، 
رویکرد، محتوا و حتی نقش مدیر، مؤسس و 
نیروی انسانی دارد. رسمیت و قاعده بندی 
خاص مبتنی بر چارچوب سیاستی و تربیتی 
بر آن حاکم است و براساس ضرورت و 
ارزشمندی موضوعات و مباحث، اهداف 

آموزش و پرورش هر دو معین شده است. 
طبق اسناد بالادستی نظام تعلیم و تربیت 
کشور، در پیش از دبستان و دوره  ابتدایی به 
دلیل هدف گذاری آموزشی و تربیتی مصوب، 
آموزش زبان های خارجی وجود ندارد و 

آموزش آن از دوره های متوسطه آغاز می شود. 
  آموزش زبان خارجی به ویژه زبان 
انگلیسی برای کودکان زیر هفت سال و 
کودکان فارسی زبان، از نظر علمی ماحظات 
و مسائل خاصی دارد. اختال ناشی از تداخل 
و تفاوت نظام شناختی و زبانی زبان رسمی 
کودک و زبان خارجی، جزو آسیب های 
پیش روی این نوع آموزش است. به ویژه 
در  اصولی  غیر  صورت  به  که  هنگامی 
موقعیت های غیرطبیعی، به صورت فراگیر 

و با حد یادگیری مشخص باشد. 
  زبان هر ملت، نماد فرهنگی، ملی 
و هویتی آن ملت است. بنابراین از جهت 
تربیتی، کودکان با زبان فارسی، هویت ملی 
و ایرانی خود را به دست می آورند. در مقابل 
به طور غالب، الگوهای کنونی و رایج آموزش 
زبان های خارجی، همراه با انتقال فرهنگ 

کشور مبدا و آمیخته به آن است. 
شایان ذکر است طبق اساسنامه، سازمان 

ملی تعلیم و تربیت کودک موظف است 
براساس بند »زمینه سازی، تقویت و تسهیل 
یادگیری زبان و ادبیات فارسی به عنوان زبان 
رسمی و وحدت بخش کشور« و براساس بند 
»سیاست گذاری و تعیین ضوابط و قواعد 
تدوین برنامه ها، روش ها، مواد و محصولات 
آموزشی، تربیتی، فرهنگی، بازی و سرگرمی، 
هنری و ورزشی، مکتوب و چندرسانه ای ویژه 
کودکان و پایش سامت جسمی و روانی و 
حقوق تربیتی کودک در عرصه های اجتماعی 
و فضای مجازی با جلب مشارکت دستگاه ها 
سیاست گذاری،  ذی ربط«  نهادهای  و 
مدیریت و نظارت بر محتوای مورد استفاده 
در کودکستان ها برعهده این سازمان است و 
باید محصولات را براساس زبان فارسی تولید 

و توزیع نماید. 
۴۴ »شیوه نامه ساماندهی و    ماده 
مدیریت اموراجرایی کودکستان ها« در سال 

-۱۴۰۱ ۱۴۰۲ اشاره نموده است که: 

مؤسس ، مدیر  و  مربی  کودکستان  نسبت 
 به  رعایت  ماحظات  ارزشی، فرهنگی  و 
 تربیتی  مسئولیت  دارند و  سازمان  نیز  به 
 عنوان  مرجع  انحصاری  راهبری  و  هدایت 
 تعلیم  و  تربیت  کودکان  تا  شش سال  تمام  و 
 واحدهای  استانی ، شهرستانی ، منطقه ای  و  
نواحی  متناظر  آن،  بر  رعایت  این  ماحظات 
در همه  کودکستان ها  و  مراکز  تربیت  کودک 
 سراسر  کشور، نظارت  خواهند  نمود . بخشی 
از این ماده در برگیرنده تقویت هویت فردی، 
خانوادگی و ملی کودکان با ماحظه »تقویت 
و تسهیل یادگیری زبان و ادبیات فارسی 
معیار ضمن احترام به زبان مادری کودک« 
و همچنین »عدم تبلیغ زبان های خارجی و 

آموزش آن در کودکستان« است. 
فرمایید  دستور  است   خواهشمند 
طبق قانون مطبوعات و رسانهها نسبت به 
درج جوابیه این مرکز در همان صفحه و با 

همان قلم اقدام لازم صورت گیرد.

 جوابیه 

این گزارش به موضوع در نظر نگرفتن بیمه خدمات سلامت روان در برنامه هفتم توسعه پرداخته است؛ 

مشاوره جلسه ای 5 میلیون تومان!

طبق فاکتورهای منتشرشده 
بیماران، طی ۲۰ روز ، قیمت داروی 
سرطان چهاربرابر شده و این در 
حالی است که سالانه ۱55 هزار به 
 آمار مبتلایان این بیماری
 افزوده می شود

گزارش ها از افزایش عجیب قیمت داروهای سرطان حکایت دارند

درد مضاعفدرد مضاعف
بیماران سرطانی بیماران سرطانی 

در در 2020 روز! روز!



فرمانده یگان انتظامی مترو پایتخت 
از دستگیری ۴ جیب بر مترو و یک 
سارق لوازم خانگی خبر داد. به گزارش 
مهر، سرهنگ عباس کرمی، فرمانده 
یگان انتظامی مترو تهران اظهار داشت: 
در پی افزایش سرقت در ایستگاه های 
مترو به روش جیب بری موضوع به همه 
ماموران مستقر در ایستگاه های مترو 
تهران اعام و گشتزنی های هدفمند 

برای پیشگیری از سرقت و دستگیری سارقان افزایش داده شد. وی با بیان اینکه 
ماموران مستقر در ایستگاه مترو به ۵ مرد که در حال پرسه زنی بی هدف در مترو 
بودند مشکوک شدند، افزود: مراقبت های ویژه آغاز تا اینکه ماموران متهمان را 
در حال سرقت از شهروندی با استفاده از ازدحام جمعیت مشاهده می کنند و 
سریعا وارد عمل شده و متهمان را غافلگیر و هر ۵ متهم را دستگیر کردند. فرمانده 
یگان انتظامی مترو تهران بیان کرد: در بررسی اولیه از متهمان ۴ دستگاه گوشی 
تلفن همراه سرقتی، باند، اسپیکر، کامپیوتر کشف شد و متهمان در تحقیقات 
پلیسی به جرم خود و ۲۰ فقره سرقت به روش جیب بری در ایستگاه های مترو 
تهران اعتراف کردند. سرهنگ کرمی با اشاره به اینکه تحقیقات بیشتر برای کشف 
جرائم احتمالی متهمان و شناسایی مالباختگان ادامه دارد، خاطرنشان کرد: 

متهمان برای اخذ دستور قضائی به مرجع قضائی معرفی شدند.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان همدان اعام کرد: حادثه ترافیکی در محور 
همدان- بیجار ۴ فوتی و یک مصدوم برجا گذاشت. حمدرضا شکوهی، اظهار کرد: به دنبال گزارش حادثه 
ترافیکی برخورد سواری سمند با یکدستگاه کامیون در محور همدان به بیجار)سنندج( به مرکز ارتباطات 
و کنترل عملیات اورژانس بافاصله پایگاه اورژانس گل تپه شهرستان کبودراهنگ به محل حادثه اعزام شد. 
وی افزود: به محض رسیدن کارشناسان اورژانس گل تپه در محل حادثه به دنبال برخورد شاخ به شاخ سواری 
سمند با یکدستگاه کامیون و آتش سوزی خودروی سمند چهار نفر سرنشین سمند در دم جان باختند. 
شکوهی ادامه داد: راننده کامیون نیز بعد از انجام اقدامات درمانی توسط کارشناسان اورژانس گل تپه برای 
ادامه درمان به بیمارستان بعثت اعزام شد. رئیس پلیس راه استان همدان نیز گفت: بر اثر برخورد رودررو 
سواری سمند با کامیون بنز در کیلومتر ۱۰ محور گل تپه به بیجار، کامیون بنز واژگون و منجر به آتش گرفتن 
خودرو سمند شد. سرهنگ  علی فکری با بیان اینکه متأسّفانه در این سانحه هر چهار نفر سرنشین خودرو 
سمند جان باختند، علت تامه تصادف را انحراف به چپ از سوی خودرو سواری سمند دانست و اظهار کرد: 
محور بیجار به علت کم عرض بودن جاده، فقدان شانه خاکی مناسب، وجود پیچ های پی در پی و کوهستانی 

بودن از مسیرهای پرحادثه استان است.

تصادف سمند با کامیون 4 کشته دادپایان راه باند جیب بر در مترو

حوادث 10a r m a n m e l i . i r
سال پنجم

شماره   1672

خبـــر پنجشنبه 
1402 .07 .27

03    ربیع الثانی     1445/    19   اکتبر     2023

قاتل فراری دستگیر شد
جانشین فرمانده انتظامی استان هرمزگان از دستگیری قاتل 
متواری توسط کارآگاهان پلیس در شهرستان زاهدان خبر داد. 
سرهنگ مرتضی جوکار گفت: در پی وقوع یک فقره قتل در یکی 
از محات شهرستان زاهدان، با تشکیل تیم ویژه از کارگاهان 
این پلیس، رسیدگی به پرونده جهت شناسایی و دستگیری 
قاتل متواری در دستور کار قرار گرفت. این مقام انتظامی 
عنوان کرد: با اقدامات گسترده اطاعاتی و بکارگیری تمامی 
امکانات موجود و بهره گیری از تمامی ظرفیت های مجموعه، 
هویت قاتل شناسایی و سرانجام وی را طی عملیاتی غافلگیرانه 
در مخفیگاهش دستگیر و در بازرسی از منزل وی یک قبضه 
ساح شکاری کشف کردند. جانشین فرمانده انتظامی استان 
تصریح کرد: متهم در تحقیقات تکمیلی پلیس، پس از مواجهه 
با مستندات و شواهد موجود به بزه انتسابی با انگیزه اختافات 
قبلی با مقتول معترف و پس از تکمیل پرونده قضائی با قرار 

مناسب روانه زندان شد.

پایان نافرجام آدم ربایی 
فرمانده نیروی انتظامی بابل از رهایی یک گروگان از چنگال 
آدم ربایان در کمتر از ۲ساعت در این شهرستان خبر داد. 
سرهنگ محمدزمان شالیکار بیان داشت: برابر اعام مرکز 
فوریت های پلیسی مبنی بر وقوع یک فقره آدم ربایی در 
شهرستان بابل، بافاصله با تشکیل تیم های عملیاتی، پیگیری 
موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران پلیس آگاهی 
قرار گرفت. وی با بیان اینکه آدم رباها با خودروی پژو ۲۰۶ 
ضمن انسداد مسیر و واردکردن خسارت به خودرو و ضرب و 
جرح شاکی وی را به مخفیگاه خود انتقال دادند، تصریح کرد: 
ماموران با انجام اقدامات فنی و اطاعاتی در کمتر از ۲ ساعت 
موفق به شناسایی متهمان و مخفیگاه آنان واقع در یکی از 
شهرهای استان شدند. سرهنگ شالیکار، خاطرنشان کرد: 
پس از هماهنگی های قضائی در عملیاتی غافلگیرانه ۲ نفر از 
اعضای باند دستگیر و گروگان بدون هیچگونه خسارت مالی 
و جانی از بند آنان رها و به آغوش خانواده بازگشت. فرمانده 
نیروی انتظامی بابل با بیان اینکه متهمان علت و انگیزه این 
اقدام را اختاف قبلی با شاکی عنوان کردند، اضافه کرد: پلیس 
با کسانی که به هر دلیلی بخواهند موجب سلب امنیت و آرامش 

شهروندان شوند قاطعانه و برابر قانون برخورد خواهد کرد.

دستگیری قاتل متواری 
فرمانده انتظامی شهرستان بابل از کشف قتل و دستگیری 
قاتل متواری در کمتر از ۱۰ ساعت در آن شهرستان خبر داد. 
سرهنگ محمد زمان شالیکار اظهار داشت: در پی اعام مرکز 
فوریت های پلیسی ۱۱۰ مبنی بر درگیری منجر به مرگ 
جوانی در یکی از روستاهای شهرستان بابل، بررسی موضوع و 
دستگیری قاتل در دستور کار ماموران قرار گرفت .وی افزود: با 
بررسی های میدانی توسط کارآگاهان پلیس آگاهی و بازدید از 
صحنه جرم مشخص شد یک نفر در جریان نزاع و درگیری به 
قتل رسیده و ضارب هم پس از ارتکاب جرم از محل متواری شده 
است. فرمانده انتظامی شهرستان بابل تصریح کرد: ماموران با به 
کارگیری اقدامات پلیسی هویت قاتل و مخفیگاهش را شناسایی 
و پس از هماهنگی قضائی در یک عملیات ضربتی و در کمتر 
از ۱۰ ساعت، وی را دستگیر کردند. وی ادامه داد: در تحقیقات 
تخصصی به عمل آمده متهم به جرم ارتکابی خود اعتراف که با 
تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی شد. سرهنگ شالیکار، 
خاطرنشان کرد: صیانت از جان و مال مردم، خط قرمز پلیس 
نتظار پلیس از مردم اعام هر گونه  است و در این راستا ا
هنجارشکنی از سوی مخان نظم و امنیت عمومی به مرکز 

فوریت های پلیسی ۱۱۰ است.

رمزگشایی 23 فقره سرقت 
نتظامی مشهد از دستگیری متهم به ۲۳ فقره  فرمانده ا
سرقت از ساختمان های در حال احداث در محدوده شهرک 
غرب خبر داد. سرهنگ احمد نگهبان گفت: در پی گزارش 
چند فقره سرقت وسایل از ساختمان های در حال ساخت 
در محدوده بلوار الهیه، امیریه، صادقیه و اقدسیه، پیگیری 
موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران انتظامی قرار 
گرفت. وي افزود: ماموران دایره تجسس کانتری الهیه با 
انجام تحقیقات میدانی و تصاویر به دست آمده از دوربین های 
مداربسته، متهم را شناسایی و وی را با هماهنگی مقام قضائی 
در اقدامی غافلگیرانه دستگیر و در بازرسی از مخفیگاهش 
مقادیری آهن آلات و شیرآلات مسروقه کشف کردند. سرهنگ 
نگهبان بیان داشت: متهم ۲۱ ساله که اعتیاد به موادمخدر 
دارد در مواجهه با ادله و مستندات پلیس به ۲۳ فقره سرقت 
آهن آلات، شیرآلات، دریل و فرز از ساختمان های در حال 
ساخت در محدوده شهرک غرب شهر مشهد اعتراف کرد. 
فرمانده انتظامی مشهد با اشاره به معرفی متهم به مراجع 
قضائی، از شهروندان خواست: هنگام احداث بنا به ویژه در 
مناطق حاشیه ای ضمن گماردن نگهبان، وسایل و ابزارآلات 
ساختمانی خود را در محل مناسب نگهداری و از رهاکردن 

وسایل در اطراف ساختمان خودداری کنید.

کلاهبرداری با فروش وام ازدواج 
فرمانده انتظامی مهاباد گفت: ۳ کاهبردار خرید و فروش 
وام ازدواج با همکاری ماموران پلیس آگاهی در این شهرستان 
شناسایی و دستگیر شدند. سرهنگ یوسف اشرفی در گفت وگو 
با ایرنا افزود: در پی مراجعه تعدادی از شهروندان و اعام 
شکایت مبنی بر کاهبرداری از آنان به بهانه فروش وام ازدواج، 
موضوع ضمن هماهنگی با مراجع قضائی در دستور کار ماموران 
پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی مهاباد قرار گرفت. وی ادامه 
داد: کارآگاهان پلیس انتظامی مهاباد با انجام اقدامات فنی 
گسترده سه نفر از متهمان را شناسایی و طی یک عملیات 
غافلگیرانه دستگیر کردند. فرمانده انتظامی مهاباد اضافه کرد: 
این کاهبرداران در بازجویی های اولیه به بیش از ۲ میلیارد 
ریال کاهبرداری از شهروندان با فروش وام ازدواج اعتراف 
کردند و متهمان پس از تشکیل پرونده به مراجع قضائی معرفی 
شدند. سرهنگ اشرفی بیان کرد: اگر متقاضیان قبل از هرگونه 
پرداختی یا ارائه مدارک شناسایی، اقدام به تحقیق و استعام 
صحت وجود وام از طریق بانک مربوطه کنند، به آسانی از وقوع 

این نوع کاهبرداری ها پیشگیری می شود.

کــوتــاه

توقیف کامیون با ۹2 کیلو تریاک 
فرمانده انتظامی شهرستان نهبندان از 
کشف ۹۲ کیلو و ۶۰۰ گرم تریاک در بازرسی از 
یکدستگاه کامیون در این شهرستان خبر داد. 
سرهنگ حسین عرب اظهار داشت: ماموران 
ایست و بازرسی سهل آباد شهرستان نهبندان 
هنگام کنترل خودروهای عبوری به یکدستگاه 
کامیون کشنده  مشکوک شده و خودرو را جهت 
بررسی بیشتر متوقف کردند. وی افزود: مأموران 
پس از هماهنگی با مقام قضائی در بازرسی 
تکمیلی از کامیون، ۹۲ کیلو و ۶۰۰ تریاک 
که به طرز ماهرانه ای جاساز شده بود کشف 
کردند. فرمانده انتظامی شهرستان نهبندان 
بیان داشت: مأموران در این رابطه یکدستگاه 
کامیون را توقیف و یک متهم نیز دستگیر که 
با تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی 
به مراجع قضائی معرفی شد. سرهنگ عرب 
خاطرنشان کرد: پلیس در راستای برقراری 
نظم، امنیت و آرامش عمومی برای هموطنان 
عزیز در تمامی ساعات شبانه روز از هیچ تاشي 

فروگذار نخواهد کرد.

موبایل قاپ دستگیر شد
تهران  پیشگیری  پلیس  سرکانتر دوم 
بزرگ از دستگیری سارقی که با استفاده از 
موتورسیکلت پاک مخدوش اقدام به سرقت 
تلفن همراه مردم در محدوده ستارخان کرده 
بود، خبرداد. سرهنگ حسین مافی درباره 
جزئیات دستگیری این سارق موبایل قاپ 
 ۱۱۸ کانتری  عملیات  ماموران  گفت: 
ستارخان درحال گشت زنی در محدوده خیابان 
چوب تراش تهران بودند که به یکدستگاه 
موتورسیکلت با پاک مخدوش، مشکوک 
شده و رفتار موتورسیکلت سوار را به شکل 
نامحسوس تحت نظر قرار دادند. وی ادامه 
داد:  دقایقی بعد متهم به وسیله موتورسیکلت 
و با استفاده از ساح سرد به سرعت به سمت 
شهروندی که در آن سوی خیابان بود رفته و 
اقدام به قاپیدن موبایل او کرد و به سرعت از 
محل متواری شد که در همین حین ماموران 
کانتری برای دستگیری وی وارد عمل شدند 
و دقایقی بعد او را متوقف کردند. اما در همین 
حین متهم برای فرار از دست ماموران با ساح 
سرد به آنان حمله ور شد. سرکانتر دوم پلیس 
پیشگیری تهران بزرگ با بیان اینکه با آمادگی 
بالای ماموران این سارق خلع ساح و دستگیر 
شد، گفت:  این فرد به مقر انتظامی منتقل و 
تحت بازجویی قرار گرفت که در جریان آن به 
جرم خود و ۱۵ فقره موبایل قاپی در محدوده 
خیابان ستارخان اعتراف کرد. مافی با بیان اینکه 
متهم جزو افراد سابقه دار بود، خاطرنشان کرد: 
این فرد پس از تشکیل پرونده، برای ادامه روند 
رسیدگی به جرم روانه دادسرا شد. تحقیقات 
پلیس برای شناسایی مالخر اموال مسروقه و 
همچنین کشف دیگر جرائم ارتکابی احتمالی 

همچنان ادامه دارد.

کشف پوشاک قاچاق 
فرمانده انتظامی استان کردستان از کشف 
۵ میلیارد ریال پوشاک قاچاق در شهرستان 
بانه خبر داد. سردار علی آزادی اظهار داشت: 
ماموران انتظامی شهرستان بانه در راستای 
طرح مبارزه با قاچاق کالا و با اشراف اطاعاتی 
از انتقال محموله پوشاک قاچاق از طریق 
محورهای عبوری این شهرستان مطلع شدند 
و بافاصله بررسی موضوع را در دستور کار 
خود قرار دادند. وی افزود: مأموران انتظامی 
محل تردد قاچاقچیان را شناسایی کردند و در 
عملیات ضربتی یک هزار و ۳۵۰ ثوب پوشاک 
قاچاق کشف کردند که کارشناسان ارزش این 
محموله را ۵ میلیارد ریال برآورد کردند. سردار 
آزادی با بیان نقش مخرب قاچاق کالا و ارز در 
اشتغال، تولید و اقتصاد داخلي خاطرنشان 
کرد: پلیس با تمام توان در برابر این پدیده شوم 
اقتصادي ایستاده است و از عموم مردم تقاضا 
مي شود هر گونه اخبار و اطاعات در خصوص 
کالاي قاچاق را از طریق شماره تلفن ۱۱۰ به 

پلیس اطاع دهند.

گرمسار  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
از گرفتارشدن سارقی که از کارگران یک 
شرکت سرقت کرده بود در دام پلیس خبر 
داد. سرهنگ داود آقازاده گفت: به دنبال اعام 
مرکز فوریت هاي پلیسي ۱۱۰ مبني بر وقوع 
یک مورد سرقت در آدرس جنت آباد- شهرک 
صنعتي، واحد گشت به محل اعزام  و فردی با 
مراجعه به گشت اظهارداشت: »من حسابدار 
یکی از شرکت های اینجا هستم، پس از مراجعه 
کارگران به آسایشگاه خود متوجه کسر مبالغي 
از جیب لباس هایشان شدند.« آقازاده ادامه 
داد: با توجه به اظهارات این فرد ماموران یگان 
انتظامی با بررسی صحنه و انجام اقدامات 
هوشمند پلیسی در محل و با همکاری کارگران 
توانستند هویت سارق را شناسایی کنند. این 
مقام انتظامی با اشاره به اینکه در بررسی های 
فنی پلیس مشخص شد سارق ۲۸ ساله تبعه 
خارجی بوده و در یکی از شهرستان های استان 
تهران ساکن است، افزود: پس از اخذ نیابت 
قضائی ماموران به مخفیگاه سارق رفته و وی را 

در یک اقدام غافلگیرانه دستگیر و به شهرستان 
گرمسار منتقل کردند. سرهنگ آقازاده با بیان 

اینکه از مخفیگاه متهم وجوه سرقت شده 
از کارگران شرکت شهرک صنعتی کشف و 

ضبط شد، اضافه کرد: وجوه سرقت شده به 
مالباختگان بازگردانده شد و همچنین این 
سارق در بازجویی های فنی پلیس به دو فقره 
سرقت دیگر از کارخانه هایی که قبا در آن 
مشغول به کار بود نیز اعتراف کرد .سرهنگ 
آقازاده تصریح کرد: با این اعترافات متهم 
بررسی ابعاد موضوع در دستور کار قرار گرفت 
و مشخص شد متهم زمانی که در کارخانه های 
دیگری در همان شهرک صنعتی مشغول به 
کار بوده آلومینیوم خشک، درجه ریخته گری 
و... را به سرقت برده و آنها را با قیمت ناچیزی 
در یکی از شهرستان های شرقی استان تهران 
به منظور تهیه پول خرید موادمخدر فروخته 
بود. فرمانده انتظامی گرمسار با اشاره به اینکه 
شناسایی شکات این پرونده در دست اقدام 
است و متهم برای سیر مراحل قانونی به دادسرا 
معرفی و پس از تعیین وثیقه قانونی روانه زندان 
شد، خاطرنشان کرد: ارزش اموالی که سارق 
قبا به سرقت برده بود بنا بر نظر کارشناسان 

مربوطه  ۴ میلیارد ریال برآورد شده است.

سارق پول کارگران اعتراف کرد

پسر جوان در اقدامی هولناک به قتل رسید. بیست و دوم 
اسفندماه سال ۱۴۰۱، کشف جسد پسر جوانی در یکی از  
شهرک های صنعتی شهرری از سوی رهگذران به مرکز 
فوریت های پلیسی ۱۱۰ گزارش داده شد که با اعام این 
خبر، تیمی زبده از کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 
راهی محل حادثه شدند و تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند. 
تیم جنایی در محل حادثه با جسد پسر جوانی مواجه شدند 
که از ناحیه ران پا هدف ضربه چاقو قرار گرفته و به قتل 
رسیده بود؛ بررسی های اولیه نشان می داد مقتول کارگر 
یکی از کارگاه های اطراف بوده و ساعتی قبل از این جنایت 
هولناک با دوست خود به نام »حامد«، قرار ماقات داشته 
است. همین کافی بود تا اقدامات اطاعاتی کلید زده شود و 

در نخستین گام مشخص شد، مقتول با »حامد« اختافات 
مالی گسترده ای داشته و قاتل پس از ارتکاب جنایت 
به محل نامشخصی واقع در شمال کشور رفته و مخفی 
شده است. تحقیقات در رابطه با این پرونده ادامه داشت 
تا اینکه کارآگاهان دایره ویژه قتل پلیس آگاهی تهران 
بزرگ با تحقیقات شبانه روزی پی بردند، قاتل به اطراف 
تهران بازگشته و در خانه نیمه کاره ای زندگی می کند که 
این سرنخ مهم باعث شد تا متهم در یک قدمی بازداشت 
قرار بگیرد. کارآگاهان در گام بعدی بی درنگ راهی محل 
موردنظر در سه راه آدران شدند و پس از تعقیب و مراقبت 
چند دقیقه ای متهم را در زمان مناسب با  یک عملیات 
غافلگیرانه به دام انداختند. متهم پس از انتقال به اداره 

دهم پلیس آگاهی در همان بازجویی های اولیه به قتل 
دوست خود اعتراف کرد و گفت: »با مقتول دوست بودم اما 
او مبلغ زیادی از من پول قرض گرفته و حاضر بازگرداندن 
نبود؛ به همین خاطر چند باری سر همین موضوع با او 
درگیر شدم.« متهم ادامه داد: »روز حادثه با او قرار ماقات 
گذاشتم و موضوع را مطرح کردم اما قبول نکرد پولم را 
پس دهد؛ به همین دلیل درگیری میان ما آغاز شد که 
در جریان این نزاع با چاقو به ران پای مقتول ضربه زدم 
و مرتکب جنایت شدم.« به گزارش تسنیم، با دستور 
قضاوی، متهم برای روشن شدن زوایای پنهان پرونده و 
تحقیقات تکمیلی در اختیار کارآگاهان اداره دهم پلیس 

آگاهی قرار گرفت.

قتل پسر جوان به دست دوستش

نشت و انفجار لوله گاز موجب خسارت و تخریب ۶ واحد مسکونی و تجاری در جویبار شد. 
مسوول آتش نشانی شهرداری جویبار با بیان این که، نشت و انفجار لوله گاز موجب خسارت 
و تخریب به ۶ واحد مسکونی و تجاری در گلییرد جویبار شد، گفت: این انفجار در درون 
مجتمع مسکونی اتفاق افتاد. عیسی آقاپور افزود: در کمترین زمان ممکن بعد از این حادثه 
ایستگاه های آتش نشانی شهرداری جویبار در قالب یک گروه به محل حادثه اعزام شدند. 
وی گفت: در این حادثه به دلیل نشت گاز در طبقه همکف، انفجار و آتش سوزی رخ داد که 
بالابودن قدرت انفجار گاز منجر به تخریب بخشی زیادی از یک واحد مسکونی و خسارت 
به ۶ واحد مسکونی و تجاری در روستای گلییرد جویبار شد. سرپرست سازمان آتش نشانی 
جویبار با بیان اینکه با تاش نیروهای امدادی آتش به طور کامل مهار و تعداد ۲ نفر مصدوم 
از محل حادثه خارج و تحویل اورژانس داده شدند. آقاپور افزود: در اثر انفجار، سازه مجتمع 
مذکور در حال حاضر ناایمن تشخیص داده شد و کل مجتمع یک واحد مسکونی به صورت 
کامل تخیله شد. مسئول آتش نشانی شهرداری جویبار بیان داشت: در این حادثه ۲ پیرمرد 
و پیرزن ۷۰ و ۷۵ ساله دچار سوختگی و مصدومیت شدند و به بیمارستان عزیزی جویبار 

انتقال داده شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان کرمان از دستگیری یک سارق و جاعل حرفه ای به همراه همسرش با 
بیش از ۳۰ فقره سرقت، کاهبرداری و جعل اسناد خبر داد. سرهنگ مهدی پورامینایی افزود: در پی 
شکایت تعدادی از شهروندان مبنی بر کاهبرداری فردی همراه با همسرش از آن ها با ارائه پیامک 
واریز وجه و رسید جعلی پرداخت، بررسی موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران کانتری ۲۳ 
شهر کرمان قرار گرفت. وی اظهار داشت: ماموران کانتری ۲۳ کرمان با تاش بی وقفه و پس از انجام 
یکسری اقدامات پلیسی، شخص مورد نظر را به همراه همسرش شناسایی و دستگیر کردند. سرهنگ 
پورامینایی با بیان اینکه متهم با همکاری همسرش اقدام به کاهبرداری می کرده است، تصریح کرد: 
این شخص در اعترافاتش عنوان کرده که سوژه هایش را از طریق سایت دیوار شناسایی و سپس با ارائه 
رسید جعلی، اقدام به کاهبرداری از آنها می کرده است. وی ادامه داد: این متهم که تاکنون به بیش از 
۲۰ فقره کاهبرداری اعتراف کرده، چندین فقره سرقت موتورسیکلت را نیز انجام داده است. سرهنگ 
پورامینایی اضافه کرد: متهمان پس از تشکیل پرونده، به منظور سیر مراحل قانونی به مراجع قضایی 
کرمان معرفی و تحویل داده شدند. فرمانده انتظامی شهرستان کرمان در پایان گفت: لازم است افراد 
در زمان معامله ابتدا با بررسی حساب بانکی خود از واریز پول به حساب اطمینان حاصل کرده و سپس 

کالا را تحویل خریدار دهند.

زوج جاعل و سارق دستگیر شدندانفجار گاز و تخریب ۶  واحد مسکونی



آرمان ملی: اگرچه تیم ملی در تورنمنت اردن به مقام قهرمانی 
رسید اما جایگاه شاگردان قلعه نویی در رده بندی فیفا تغییری 
نخواهد کرد، این در حالی است که رقیبان کشورمان در این 

رده بندی صعود می کنند. 
  جایگاه جهانی و آسیایی

به رغم برد های اخیر تیم ملی، تغییری در جایگاه تیم ملی 
فوتبال ایران در رده بندی آتی فیفا ایجاد نخواهد شد. ایسنا نوشت: 
دیدارهای ملی فوتبال در سراسر جهان برگزار و بر این اساس 
رده بندی جدید تیم های ملی نیز مشخص شد. تیم ملی فوتبال 
ایران در این ماه توانست ابتدا اردن را سه بر یک شکست دهد و 
در ادامه نیز با چهار گل قطر را از پیش رو برداشت. تیم ملی ایران 
با وجود این دو پیروزی همچنان بدون تغییر در رده دوم آسیا و 
۲۱ جهان قرار دارد. این در حالی است که ژاپن بعد از دو پیروزی 
در بازی های  دوستانه برابر کانادا و تونس توانست با یک پله صعود 
به رده هجدهم دنیا برسد. کره جنوبی نیز با دو برد در دیدارهای 
دوستانه توانست با سه پله صعود به رده ۲۳ جهان صعود کند تا 
بعد از ژاپن و ایران در رده سوم آسیا قرار داشته باشد. در صدر این 
رده بندی، تیم ملی آرژانتین قرار دارد که بالاتر از فرانسه و برزیل در 
جایگاه نخست ایستاده است. در بین ۱۰ کشور اول رده بندی فیفا، 
بیش ترین سقوط را کرواسی داشت که با چهار پله سقوط به رتبه 
دهم رسید. بیش ترین صعود را نیز ولز داشت که با پله پله صعود 

توانست به رده ۲۸ جهان برسد. 
  نظر کارشناس فوتبال 

ابراهیم قاسم پور در گفت وگو با فارس، درمورد برتری چهار 
بر صفر تیم ملی فوتبال کشورمان مقابل قطر و کسب قهرمانی 
تورنمنت اردن، اظهار داشت: تا دقیقه ۶۵ هر ۲ تیم در کارهای 
تهاجمی حرفی برای گفتن نداشته و دنبال گل نخوردن بودند. 
بیشتر بازی در وسط میدان جریان داشت و به جز یک تا ۲ صحنه 
که روی دروازه قطر ایجاد شد، خطر خاصی روی دروازه ها به وجود 
نیامد. در واقع ما فقط ۱۰ دقیقه خوب بازی کردیم و حریف نیز با 
تحلیل رفتن قوای بدنی اش، هیچ کاری نتوانست انجام بدهد. وی 
افزود: البته این تورنمنت از لحاظ فنی کمک خاصی به تیم ملی 
نمی کند و با سبکی که تا دقیقه ۶۵ از تیم ملی دیدیم، خیلی به 
موفقیت در جام ملت ها خوشبین نیستم . امیدوارم در این فرصت 
کوتاه باقی مانده شرایط تیم بهتر از این تورنمنت باشد . بازیکن 

اسبق تیم ملی در واکنش به این موضوع که ایران موفق شد ۴ گل 
به تیمی بزند که مدافع عنوان قهرمانی جام ملت ها است، توضیح 
داد: در جام ملت های قبلی بازیکنان قطر کنار هم جفت و جور شده 
بودند و اتفاقی مانند قهرمانی یونان و دانمارک در یورو افتاد و این 
تیم توانست قهرمانی را به دست بیاورد. تیمی که اکنون کی روش 
در اختیار دارد زمین تا آسمان با آن تیم فرق کرده. ضمن اینکه باید 
به این نکته توجه داشت قطری ها جزء معدود میزبان های تاریخ 
جام جهانی بودند که بدون امتیاز از این مسابقات حذف شدند . 
اصا شرایط فعلی شان قابل قیاس با دوره قبلی جام ملت ها نیست. 
قاسم پور عنوان کرد: البته من درمورد کی روش هم بحث دارم. 
می گفتند او در ایران امکانات ندارد، اما در قطر با وجود در اختیار 
داشتن امکانات فوق العاده، بازیکن ندارد . دوستانی که سنگ او را به 
سینه می زنند، اکنون توجه کنند که تیم این مربی ۴ گل از ایران 
خورد. به جز عربستان، کشورهای حاشیه خلیج فارس استعداد و 
پتانسیل خاصی ندارند. امارات یک دوره مثل قطر جرقه زد و پس 
از یک دوره ۳-۲ ساله در فوتبال آسیا محو شد. بحرین به همین 
ترتیب . عراقی ها که استعدادهای خیلی بیشتری دارند چندین سال 

است از سطح اول فوتبال قاره فاصله گرفته اند. 
  نظر مربیان تیم ملی 

مربی تیم ملی گفت: برگزاری بازی های بزرگ برای تیم ملی 
نیاز به حداقل ۲، ۳ میلیون دلار پول دارد که در توان فدراسیون 
فوتبال نیست. رحمان رضایی پس از بازگشت تیم ملی فوتبال 
درباره قهرمانی ایران در تورنمنت اردن گفت: تیم های خوبی 
در این تورنمنت شرکت کرده بودند و خوشبختانه توانستیم 
بازی های خوبی انجام دهیم. نقایصی در این دو بازی داشتیم ولی 
به نظر من برد در این بازی ها خیلی مهم بود. سال ها بود که اردن 
را به این شکل نبرده بودیم و در بازی فینال هم قطر را در یک بازی 
بی نقص با نتیجه خوبی شکست دادیم. وی درباره این موضوع که 
قبول دارد تیم ملی نیاز به حریفان بزرگ تر دارد، گفت: صددرصد 

همین طور است اما این موضوع نیاز به بودجه و امکانات بیشتر 
دارد و در توان تیم ملی ایران نیست. همه شرایط تیم های دیگر 
مثل ژاپن و کره جنوبی را با تیم ایران قیاس می کنند و حق دارند 
ولی فدراسیون باید حداقل ۲، ۳ میلیون دلار داشته باشد تا یک 
بازی دوستانه خیلی خوب داشته باشیم یا بتوانیم با تیم های بزرگ 
اروپایی و آمریکای جنوبی بازی کنیم. متأسفانه این موضوع در توان 
فدراسیون فوتبال نیست. مربی تیم ملی فوتبال درباره مصدومیت 
پورعلی گنجی عنوان کرد: متأسفانه مرتضی مصدومیت بدی پیدا 
کرد و امیدوارم هرچه زودتر به تیمش برگردد. این طور که دکتر 
می گوید مشکل رباط صلیبی دارد و باید آزمایش نهایی را بگیرد. 

  صحبت فدراسیون 
مهدی محمدنبی نایب رئیس اول فدراسیون فوتبال پس از 
بازگشت تیم ملی از تورنمنت اردن اظهار داشت: طبق تقویم 
تیم ملی در این تورنمنت شرکت کردیم. خوشبختانه به لحاظ فنی 
چیزی که مدنظر قلعه نویی بود بخشی از آن در این مسابقات به 
لحاظ تئوری و عملی انجام شد. امیدواریم برای بازی های مقدماتی 
که در آبان ماه برگزار می شود، این تورنمنت به تیم ملی کمک و راه را 
برای جام ملت ها هموار کند. وی در واکنش به این موضوع که انتظار 
می رود تیم ایران در آستانه جام ملت ها با تیم های قوی تر بازی کند، 
گفت: نیت هر فدراسیونی همین است که تیم ملی در مسابقات 
قوی تر شرکت کند. قاعدتاً این موضوع منابع مالی خودش را 
می خواهد و فدراسیون محدودیت هایی دارد. از طرف دیگر دیدگاه 
سرمربی هماهنگی بیشتر در تیم است. در کنار آنهم این است 
که بازیکنان در این مسابقات بتوانند به کیفیت مدنظر کادر فنی 
برسند. نبی در مورد انتخاب مجدد بهاروند به عنوان رئیس سازمان 
لیگ و انتقادات به این موضوع، گفت: من این مدت در ایران نبودم 
و رسانه ها را نخواندم، اما آنچه مشخص است، استدلال فدراسیون 
در این بخش هاست! بهاروند تجربه کافی در سازمان لیگ را دارد و 

برای او آرزوی موفقیت داریم. 
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دیدگـاه

گفت وگو

  کوتاه 
فارس: سروش رفیعی در خصوص مصدومیت مرتضی 
پورعلی گنجی، اظهار داشت: حال روحی مرتضی خوب 
بود. ان شاا... اتفاق خاصی نیفتد. وی درمورد اینکه خیلی ها 
می گویند شاید پرسپولیس بدنسازی خوبی نکرده که 
بازیکنانش تا این اندازه مصدوم می شوند، توضیح داد: همه 
این مصدومیت ها اتفاقی است که در یک لحظه می افتد. 
ان شاا... حالشان هرچه سریع تر خوب می شود. امیدوارم هیچ 
فوتبالیستی مصدوم نشود چون واقعا سخت است. رفیعی 
درپاسخ به این سوال که آیا برای بازی با پیکان آماده هستند، 
گفت: همه چیز عالی است. وی درخصوص اینکه آیا یحیی 
گل محمدی در روزهای اخیر در تمرینات این تیم حضور 

فعالی داشته است، عنوان کرد: همه چیز عالی است. 

بیــن المــلل 
  بازیکن تیم ملی فوتبال آرژانتین زمان خداحافظی اش 
از تیم ملی را اعام کرد. آنخل دی ماریا، عضو تیم قهرمان 
جام جهانی ۲۰۲۲، اعام کرد که پس از کوپاآمه ریکا ۲۰۲۴ 
از فوتبال ملی خداحافظی خواهد کرد. بازیکن تیم بنفیکا 
پرتغال تایید کرد که قصد ندارد در جام جهانی ۲۰۲۶ 
شرکت کند. دی ماریا همچنین فاش کرد که قبل از ترک 
پاری سن ژرمن در پایان فصل۲۰۲۲-۲۰۲۱ به لیونل مسی 
چه گفته بود. دی ماریا در مصاحبه با تودو پاسا گفت: پس 
از کوپاآمه ریکا تیم ملی آرژانتین را ترک خواهم کرد. این 
تصمیم قطعی است. او درباره صحبت هایش با مسی در زمان 
ترک تیم پاریسی هم اظهار کرد: لئو را در پاری سن ژرمن در 
آغوش کشیدم و به او گفتم: تنها چیزی که از آن سپاسگزارم 
این است که توانستم با تو در یک باشگاه بازی کنم و بتوانم 
هر روز تو را ببینم. این وینگر ۳۵ ساله تاکنون ۱۳۴ بازی ملی 
انجام داده و ۲۹ گل به ثمر رسانده است. او نقش مهمی در 
قهرمانی آرژانتین در کوپاآمه ریکا ۲۰۲۱ و جام جهانی ۲۰۲۲ 
داشت. دی ماریا در هر دو فینال مقابل برزیل و فرانسه گلزنی 

کرده بود. 
  هافبک یوونتوس گفت اخبار نادرستی درباره پرونده 
شرط بندی او در فضای مجازی منتشر شده است. نیکولو 
فاجولی، بازیکن تیم یوونتوس ایتالیا، در شرط بندی 
غیرقانونی دست داشته و به مدت هفت ماه از حضور در 
میادین محروم خواهد بود. این هافبک ایتالیایی که طی هفته 
اخیر سوژه رسانه ها و فضای مجازی بود به سکوتش پایان 
داد و گفت اخبار نادرستی در رسانه ها درباره او وجود دارد. 
فاجولی گفت: بعد از اشتباهم فکر کردم از هواداران یوونتوس 
و همه هواداران فوتبال در سراسر جهان عذرخواهی کنم. 
از اخبار نادرستی که در روزنامه ها منتشر می شود شوکه 
شده ام. این اخبار پر از جزئیات نادرست اند تا من را یک آدم بد 
جلوه دهند. به زودی همه چیز را توضیح خواهم داد. هافبک 
باشگاه یوونتوس ابتدا ۱۲ ماه محروم شد که پنج ماه آخر آن به 
مجازات جایگزین یعنی شرکت در جلسات موسسات مبارزه 
با قمار تبدیل خواهد شد. این بازیکن ۲۲ساله ابتدا با احتمال 
محرومیت سه ساله روبه رو بود اما پس از همکاری با پلیس 

محرومیتش کاهش یافت. 

 تا اعلام رای قطعی 
 برای کشتی سرپرست نمی گذاریم 

ایسنا: معاون توسعه ورزش حرفه ای و 
قهرمانی وزارت ورزش و جوانان گفت: فدراسیون 
کشتی تا ۲۰ روز فرصت اعتراض دارد. محمد 
پولادگر در حاشیه مجمع عمومی سالیانه 
هاکی درباره ابطال انتخابات فدراسیون کشتی 
گفت: رای ابطال انتخابات فدراسیون کشتی از 
نظر ما قطعی نیست و ۲۰ روز فرصت تجدید 
نظر خواهند داشت و تا این زمان امکان انتخاب 
سرپرست جدید برای این فدراسیون وجود ندارد 
تا رای نهایی قطعی شود. وی درباره مبلغ پاداش 
مدال آوران بازی های آسیایی هانگژو چین از 
طرف وزارت ورزش و جوانان اظهار کرد: در این 
زمینه تامین اعتبار انجام شده ولی هنوز میزان 
مبلغ پاداش در نظر گرفته شده مشخص نیست. 
البته پاداش ها به صورت ریالی خواهد بود. به 
گزارش ایسنا، همچنین آرش فرهادیان مدیرکل 
امور مشترک فدراسیون های ورزشی در جمع 
خبرنگاران با اشاره به اهدای یک زمین چمن 
هاکی به این فدراسیون از سوی وزارت ورزش 
و جوانان افزود: کارهای این زمین چمن در حال 
شکل گیری است و امیدوارم زودتر کارهای نصب 

و احداث آن سریع تر انجام شود. 

 منهای فوتبال

 
درآمد شرکت آدیداس

 چه میزان است؟ 
آدیداس، غول آلمانی لوازم ورزشی انتظار 
دارد که درآمد آن در ۳ماهه سوم سال به میزان 
۶ میلیارد یورو برسد. به نقل از اسپرت نیوز، 
شرکت آلمانی پوشاک ورزشی آدیداس اعام 
کرد که انتظار دارد ۶ میلیارد یورو در ۳ماهه سوم 
درآمد داشته باشد که کاهش ۶ درصدی سالانه را 
نشان می دهد. این شرکت در گزارش اولیه خود 
خاطرنشان کرد که حاشیه ناخالص آن با ۰.۲ 
واحد درصد افزایش به ۴۹.۳ درصد در ۳ ماهه 
سوم رسیده است. آدیداس سود عملیاتی ۴۰۹ 
میلیون یورویی را برای همان دوره پیش بینی 
کرده که این عملکرد را به تاثیر مثبت حاصل از 
فروش باقیمانده موجودی یزی نسبت داده است. 

 ویــژه

توقع قهرمانی آسیا از تیم ملی 

درباره برتری ۴ بر صفر تیم ملی مقابل قطر و قهرمانی در 
تورنمنت اردن باید بگویم بازی خوبی را از تیم ملی دیدیم ولی 
کیفیت چمن ورزشگاه اصاً مهیای برگزاری بازی فوتبال 
نبود. در نیمه اول بازی متعادلی را از هر دو تیم دیدیم، ولی 
در نیمه دوم قطر حرفی برای گفتن نداشت و می توانستیم با 
تفاضل گل بیش از ۴ گل در این بازی برنده شویم. استراتژی 
دفاعی کارلوس کی روش در این بازی در هم شکست و تیم او 
یک موقعیت خطرناک هم روی دروازه ما نداشت. پیش از این 
بازی های بهتری از قطر دیده بودیم، ولی این تیم برابر تیم ملی 
کشورمان دست و پا بسته و تسلیم بود و شکست سنگینی 
خورد. متأسفانه آسیب دیدگی برای بازیکنی رخ داد که در این 
سال ها یکی از بازیکنان خوب فوتبال ما بوده است. امیدوارم 
مصدومیت پورعلی گنجی شدید نباشد و هرچه زودتر به 
شرایط بازی برگردد. اول از همه برای خودش آرزوی سامتی 
دارم و دوم اینکه بتواند هر چه زودتر آماده شود تا پرسپولیس 
بتواند زاز این بازیکن خوب استفاده کند. بعد از آن هم بتواند 
برای تیم ملی به میدان برود. تیم ملی مجموعه ای از بازیکنان 
منتخب است و اگر یک نفر مصدوم شود جایگزین او انتخاب 
می شود، اما در تیم باشگاهی مصدومیت یک بازیکن ملی پوش 
خبر خوبی نیست. پورعلی گنجی سابقه پارگی رباط صلیبی 
را زمانی که در چین بود دارد و امیدوارم این بار مصدومیت وی 
جدی نباشد. وقتی بحث تحریم ها در میان است و تیم های 
ملی جهان برای بازی با ما درخواست مالی دارند، شرایط بازی 
سخت می شود. امیدوارم فدراسیون فوتبال با درآمدزایی 
مناسب خودکفا باشد و بتواند با حریفان آماده دنیا بازی کند. 
با این حال کاچی به از هیچی و اینکه تیم ملی فرصت حضور 
در بازی های فیفادی را از دست نمی دهد اتفاق مثبتی است. 
حداقل بازیکنان به درک بیشتری از همدیگر می رسند، 
کادرفنی هم آشنایی و شناخت خوبی از کیفیت و خصوصیات 
اخاقی و فنی بازیکنان ملی پیدا می کند. انتقادات سازنده 
لازمه پیشرفت هر تیمی است و کادرفنی می تواند تشخیص 
دهد چه انتقادی مغرضانه و چه انتقادی سازنده است. در جام 
ملت ها فینالیست شدن جای خود دارد، اگر توقع قهرمانی 
نداشته باشیم از کدام تیم ملی می توانیم چنین انتظار را داشته 
باشیم. بیشتر بازیکنان ترکیب ثابت تیم ملی هر کدام تجربه 
جام جهانی دارند. علیرضا بیرانوند، محمدحسین کنعانی 
زادگان، احسان حاج صفی، رامین رضاییان، مرتضی پورعلی 
گنجی، سعید عزت اللهی، روزبه چشمی، علیرضا جهانبخش، 
مهدی ترابی، مهدی طارمی و سردار آزمون، شخص امیر 
قلعه نویی هم دومین جام ملت های آسیا را به عنوان سرمربی 
تجربه خواهد کرد. اگر از چنین تیمی توقع قهرمانی نداشته 
باشیم از کدام تیم داشته باشیم؟ تیم ملی باید در فینال جام 

ملت های حاضر شود و به قهرمانی برسد. 

مرتضی فنونی زاده  پیشکسوت پرسپولیس 
حواشی  خصوص  در  فوتبال  کارشناس  و 
پرسپولیس و تیم ملی فوتبال کشورمان صحبت 

کرد. 
یحیی  قرارداد  تمدید  درباره   
گل محمدی با تیم فوتبال پرسپولیس چه 

نظری دارید؟
 باشگاه در مورد تمدید قرارداد گل محمدی کار 
خوبی انجام داد. چون تیم در کوران رقابت های 
فصل است و در ادامه نیز قرار است در سه جبهه 
لیگ برتر، لیگ قهرمانان آسیا و جام حذفی 
شرکت کند. از طرفی گل محمدی جایگزینی 
ندارد و همه مربیان امتحان خودشان را پس 
داده اند. ضمناً در چند سال اخیر که به عنوان 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس بود توانست سه 
بار قهرمان ایران شود و یک بار هم به فینال لیگ 

قهرمانان آسیا صعود کند.
 نظر شما  در مورد فشردگی بازی های 
پرسپولیس در لیگ برتر و لیگ قهرمانان 

آسیا چیست؟
پرسپولیس در بازه زمانی ۷۶ روزه باید ۱۴ 
بازی را انجام بدهد که بازیکنان بعد از چند ماه 
تعطیلی در شرایط مسابقه ای قرار می گیرند. هر 
۴ روز یک بار بازی کردن زیاد برای یک تیم آماده 
سخت نیست و تیم های حرفه ای دنیا در همین 
شرایط فوتبال بازی می کنند. بازیکنانی که پول 
حرفه ای می گیرند باید تفکرات شان هم حرفه ای 
باشد. اما به شرطی که نفرات اصلی و نیمکت 
نشین تیم همه آماده باشند و محروم و مصدوم 

هم نداشته باشد.
 آسیب دیدگی یاسین سلمانی را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
 سفر های زیاد باعث شد سلمانی خسته شود و 
قوای بدنی اش کم شد و در نهایت نیز رباط صلیبی 
پاره کرد. محرم نویدکیا بازیکن خوب تیم ملی نیز 
در دوره خود با آسیب دیدگی های زیادی مواجه 
شد که علت اصلی اش سفر های زیاد و بازی کردن 
برای چند تیم بود. اما همان میزان که به بدن فشار 
می آید باید بازیکن به موقع ریکاوری داشته باشد 

تا برای بازی بعدی خودش را آماده کند.
  شرایط تیم ملی برای حضور در جام 

ملت های آسیا از دید شما چگونه است؟
 تیم ملی در بازی های چهارجانبه اردن چندان 
بد بازی نکرد، به خصوص در فینال که عملکرد 
درخشانی مقابل قطر داشت. البته اگر تیم ملی 
مهدی طارمی و سردار آزمون را نداشت، به طور 
حتم هیچ موفقیتی به دست نمی آورد. رقابت های 
جام ملت ها شرایط خودش را دارد و تیم ملی ایران 
کار سختی را در این مسابقات خواهد داشت چون 
به غیر از تیم های ژاپن، کره جنوبی، عربستان و 
استرالیا، سایر تیم های دیگر نیز حریفان چندان 
آسانی برای تیم ملی ایران نخواهند بود و برای 
کسب بهترین نتیجه به قطر خواهند آمد. طارمی 
لیاقت دارد تا در تیم های بزرگ دنیا بازی کند. 
امیدوارم او بهترین بازیکن آسیا شود و حقش است 

که مرد سال فوتبال آسیا شود.

محمد نصرتی 
 کارشناس فوتبال 

فنونی زاده:
پرسپولیس در مورد تمدید 

قرارداد گل محمدی کار 
خوبی انجام داد

مورایس: در دبیرخانه می جنگند  نه   درون  زمین!
ژوزه مورایس، سرمربی پرتغالی سپاهان، در 
 ،noticiasaominuto گفت وگو با سایت
تجربیاتش در ایران را بازگو کرد. او برای دومین 

فصل متوالی هدایت سپاهان را بر عهده دارد. 
  ارزیابی شما از عملکرد این فصل 
سپاهان چیست؟ تیم شما تمام بازی های 

لیگ را برده است.
این فصلی است که انتظار داشتیم بهتر از 
فصل قبل باشد. کار من در سپاهان از فصل 
گذشته شروع شد و در مورد مهم ترین بازیکنان، 
ثبات در ترکیب وجود دارد. اساساً انتظار ما این 
است که بتوانیم فصل را بهتر از سال گذشته 
شروع کنیم و این چیزی است که در حال 
رخ دادن است. در فصل اول، این تعداد امتیازی 
که الان گرفته ایم را نگرفته بودیم. این فصل 
در پنج بازی، پنج برد داریم و خیلی بهتریم 

و انتظارهای ما از نظر فنی برآورده شده است.
  با این وجود یک جریمه برای تیم شما 
در نظر گرفته شده و از سپاهان امتیاز کم 

شده است. چه اتفاقی افتاده است؟
فدراسیون قوانینی را وضع کرده است و 
به نظر من، تفسیر نادرستی از قوانین بازی 
جوانمردانه وجود داشته است. آنها برای هر 
باشگاه محدودیت بودجه در نظر گرفتند که 
بی معناست، زیرا همه باشگاه ها امکانات یکسانی 
ندارند. مثاً ما در لیگ قهرمانان آسیا شرکت 
می کنیم و تیم هایی هم هستند که در این 
رقابت ها شرکت نمی کنند. ما ۵۰ هزار هوادار 
در ورزشگاه داریم در حالی که باشگاه هایی 
هستند که فقط ۵ هزار هوادار دارند. بنابراین 

آنها امکانات مالی یکسانی ندارند و فدراسیون 
یک ماه قبل از شروع مسابقات آن هم با وجود 
قراردادهایی که قباً امضاشده، محدودیتی 
را اعمال و این آیین نامه را اجرا کرد. اینها 
مشکات قراردادی است که می گویند باید 
محقق شود و محقق نمی شود. به عنوان مثال، 
قرارداد بازیکنان خارجی به جای یورو، به دلار 
بود یا افزایش حقوق با محدودیت درصدی 
روبه روست. در برخی از قراردادها این مسائل 
مطرح نشد و فدراسیون به دلیل شکایت 
باشگاه های رقیب چنین تصمیمی گرفت. 
طنز ماجرا اینجاست که ما را مجازات می کنند. 
نکته اینجاست که سپاهان با کارخانه فولاد، 
اسپانسر باشگاه، مرتبط بوده و همه حساب ها 

روشن است.
  یعنی مسائل خارج از زمین؟

برخی باشگاه ها در نهایت بودجه کمتری 
دارند، چون حقوقی را اعام می کنند که واقعی 
نیست و این وضعیت عجیب است. یعنی چهار 
باشگاه رقیب گایه دارند چون سپاهان بعد 
از چهار بازی شرایط خوبی دارد؛ باشگاهی 
است که تمام شرایط قهرمانی و تکرار وضعیت 
باشگاه هایی مثل استقال یا پرسپولیس را دارد. 
اصولاً آنها دور هم جمع می شوند تا در یک 
دعوا باشند که به نظر من باید در زمین عادلانه 
باشد؛ جایی که تیم ها می برند، می بازند و امتیاز 
می گیرند. متاسفانه این دعوا در دبیرخانه در 
حال انجام است. به نظر من این جنگ که وجود 
دارد، معنا ندارد و امیدوارم فدراسیون با داشتن 
مسئولیت حفاظت از همه باشگاه ها و بدون 

جانبداری بتواند در آینده مسائل را حل و فصل 
کند و امتیازی را که گرفتیم، برگردانده شود. 
مثل پرتغال، اینجا در ایران نیز رقابت برای 
قهرمانی وجود دارد. معتقدم در آینده همه 

چیز به نفع ما پیش خواهد رفت.
  و چگونه یک مربی با این موضوع کنار 
می آید و تمرکز بازیکنان را حفظ می کند؟

کار آسانی نبوده است، زیرا بازیکنان نیز 
بی عدالتی را احساس می کنند؛ به خصوص اینکه 
برخی از آنها در باشگاه های دیگر بازی کرده اند و 
می دانند که کارها چگونه انجام می شود. آنها به 
اینجا می آیند و می دانند که کارها در این باشگاه 
چگونه انجام می شود. اصولا سایر باشگاه ها با 
چیزهایی که به نظر من منطقی نیست، سعی 

می کنند عملکرد ما را مخدوش کنند.
  سطح فوتبال در ایران را چگونه 

دیدید؟
ایران فوتبال فیزیکی، فنی و سریعی دارد، 
البته سریع نه از نظر تصمیم گیری بلکه از نظر 
انتقال پاس و هدف محور بودن. فوتبال ایران 
را می توان مستقیم و سریع توصیف کرد. از 
کیفیت بالای فنی و حتی بدنی بازیکنان ایرانی 
بسیار متعجبم. مسابقات لیگ بسیار جالب 
است و تماشاگران زیادی دارد. مردم ایران 
عاقه زیادی به فوتبال دارند. در واقع بازیکنانی 

با کیفیت بالا وجود دارند.
  سپاهان علاوه بر لیگ برتر ایران، در 
لیگ قهرمانان آسیا نیز حضور دارد. هدف 

شما در این مسابقات چیست؟
در حال حاضر، هدف برنده شدن در بازی 

بعدی است. ما در گروه خوبی هستیم و همه 
رقیبانمان تیم های خوبی اند. بازی اول خارج 
از خانه بود و به تساوی رسیدیم اما از دید من 
فرصت کسب سه امتیاز در بازی نخست را از 
دست دادیم. بازی با الاتحاد هم لغو شد. در 
هفته سوم با حریفی بازی داریم که در دو بازی 

قبلی شکست خورده است. 
در این بازی باید نهایت تاش مان را به 
کار بگیریم و به دنبال سه امتیاز باشیم که 
می تواند برای صعود ما به مرحله دوم حیاتی 
باشد. در نهایت هدف ما همین است. با توجه 
به کیفیت بازی که ارائه می کنیم، آرزوهای 
معقولی در این رقابت ها داریم. بدیهی است 
که امسال تیم های عربی تقویت شده اند و 
همچنین تغییراتی در مقررات ایجاد شده که 
اجازه استفاده از پنج بازیکن خارجی به اضافه 
یک بازیکن آسیایی را می دهد. این بازیکنان 
خارجی و ظرفیت اقتصادی تیم های عربی، 
کیفیتی را ایجاد می کنند که باشگاه های 
ایران، عراق یا ازبکستان نمی توانند آن را 
داشته باشند. سطح جذب باشگاه های عربی 
با تیم های بزرگ اروپایی مانند رئال مادرید 
یا لیورپول برابری می کند. ما نه می توانیم آن 
حقوق ها را پرداخت کنیم و نه آنطور که آنها 
می توانند، هزینه نقل و انتقالات را به بازیکنان 
بپردازیم. در این گروه واقعاً رقابت جالبی 
خواهد بود. حقیقت این است که الاتحاد 
باکیفیت ترین تیم است. سپاهان یازده بازیکن 
با کیفیت دارد و مطمئنیم که نتیجه خوبی 

خواهیم گرفت.

نیاز فوتبال به پول برای بازی دوستانه؟!

ایران درجا زد؛ایران درجا زد؛
کره و ژاپن صعود کردند!کره و ژاپن صعود کردند! 

با انجام دیدارهای ملی در این پنجره، تکلیف چند تیم برای 
صعود به یورو ۲۰۲۴ مشخص شد. 

به گزارش ایسنا، بازی افتتاحیه یورو ۲۰۲۴ در تاریخ 
جمعه ۲۵ خرداد ۱۴۰۳ در آلیانس آرنا و دقیقا یک ماه بعد از 
بازی افتتاحیه دیدار فینال در ورزشگاه المپیک برلین برگزار 
می شود. مکان های برگزاری این مسابقات عبارتند از دورتموند، 
برلین، دوسلدورف، فرانکفورت، گلزن کرشن، هامبورگ، کلن، 
لایپزیگ، مونیخ و اشتوتگارت.  به همین خاطر حضور تیم ملی 
آلمان در یورو قطعی است و ۲۳ تیم دیگر از طریق انتخابی یورو 
انتخاب شده و خواهند شد.  عاوه بر تیم ملی فوتبال آلمان، 
فرانسه، پرتغال، بلژیک، اسپانیا، اسکاتلند، ترکیه، اتریش و 

انگلیس نیز سهمیه حضور در یورو را به دست آوردند. 
وضعیت گروه های انتخابی یورو ۲۰۲۴ می اندازیم 

  گروه A: اسپانیا و اسکاتلند )هر کدام ۱۵ امتیاز( 
صعودشان قطعی است. بازی های باقی مانده تیم صدرنشین و 

تیم دوم را مشخص خواهد کرد. 
 گروه B: فرانسوی ها کاما پرقدرت ظاهر شدند و )۱۸ 
امتیاز( کسب کرده و به عنوان تیم نخست راهی دور بعد شده 
است. پشت سر فرانسه، هلند )۱۲( امتیاز دارد و با یونان 

رقابت دارد. 

 گروه C: انگلیس نایب قهرمان اروپا، با ۱۶ امتیاز پس 
از برتری -۳ ۱ برابر ایتالیا در صدر قرار گرفت. ایتالیا مدافع 
عنوان قهرمانی با )۱۰ امتیاز( پشت سر اوکراین )۱۳ امتیازی( 
قرار دارد، اما یک بازی کمتر انجام داده است. ایتالیا یک دوئل 
مستقیم در شهر لورکوزن برابر اوکراین دارد که بسیار مهم 

است. 
 گروه D: ترکیه )۱۶ امتیاز( دارد و با حضور ویچنزو مونتا 
به عنوان سرمربی صعودش قطعی است. ولز و کرواسی )هر کدام 
۱۰ امتیاز( دارند و برای مقام دوم رقابت می کنند. به دلیل برتری 
در دیدار رودررو، ولز شرایط بهترین نسبت به کرواسی دارد و برد 

مقابل ترکیه و ارمنستان برای این تیم کافی است. 
 گروه E: آلبانی )۱۳ امتیاز( دارد و هنوز به طور صد درصد 
صعود نکرده است. پس از این تیم، جمهوری چک )۱۱ امتیاز( 
دارد. لهستان نیز با روبرت لواندوفسکی )۱۰( امتیاز دارد و به 

دنبال صعود است. 
 گروه F: بلژیک و اتریش دیدارشان لغو شده و باید دید 
یوفا چه تصمیمی برای این دیدار می گیرد. سوئد شانسی برای 

صعود ندارد و در یورو نخواهد بود. 
 گروه G: مجارستان پس از تساوی برابر لیتوانی هنوز به 
طور قطعی صعود نکرده است و همچنان به یک امتیاز از دو بازی 
بعدی نیاز دارد. صربستان )۱۳( امتیاز دارد و به احتمال بسیار 

زیاد به عنوان تیم دوم شانس صعود دارد. 
 گروه H: دانمارک )۱۹ امتیاز( و اسلوونی )۱۹ امتیاز( 
دارند و برای صعود رقابت سختی دارند. قزاقستان )۱۵ امتیاز( 
دارد و پس از برد غافلگیرکننده برابر فناند همچنان شانس 

دارد. 
 گروه I: رومانی )۱۶ امتیاز( در صدر است و سوئیس )۱۵ 

امتیاز( دارد. 
 گروه J: پرتغال بی عیب و نقص بوده و )۲۴ امتیاز( دارد و 
صعودش قطعی است. اسلواکی )۱۶ امتیاز( دارد و شانس زیادی 

برای صعود به عنوان تیم دوم دارد. 
فینال دوره قبل یوررو در ورزشگاه ومبلی برگزار شد و 
تیم ملی ایتالیا توانست با برتری برابر انگلیس در ضربات پنالتی 

عنوان قهرمانی را به دست بیاورد. 

کدام تیم ها مسافران کدام تیم ها مسافران 
یورو شدند؟یورو شدند؟
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غیـــر محرمانـــه
حضور نوازندگان زن، دلیل لغو 

کنسرت علیرضا قربانی!
محمود سالاری معاون امور هنری وزارت ارشاد در 
گفت وگو با مصطفی امامی مجری »استودیو هشت« 
درباره لغو کنســرت علیرضا قربانی در اصفهان بیان 
کرد: مجوز کنسرت توسط وزارت ارشاد و همچنین 
اداره ارشــاد اصفهان صادر شده بود. با این حال به 
دلیل اتفاقی که این میان رخ داد فرمانداری اصفهان 
نامــه لغو را زدنــد و گفتند فعــا )برگزارکنندگان 
کنســرت( دست نگه دارند تا مساله ای بررسی شود. 
معاون امور هنری وزیر ارشــاد درباره جزئیات ارائه 
مجوز به کنسرت علیرضا قربانی توضیح داد و اینکه 

امیدوار است ماجرا زودتر حل شود.
 
 کارمند سامسونگ، جاسوس چین

 از آب درآمد!
یکی از کارمندان ســابق بخش تحقیقات شرکت 
Samsung Display در کــره  جنوبــی به اتهام 
 OLED جاسوسی برای شرکت های صنعت نمایشگر
در چین بازداشت شد. به گزارش TheElec و به نقل 
از دادســتان های محلی، متهم اســنادی را به ارزش 
۳۰۰ میلیون دلار ابتدا به شرکت خودش و سپس به 
چین منتقل کرده است. فرد ۴۹ ساله  خاطی به مدت 
 OLED ۱۰ سال در بخش تجهیزات تولید پنل های
سامســونگ دیســپلی کار کرد، بخشی که مسئول 
مطالعه  روش های موفق تولید پنل های سامســونگ 
بوده است و به عنوان جزئی از محصولات سامسونگ 
شــناخته می شــود. پنل های OLED سامســونگ 
آنچنان موفق بوده اند که اپل باوجود تاش چند ساله 
برای متنوع سازی زنجیره  تأمین، همچنان نتوانسته 
اســت نقش سامسونگ را در زنجیره  تأمین کم رنگ 
کند. بعد از این که محقق سابق سامسونگ دیسپلی 
کار انتقــال فناوری های جدید مرتبط با نمایشــگر 
OLED، مثل تجهیزات انیلینــگ و لیزر اگزایمر یا 
ابزار نوری تمیز کردن ماشــین آلات جوهرافشــان 
رزین را در بین ســال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۰ )۱۳۹۷ 
تا ۱۴۰۰( به پایان رساند، شرکت سامسونگ را ترک 
کرد و در شرکت تولیدکننده  پنل OLED در چین 

مشغول به کار شد.
 

 دستگیری ۹نفر از اخلال گران
 نظم و آسایش شهروندان

فرمانده انتظامی کاشــان از دســتگیری ۹نفر از 
مخان نظم و آســایش شــهروندان در کاشان خبر 
داد. ســرهنگ ایرج کاکاوند با اشاره به جرای طرح 
پاکســازی نقاط آلوده و جرم خیــز برخی محات 
شهرســتان توســط ماموران پلیس امنیت عمومی 
اظهار داشــت: در تداوم اجرای طرح مقابله با اراذل 
و اوباش،  ماموران پلیس امنیت عمومی شهرســتان 
طرح پاکســازی محات جرم خیز از وجود مخان 
نظم عمومی را اجرایی و عملیاتی کردند. وی با بیان 
اینکه امنیت و آرامش مردم خط قرمز پلیس است،  
افزود:  آن دسته از افرادی که  اقدام به قدرت نمایی،  
اوباشــگری،  درگیری های دســته جمعی و سایر 
اعمال مجرمانــه کرده اند و یا به هر نحوی بخواهند 
آرامش شهروندان را خدشه دار کنند با پاسخ قاطع 

و قانونی پلیس روبه رو خواهند شد.

 

 

گـــزارش

گروهی از چهره های شناخته شده دنیای هنر با انتشار پیام هایی 
در فضای مجازی نسبت به حمات اخیر رژیم صهیونیستی به غزه 

واکنش نشان دادند و حمایت خود از فلسطین را اعام کردند. 
علیرضا خمسه ـ بازیگر سینما تئاتر و تلویزیون کشورمان ـ با 
انتشار تصویری تلخ از کودک بی جان در دستان پدرش به کشتار 
کودکان فلسطینی واکنش نشان داده و نوشته: »گاهی کلمات 
درد دارد اما صدا ندارد کشتن ده ها کودک بیگناه جنایت فوق 

بشری است. 
مجید واشقانی ـ بازیگر ـ نیز در واکنش به حمات رژیم 
صهیونیستی با انتشار تصویری تلخ از کودک بی جان نوشت: 

»دیگر باید به انسان بودن تسلیت گفت.« 
ابراهیم داروغه زاده - دبیر سابق جشنواره فجر - با هشتگ 
طوفان الاقصی و عکس هایی از بمباران بیمارستان نوشت: 
»امن ترین مکان ها در هر جنگی بیمارستان ها و مراکز درمانی 
است. رژیم صهیونیستی سیرت واقعی خود را به جهانیان نشان 

داد.«
ملیکا زارعی ـ مجری برنامه های کودک و نوجوان ـ نوشت : 
»این روزها روز کودک است و بیشتر بچه ها در جشن و شادی 
و... من هم به سبب حرفه ای که دارم در معاشرت با بچه ها باید 
در این شادی سهیم باشم اما... مگر می شود تصاویر دردناک 
کودکان بی گناه و معصوم غزه از جلوی چشمانم محو بشود!؟ 
تصویر زجه های پدران و مادران داغدیده ای که معلوم نیست، آیا 
فردا را خواهند دید... همه این تصاویر خواب را از چشمانم ربوده، 
تنها آرزوی روزی رو دارم که صدای شادی کودکان بی گناه تمام 
دنیا رو پر کنه. یاد همه کودکان عزیز و بی گناه که این روزها در 

خون غلتیدن گرامی... 
احسان علیخانی ـ مجری تلویزیون ـ با انتشار هشتک 

stopgagazagenocide به حمات رژیم صهیونیستی 
واکنش نشان داده و نوشته: »حمله به بیمارستان که تنها پناه 
بیمار، زخمی، کودکان و زنان است. این یک فاجعه است برای 
انسان برای انسانیت برای تمدن بشر برای تمام ادعاهای توخالی 
جهان برای تمام صورت های نقاب زده با لبخند که فریاد انسانیت 
و عدالت سر می دهند. تنها قربانی سیاست کثیف، مردم بیگناهند. 
همچنین »رضا رشیدپور« در صفحه توئیتر )ایکس( نوشت: 
»رژیم صهیونیستی غاصب، جنایت پیشه و شارلاتان است. قواعد 
جنگ روانی را خوب می داند و از مظلوم نمایی به عنوان تاکتیک در 
یک راهبرد خبیثانه سود می برد. و تاسف برای کسانی است که با 
ژست روشن فکری و یا مخالفت با جمهوری اسامی خون شویی 

می کنند و جرأت بیان حقیقت را ندارند. 
محمد بحرانی ـ صداپیشه و بازیگر ـ نیز با هشتک #مرگ_

بر_جنگ در واکنش به حمات رژیم صهیونیستی نوشته است: 
یه موقع جنگ هم قوانینی داشت. این جنگ نیست. نسل کشی 
است. بیست و چند سال است که برای بچه ها برنامه می سازم به 

امید بهتر شدن جهان برای آدم های آینده... ه. اما دیگه ناامیدم. 
گرشا رضایی ـ خواننده پاپ ـ هم با انتشار تصویری تلخ از 

کودکان آسمانی با بال فرشتگان به کشتار کودکان، با هشتک 
نفرین به جنگ به حمات رژیم صهیونیستی واکنش نشان داد. 

از میان خوانندگان، روزبه بمانی هم با انتشار تصویری از غزه به 
حمات رژیم صهیونیستی واکنش نشان داده است. 

وحید امیرخانی ـ کارگردان و فیلمنامه نویس ـ با انتشار 
تصویری از تکه نان در دستان کودک مجروح نوشته است: »این 

دست های کوچک گره های بزرگی را باز خواهند کرد. 
شهرزاد کمال زاده ـ بازیگر ـ در واکنش به حمات رژیم 
صهیونیستی نوشت: »شهید غسل ندارد... لعنت به شما که به 

بیمارستان هم رحم نکردید... 
سیدمحمود رضوی - تهیه کننده سینما و تلویزیون - نیز با 
انتشار تصاویری از بیمارستان المعمرانی، از قول سخنگوی امداد و 
نجات غزه نوشت: بیمارستان المعمدانی دیگر زخمی ندارد. دیگر 
هیچ کسی در بیمارستان رنج نمی کشد. همه راحت شدند و در 

آتش سوختند!
محمدحسین قاسمی - تهیه کننده سینما - هم جمله خبرنگار 
الجزیره که نوشته بود »به سختی می توان یک بدن کامل با تمام 

اعضایش در بیمارستان پیدا کرد« را به اشتراک گذاشت
همچنین از دیگر هنرمندانی که جنایت جنگی حمله به 
بیمارستان المعمدانی را محکوم کردند، می توان به این افراد اشاره 
کرد:  محمدحسین مهدویان، نیما جاویدی، روح ا... حجازی، نوید 
محمودی، کریم امینی، علی ماقلی پور، قربان محمدپور، مریم 
بحرالعلومی )کارگردان(، بهرام افشاری، بهرنگ علوی، نعیمه 
نظام دوست، شهرزاد کمال زاده، دیبا زاهدی، جوانه دلشاد، روزبه 
حصاری، هومن حاجی عبدالهی، مریم پالیزبان، سیدعلی صالحی، 
رامین راستاد )بازیگر(، علی ضیا، وحید رونقی، مژده لواسانی، 

المیرا شریفی مقدم، نجمه جودکی و ... 

واکنش هنرمندان به جنایت بیمارستان غزه

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند  وقتی معادلات ریاضی با دانش زمین شناسی به کمک مهندسان سخت کوش می آید

منبع:  تبیان    اینفوگرافیک

 

 گلایه سردار صفوی 
 از برخی

 فرماندهان سپاه
 2۷ مهر ۱۳۷۶ 

دو نفــر از محافظان که درباره منزلشــان، با 
شــرکت مترو و بانک مشکل پیداکرده اند، آمدند 
و برای حل مشــکل اســتمداد نمودنــد. آقای 
]علی محمد[ بشــارتی، وزیر سابق کشور آمد. از 
سفر عُمره برگشته است. گفت، برای همه بزرگان 
و علمای اســام- از صدر اسام تاکنون- طواف 
کرده است که انجام آن مشکل به نظر می رسد. از 
سیاست حذفی وزارت کشور و به طور کلی دولت 
جدید انتقادکرد و از احتمال بحران سیاســی و 
اقتصادی اظهار نگرانی نمود و خواست که با من 
کار کند. گفت، فعاً مشــغول تنظیم خاطرات و 
یادداشــت های تحقیقی تاریخی است. به نظرم 
می گویندگرفتار  خودش که  ازکســالت  نیامدکه 

شده، مطلع باشد؛ من هم چیزی نپرسیدم. 
آقای ]حســن[ خَویــد، ]یکی از پاســداران 
محافظ[ آمد. از عُمره برگشــته است. برایم یک 
ساعت ســوغات آورده. دکتر ]عبدا... [ جاسبی، 
]رئیس دانشــگاه آزاد اســامی[ آمد. از احتمال 
سوءاســتفاده از صحبت های رهبری در ماقات 
با دفتــر تحکیم وحدت که گفته اند، با توســعه 
کمی دانشــگاه آزاد اســامی موافق نیســتند، 
اظهار نگرانی کرد. خواســت که من برای تقویت 
دانشگاه، دفتری در مرکز دانشگاه بگیرم و درسی 
بدهــم. آقای ]عبدالمجیــد[ معادیخواه، ]رئیس 
بنیاد تاریخ انقاب اسامی[ آمد. از عدم همکاری 
وزارت اطاعات برای اســتفاده از اســناد برای 
تدویــن تاریخ معاصر، گله کرد. بــه آقای دُری، 
]وزیر اطاعات[، تلفنی گفتم که همکاری کنند. 
سرلشکر ]یحیی[ رحیم صفوی، ]فرمانده کل 
ســپاه پاســداران[ آمد. گزارشــی از وضع سپاه 
و ســنگینی کار داد. گفــت، بــا ۱۳۰ هزار عضو 
رســمی و ۳۰۰ هزار سرباز و...، ســالیانه حدود 
۴۰۰ میلیارد تومان هزینه ســپاه است. از بعضی 
از فرماندهان ارشــد گله داشت که در آخرکار، با 
کم کاری به ســپاه صدمه زدند. سوابق مبارزاتی 
خودش را گفت و اظهارنگرانی کرد از خطراتی که 
از ناحیه سیاســت خارجی در کمین ایران است 
و در اطراف ایران، دشــمنان مشــغول محاصره 
ما هســتند و نیز از جهت اقتصادی و فرهنگی و 
تصفیه های وسیع در دولت جدید. معتقد است، 
مقامات ارشد شــورای عالی امنیت ملی، قدرت 
جمع بنــدی و تصمیم گیری ندارند و خواســت 
که در مجمع ]تشــخیص مصلحت نظام[ فکری 
بکنیم. فکر می کند که ارتشــی ها، از جایگزینی 
او به جای آقای ]محســن[ رضایی خوشحال اند 
و بهتر همــکاری می کنند، چون او را سیاســی 

نمی دانند. 
عصــر فاطی و اعضــای انجمن همبســتگی 
زنــان آمدند. توضیح کارهایشــان را دادند و من 
تشویق شــان کردم. با من عکــس گرفتند. آقای 
دعایی، ]سرپرســت مؤسســه  ]ســیدمحمود[ 
اطاعــات[ آمد. از من خواســت کــه به آقای 
]مرتضی[ محمدخان، وزیر ســابق اقتصاد بگویم 
که مســئولیت گمرک را که به ایشان پیشنهاد 

شده، بپذیرد؛ تاکنون نپذیرفته است. 
]خراســانی[،  عبایــی  ]محمــد[  آقایــان 
]سیدحســین[ موســوی تبریــزی، ]مهــدی[ 
مهــدوی ]آملی[، ]محمدتقــی[ فاضل میبدی، 
]شیخ حســین[ هاشــمیان، ]ســیدمحمدعلی[ 
ایازی و ]ســیدابوالفضل[ موسویان آمدند. از من 
خواســتند که درســی برای طاب در قم شروع 
کنم و از آثار منفی فشارها بر شهرداری تهران و 
دامن زدن به مسئله ثروت های بادآورده در اقتصاد 
و امنیت کشور و نیز از عدم پشتیبانی ائمه جمعه 
و صداوســیما از آقای خاتمــی، ]رئیس جمهور[ 
اظهــار نگرانی کردنــد و از من خواســتند که 
حمایت کنم و با رهبری برای حل مشکل اروپا و 

شهرداری صحبت کنم. 
آقای ]محمد[ فــاح از وزارت اطاعات آمد. 
گفت آقــای ]مهدی[ کروبی به او گفته اســت، 
می خواهند در انتخابات خبرگان به طور گسترده 
شــرکت کنند و خواســته که وزارت در کارشان 
اخال نکنــد و با آقــای ]احمــد[ آذری قمی، 
ماقات کرده و در مورد علت پخش اعامیه علیه 
مرجعیت رهبری پرسیده که گفته وظیفه می داند 
و ادامه می دهد و از بحران های احتمالی سیاسی 
و اقتصادی به خاطر کم شــدن اعتقاد به ولایت 
]فقیه[، به خاطر مسائل انتخابات و کارهای اخیر 
قوه قضائیه و روزنامه کیهان و ]هفته نامه[ صبح 
که معمولاً منتســب به رهبری می شوند و ضعف 

مدیریت در دولت، اظهار نگرانی کرد. 
شب مهمان رهبری بودم. درباره سفرشان به 
کرج و کوهنوردی من و ایشــان و سفرم به قم و 
مراجعات فراوان به من در مورد دولت و خبرگان 
و آینده صحبت شــد. پیشنهادکردم که تبلیغات 
ثروت های بادآورده قطع شــودکه به طور اصولی 
پذیرفتند، ولی قرار شد شیوه کار را بررسی کنند. 
گفتند، برخاف دیگران، نگرانی از اوضاع ندارند و 

از دولت حمایت می کنند. 
کتاب انتقال قدرت«

 خاطرات  آیت ا...

وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی گفت: به طور مستمر با همکاران قضائی و 
انتظامی در تماسم تا عامان این جنایت – قتل مهرجویی و همسرش – هر 

چه زودتر شناسایی شده و به سزای عمل ننگین شان برسند. 
محمدمهدی اسماعیلی در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران، با ابراز تاسف از قتل داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر، 
گفت: آقای مهرجویی یکی از معتبرترین کارگردان های مولف در سینمای 
ایران بود. ایشان با ساخت فیلم »گاو« و سایر فیلم های اجتماعی تاثیرگذار، 

نقش مهمی را در ارتقاء فیلم های فلسفیِ تاثیرگذار سینما ایفا کرد. 
وی ادامه داد: ضایعه قتل ایشان برای همه ما تاسف آور بود. بعد از 
اطاع از این اتفاق، در ابتدای ساعات اولیه صبح پیام تسلیت صادر کردم 
و بافاصله دوستان امنیتی، انتظامی و قضائی در دفترم حاضر شدند و 
نشست مفصلی برگزار شد. همکارانم به منزل مرحوم مهرجویی رفتند و 

مقدمات تشییع و تجلیل از ایشان را برنامه ریزی کردند. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی پیام تسلیت رئیس جمهور را نشانه 
همدردی عمیق او با اصحاب فرهنگ کشور توصیف کرد و گفت: 
رئیس جمهور به وزارت فرهنگ دستور دادند تکریم، تجلیل و تعظیم 
از ایشان را انجام دهیم. به طور مستمر با همکاران قضائی و انتظامی در 
تماسم تا عامان این جنایت هر چه زودتر شناسایی شده و به سزای عمل 

ننگین شان برسند. 
اسماعیلی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به تعداد پروانه های 
ساخت فیلم سینمایی در دولت سیزدهم، خاطرنشان کرد: تعداد 
مجوزهای صادر شده توسط سازمان سینمایی برای ساخت فیلم های 
سینمایی در دوره اخیر را روز گذشته – سه شنبه – گرفتم. ما یک سال اول 

دولت در کرونا بودیم و فضای کشور نیمه تعطیل بود. 
وی از صدور مجوز ۱۷۵ پروانه ساخت فیلم خبر داد و افزود: طی بیش 
از یکسال گذشته ۱۷۵ پروانه ساخت فیلم صادر کردیم. نسبت به بهترین 

سال های ساخت فیلم در دولت های گذشته در شرایط خوبی هستیم. از 
نظر فروش فیلم ها نیز شاهدید که چند فیلم بیش از ۱۰ میلیارد تومان 
فروش داشتند و آمار فروش یک فیلم هم در حال نزدیک شدن به سقف 

۳۰۰ میلیارد تومان است. 
اسماعیلی فروش بلیت تئاتر را افزایشی دانست و گفت: از ابتدای کار 
دولت ۷۵۰ هزار بلیت تئاتر فروخته می شد اما این عدد از سه میلیون 

بلیت فراتر رفت. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی از مذاکرات برای مخالفت ها برای برگزاری 
کنسرت علی رضا قربانی در اصفهان خبر داد و افزود: ایشان در یزد اجرا 
داشت و می خواستند همان اجرا را در اصفهان داشته باشند. بنده موضوع 
را با حضور معاون هنری بیشتر بررسی کردیم. دفتر موسیقی در تماس با 
اصفهان مسئله را پیگیر شد. بنده روز دوشنبه به استاندار اصفهان تاکید 
کردم. در اولین فرصت با آقای قربانی هم مذاکراتی شده و ان شاءا... با رفع 

ناهماهنگی ها، کنسرت قربانی در اصفهان برگزار می شود. 
اسماعیلی متذکر شد: در اجراهای صحنه ای همه تاش مان را می کنیم 
به دغدغه های مردمی توجه کنیم. امیدوارم با همکاری اصحاب فرهنگ 
و هنر و مردم شاهد کمترین حاشیه در برگزاری کنسرت باشیم. فهرست 
اجراهایی که هم اکنون در استان اصفهان و سایر شهرهای این استان در 
جریان است را گرفتم اما هیچ کدام از آنها مشکلی نداشتند و در حال 
برگزاری برنامه های شان هستند اما این یک مورد ایجاد مشکل کرد که 
ان شاءا... آن هم با هماهنگی ها و رایزنی های انجام شده، حل خواهد شد. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی عذرخواهی و دلجویی معاون هنری وزارت 
فرهنگ را ستود و یادآور شد: صدها اجرا در حال برگزاری است، خب 
ممکن است که در یک مورد مشکل پیدا شود که معاون هنری بنده ورود 
و عذرخواهی کرد. دفتر موسیقی وزارتخانه سالانه بیش از ۲۰۰۰ اجرا با 

حداقل ۱۲۰۰ نفر را مدیریت می کند. 

وزیر ارشاد: 

 منتظر شناسایی قاتل
دریچـه داریوش مهرجویی هستیم


